
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

آمادگی کامل مدیریت شهری
 برای پذیرایی از زائران اربعین
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چرا ارز باید تک نرخی شود؟
با  که  است  مرکزی  بانک  مسوولین  و  دولتمردان  بر 
شفاف سازی و تک نرخی کردن ارز و فروش و تزریق مثبت 
و  ویرانگر  نوسانات  و  تلاطمات  ایجاد  جلوی  آن،  منفی  و 

مصنوعی و رانت خوارانه در بازار ارز را بگیرند.
اگر برای مثال خبر برسد که خانه همسایه ما دچار آتش سوزی شده، حس همدردی ما 
تحریک می شود و بلافاصله برای کمک به او اقدام می کنیم و هر کاری از دستمان بر آید 
از جمله خبر دادن به آتش نشانی و غیره را انجام می دهیم، ولی چون منزل ما محکم و 
مستحکم است و در موقع ساخت آن از مصالح خوبی استفاده شده، چندان نگرانی از بابت 

نفوذ آتش در آن نخواهیم داشت.
اما اگر خدایی نکرده خانه ما از نی و پوشال ساخته شده باشد، خیلی نگران می شویم و 
حق هم داریم که نگران شویم، چون هر لحظه ممکن است آن آتش به خانه ما هم سرایت 
کند، در این صورت فقط باید دست به دعا شویم که وزش باد آتش را به طرف خانه ما 

نیاورد.
خانه ایمن یعنی اقتصاد پویا، رقابتی و قدرتمند، و خانه پوشالی یعنی اقتصاد رانتی، با 
قیمت های دستوری و مصنوعی. بارها گفته ایم اگر ما در یک کشتی محکم و ایمن سوار 
باشیم و ناخدا و مسئولان این کشتی هم آدم.های خبره و کاردان و فهیمی باشند، از هیچ 
طوفانی احساس خطر نمی کنیم، ولی اگر در یک کشتی فرسوده و با ناخدایی بی مسئولیت 
همسفر باشیم، جای ترس و نگرانی از کوچکترین امواج هم خواهد بود و باید هم بترسیم و 
نگران باشیم ، و دلهره داشته باشیم، کشتی ایمن یعنی قیمت های واقعی و واحد و علامت.

هایی صحیح و ناخدای خوب یعنی مسئولین اقتصادی کارآمد و شجاع.
بار دیگر تاکید می کنم و اصرار می ورزم بر دولتمردان و مسوولین بانک مرکزی است که با 
شفاف سازی و تک نرخی کردن ارز و فروش و تزریق مثبت و منفی آن، جلوی ایجاد تلاطمات 
و نوسانات ویرانگر و مصنوعی و رانت خوارانه در بازار ارز را بگیرند و به این فساد حاصل از 
چند نرخی بودن ارز، که علاوه بر ضربه زدن به بیت المال و چپاول آن، به اخلاق جامعه هم 

صدمات غیرقابل جبران وارد می کند، پایان دهند.
* کارشناس بازار ارز

رئیس ستاد اربعین اعلام کرد :

عبور بیش از 420 هزار نفر زائر 
از مرزهای کشور

رئیس ستاد اربعین گفت:تا کنون بیش از ۴۲۰ هزار نفر زائر از مرز های کشور خارج شدند و 
هیچگونه مشکلی در عبور عزیزان زائر وجود نداره و موکب ها فعالیت های خود را آغاز کرده اند.
میراحمدی با علام این خبر افزود:در سامانه سماح دو میلیون و ۴۰۰ هزار نفر تا به حال 
ثبت نام کرده اند و درخواست ما این است که حتما عزیزان زائر ثبت نام خودشان را سرعت 
بدهند، زیرا تنها امکانی که ما می توانیم بفهمیم با چه میزان زائر مواجهیم ثبت نام در سامانه 

سماح است که به ما قدرت برنامه ریزی را می دهد.
وی ضمن در خواست از زائران برای آغاز هرچه زودتر سفر خود گفت:حدود ۳ هزار نفر از 
موکب داران ما وارد خاک عراق شدند و ۴ هزار و ۲۰۰ نفر دیگر در نوبت ورود هستند. نذورات 

مردم هم نسبت به سال ۱۳۹۸ بیش از هزار کامیون افزایش پیدا کرده است.  
میراحمدی در خصوص مشکلات عبور زائران با گذر ویژه اربعین یا همان برگ موقت و 
توقف موکب داران در مرز ها گفت: این مشکلات تا حد زیادی برطرف شده و ماموران پلیس 
گذرنامه در مرز ها مستقر شدند تا چنانچه مشکل خاصی برای فردی وجود داشته باشد با 

هماهنگی که با مرزبانی و پلیس گذرنامه عراق است مشکلات را برطرف کنند.
اتباع  افغانی مقیم ایران  فعلا سفر خود را به تاخیر بیندازند 

رئیس ستاد اربعین افزود: اتباع پاکستانی هم فعلا از مرز های زمینی با سهولت عبور 
می کنند، اما در مورد اتباع افغانستانی مقیم ایران مشکلاتی وجود دارد که در تلاش هستتیم 

تا مشکل این عزیزان هم تا ساعاتی دیگر برطرف شود.
وی با اشاره به این موضوع گفت: به اتباع عزیز افغانی مقیم ایران توصیه می کنیم قدری 
حرکت خود را به تاخیر بیندازند تا بتوانیم این مشکلات را برطرف کنیم. سایر اتباع هم طبق 
نظر دولت عراق باید از مرز هوایی وارد خاک عراق شوند و نمی توانند از مسیر جمهوری 

اسلامی عبور کنند.
رئیس ستاد مرکزی اربعین در خصوص بیمه تکمیلی زائران هم گفت:با پیگیری های 
زیادی که انجام دادیم دو بیمه تجارت نو و دانا آمادگی کامل خود را برای بیمه تکمیلی زائرین 
اعلام کردند بنابراین هر عزیز زائری که می خواهد از خدمات بیشتری در امر بیمه برخوردار 
باشد می تواند به این بیمه ها مراجعه کند و اگر بیمه های دیگری هم اعلام آمادگی کردند در 

بخش های خبری حتما به استحضار زائرین عزیز خواهد رسید.

  

 معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: چهار 
سازی  مردمی  قالب  در  قیمت  ارزان  تسهیلات  ریال  میلیارد   ۴۱۶ و  هزار 
قمی  مرغداران  و  دامداران  به  سال جاری  مردادماه  تا  خردادماه  از  یارانه ها 
این  بیان  ضمن  گفت وگویی،   در  اردستانی  دیان  منصور  شد.  داده  تخصیص 
موضوع، تاکید کرد: قم از جمله قطب های مهم پرورش دام و طیور در سطح 
کشور به شمار می آید و حمایت از بهره برداران این عرصه همواره جز مهمترین 

رئیس اداره حمل ونقل مسافر اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم گفت: به منظورکنترل و نظارت بر نحوه ارائه خدمات ناوگان عمومی حمل 
ونقل جاده ای مسافر طی ایام سفرهای اربعین حسینی، طرح زائریاران بسیجی 
با حضور ۵۰ تن از بسیجیان و به مدت ۱۰ روز در شهرستان قم اجرا می شود. 
هادی عمو سلطانی در گفت و گویی اظهار داشت: این طرح  برای نخستین بار 
است که در طول سفرهای اربعین حسینی در سطح کشور به مرحله اجرا درمی 

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:
 تخصیص چهارهزار و ۴۱۶ میلیارد تسهیلات به دامداران 

یک مسوول دراداره کل راهداری استان قم:
طرح زائریاران بسیجی ویژه ایام اربعین اجرا می شود
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فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

72 هزار نخ سیگار قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف بیش از 7۲ هزار نخ سیگار قاچاق طی بازرسی از 

یک باب مغازه خبر داد 
سرهنگ امیر مختاری اظهارداشت: در پی اعلام مرکز پیام مبنی بر توزیع دخانیات قاچاق 
از یک باب مغازه در محله ای در هسته مرکزی شهر، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران 

کلانتری ۱7 شهید بهشتی قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه با حضور مأموران در محل، طی بازرسی از مغازه موصوف 7۲ هزار و 
۳۸۰ نخ سیگار و نیز ۱۱۰ بسته تنباکو قاچاق و ۴۰ عدد فندک فاقد مجوز و قاچاق کشف 
و متهم دستگیر شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: در ادامه متهم به همراه پرونده 
تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. سرهنگ مختاری 
از شهروندان خواست، موارد مشکوک را از طریق شماره تماس ۱۱۰ به مرکز فوریت های 

پلیسی اعلام تا مأموران در کمترین زمان ممکن نسبت به بررسی موضوع اقدام کنند.
 

رئیس پلیس راه آهن قم  خبرداد:

دستگیری سارق تجهیزات شهری 
رئیس پلیس راه آهن قم از دستگیری سارق حرفه ای تجهیزات شهری توسط پلیس راه 

آهن این استان خبر داد .
سرهنگ محمود مهرابی اظهارداشت: در پی اعلام سرقت تجهیزات علائم الکتریکی)کارت
TU(در ایستگاه راه آهن گارمانوری، ماموران این پلیس با انجام تحقیقات فني و پلیسي 

سارق را شناسایی و با انجام هماهنگی های قضائی وی را در قم دستگیر کردند.
رئیس پلیس راه آهن قم افزود: در بازجویی و تحقیقات به عمل آمده متهم صریحاً به بزه 
انتسابی اعتراف و در بازرسي از منزل وی تعدادی اموال مسروقه شامل شیر فلکه آتش نشاني 
معابر، تابلو علائم راهنمایي و رانندگي، کابل برق و همچنین ۲ عدد درب تابلو برق معابر 
شهري کشف شد. سرهنگ مهرابی گفت: با انتقال سارق و اموال مکشوفه به مقر انتظامی 
و با استفاده از سامانه هاي در دسترس ، مشخص شد وي سارق حرفه ای و داراي سوابق 
متعدد کیفري)سرقت و حمل مواد مخدر( بوده که در این خصوص پرونده قضائی تشکیل 

و تحت رسیدگی است.
 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف 6 دستگاه خودرو قاچاق بر  
فرمانده انتظامی استان از کشف محموله ۱۲ میلیارد ریالی قاچاق در پی توقیف 6 دستگاه 

خودرو قاچاق بر در محور مواصلاتی "سلفچگان-ساوه" خبر داد 
سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در اجراي طرح برخورد با خودروهاي حامل 
قاچاق، مأموران پلیس امنیت اقتصادي استان با همکاری مأموران یگان تکاوري و فرماندهي 
انتظامي شهرستان قم، 6 دستگاه خودرو قاچاق بر را که به صورت کاروانی از مبدأ استان 
هاي جنوبي به مقصد تهران در حرکت بودند، در محور مواصلاتی "سلفچگان-ساوه" توقیف 
کردند. وی گفت: در این رابطه 6 دستگاه خودرو پژو ۴۰5 توقیف و انواع لوازم قاچاق شامل 
ابزارآلات، لوازم آرایشی و بهداشتی، پوشاک، لوازم خودرو و لوازم خانگی کشف و راننده 
خودروها دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: کارشناسان مربوطه ارزش 

کالاهای کشف شده قاچاق را در مجموع ۱۲ میلیارد ریال اعلام کردند.
سردار میرفیضی گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

رئیس پلیس آگاهی انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری سارق داخل خودرو 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیري یک سارق داخل خودرو در 

قم خبر داد .
سرهنگ "میکائیل قهرمانپور" اظهار داشت: در پي وقوع چندین فقره سرقت داخل خودرو 
در قم، موضوع در دستور کار پلیس آگاهی استان قرار گرفت و کارآگاهان با بررسی جغرافیای 

جرم و انجام اقدامات پلیسی هویت سارق را شناسایي و نامبرده را دستگیر کردند.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم افزود: متهم پس از انتقال به یگان طی 
تحقیقات صورت گرفته به ۱۰ فقره سرقت داخل خودرو در قم اعتراف که در نهایت به همراه 

پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
سرهنگ قهرمانپور با بیان این که اشیاء قیمتي، اسناد و مدارک اتومبیل و هویتي در داخل 
خودرو و در معرض دید براي سارقان وسوسه انگیز است از شهروندان خواست، از گذاشتن 

هرگونه وسیله داخل خودرو و در معرض دید خودداري کنند.

مدیر نظارت و ارزیابی ستاد مردمی قرارگاه اربعین استان قم خبرداد:

خدمت  رسانی ۴ هزار خادم 
افتخاری به زائران اربعین 

مدیر کل امور اجتماعی استانداری قم:

مرکز صیانت از خانواده در قم تشکیل می شود

توضیح دفتر آیت الله مکارم شیرازی در مورد شایعه اخیر؛

مشاور یکی از وزرا فرزند یا نوه آیت الله مکارم شیرازی نیست

مدیر نظارت و ارزیابی ستاد مردمی قرارگاه اربعین استان قم از آمادگی شهر در میزبانی از زائران اربعین حسینی)ع( خبر داد 
و گفت: ارائه خدمات از جمعه ۵ صفر با بیش از ۴ هزار خادم افتخاری آغازشده و تا پایان صفر ادامه دارد. جواد جهانگیرزاده 
در جلسه هماهنگی و برنامه ریزی ستاد اربعین ۱۴۰۱ شهرداری قم، ضمن تشکر از اقدامات کمیته های ده گانه شهرداری 
برای ایام اربعین حسینی اظهار داشت: با توجه به برنامه ریزی ها، خدمت به زائران با محوریت کمیته مردمی ستاد اربعین 
انجام می شود. وی از ارائه خدمات از جمعه ۵ صفر با بیش از ۴ هزار خادم افتخاری خبر داد و افزود: فعالیت ها از روز جمعه 
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استاندار قم:

مسجد جمکران برای توسعه زیرساخت ها 
نیازمند حمایت های ملی است

8

استاندار قم گفت :سال ها است که شب های چهارشنبه هر هفته بسیاری از هیئت ها و گروه های مذهبی از شهرهای مختلف 
کشور مقید هستند که به صورت خانوادگی و گروهی در مسجد مقدس جمکران حضور یابند و اعمال مسجد را به جای بیاورند و 

به همین دلیل این مسجد در زمینه فراهم آوردن زیرساخت های موردنیاز زائران می بایست از حمایت های ملی برخوردار باشد.پ
سید محمدتقی شاهچراغی در گفت وگو با خبرنگاران، در خصوص تصمیم استان در زمینه حل معضل خانوارهایی که زیر 

در نظر دارد  پروژه  ذیل را با مشخصات و شرایط کلی اعلام شده  از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکتهای علی اصغر سمیعی*
واجد شرایط واگذار نماید.

-موضوع ، مبلغ برآورد اولیه ، مدت زمان اجراء ، مبلغ سپرده شرکت در مناقصه و مبلغ خرید اسناد مطابق 
جدول زیر می باشد:

شرایط: 
-نوع تضمین شرکت در مناقصه : به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار ۳ماه( یا واریز وجه 
نقد به حساب بانک ملی شعبه میدان تره بار به شماره ۰۱۱5۴۲7۰۸۹۰۰۴ بنام سازمان میادین میوه و تره بار ارائه و 

رسید آن به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم شود.
- هر گونه کپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند که اسناد را به نام خود 

خریداری کرده باشند. 
- مبلغ خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب ۰۱۱۳۱۲75۸۸۰۰۱ بانک ملی به نام سازمان میادین 

شهرداری قم واریز گردد .        )هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد( .
محل دریافت اسناد و تسلیم پیشنهادها : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س ( - بلوار شهید 
رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها جهت دریافت اسناد 

مراجعه نمایند / همچنین جهت تسلیم پیشنهادها به آدرس فوق دفتر حراست سازمان مراجعه شود . 
- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، پروژه فوق دارای  تعدیل و پیش پرداخت می باشد.

تذکر: داشتن رتبه 5 ابنیه و ساختمان و ارائه گواهینامه صلاحیت ایمنی از سازمان  برنامه و بودجه کشور جهت شرکت 
در مناقصه الزامی می باشد.

- فروش اسناد از مورخ ۱۴۰۱/۰۶/۱۶ لغایت ۱۴۰۱/۰۶/28 می باشد.
-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به 
پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه 

می گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

- جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۳66۴۴۳۱۳  )۰۲5( تماس حاصل فرمایید.
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا پایان وقت اداری روز چهار شنبه ۱۴۰۱/۰۶/3۰ می باشد .

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.
       تاریخ آگهی نوبت دوم:  ۱۴۰۱/۰۶/۱۶

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت اول (

سازمان میادین شهرداری قم 

شناسه آگهی:۱37۶29۶

معاون قوه قضائیه:
اجازه سوء استفاده از نشان 

استاندارد به سودجویان داده نشود
معاون اجتماعی و پیشگیری از 
وقوع جرم قوه قضائیه گفت: باید 
با ضمانت اجرایــی اجازه هرگونه 
سوء استفاده از نشان استاندارد 

توسط سودجویان گرفته شود. 
هیــات  و  جهانگیــر«  »اصغــر 
از  بازدیــد  جریــان  در  همــراه 
مختلــف  پژوهشــکده های 
پژوهشگاه استاندارد در نشستی 

سرلشکر موسوی تشریح کرد:
جزئیات برخورد ناوشکن جماران

 با قایق  آمریکایی

وزیر آموزش و پرورش :
کمبود معلم برای بازگشایی مدارس 

وجود ندارد 
فرمانــده کل ارتــش گفــت: بــه 
آمریکایی ها با واســطه اطلاع داده 
شد که شــناورهای آنها در منطقه 
معین قرار دارد؛ هشــدار داده شد 
کــه قوانین بین المللــی را رعایت 
کننــد.  سرلشــکر عبدالرحیــم 
موســوی فرمانــده کل ارتــش در 
حاشیه مراسم آغاز سال تحصیلی 
جدید دانشــگاه دافوس ارتش در 

وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به 
اینکه کمبود معلم برای بازگشایی 
مــدارس وجود نــدارد، بــر تزریق 
واکسیناســیون دانــش آمــوزان و 
رعایت نکات ایمنی برای بازگشایی 
مدارس تاکید کرد.  یوســف نوری 
امروز پس از تزریق دز  یادآور واکسن 
در مرکز بهداشت مقیمیان اظهار 
2کرد: براساس گزارش  ساماندهی  2 2
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نگاهی برروند مذاکرات 
وتبادل پاسخ ها

برای  برجام  استراتژیک  ارزش  که  واقعیت  این 
باید بپذیریم. در  را  یافته است  هر دو طرف کاهش 

سال ۲۰۱5 برجام، یک برند شد و فضای جدیدی ایجاد کرد تا در نظام کنترل 
تسلیحاتی و ثبات منطقه موثر باشد اما وقتی برجام اجرا شد، حتی دولت اوباما هم 
سرمایه گذاری شرکت های آمریکایی در ایران بیشتر نشد. در ایران هم ما فکر می 
کردیم شرایط بهتر می شود اما سرعت لازم را نداشتیم چون زیرساختش را نداشتیم. 
اینکه فرصت به شما داده شود، یک بحث است اینکه آمادگی برای بهره برداری از 

فرصت داشته باشیم، بحث دیگری است.
نگاهی که آمریکا و ایران و کشورهای منطقه در ۲۰۱5 به برجام داشتند با نگاه 
امروز خیلی فرق دارد. عربستان و امارات آن زمان بسیار نگران برجام بودند اما 
الان مثل گذشته دیگر نگران نیستند. این روند در طرف آمریکایی هم به همین 
شکل است و برجام ارزشش کم شده چون در برجام ۲۰۱5 انتظار بود که سیاست 
چرخش به آسیای آمریکا را تسهیل کند و با ایران بتوانند کار کنند اما بعد ترامپ آمد 

و همه چیز رویه ی دیگری به خود گرفت.
کسی فکرش را هم نمی کرد کشورها از برجام بیرون بروند آن هم آمریکا. همه 
مراقبت های سیاسی و حقوقی برای اینکه اگر ایران تخلف کرد مراتب به شورای 
امنیت کشانده شود در نظر گرفته شد و اتفاقا مذاکرات سختی بر سر آن شد اما 
هیچ کس فکر نمی کرد که ممکن است خود آمریکا از برجام خارج شود! از این رو 
الان در ۲۰۲۲ باید بپذیریم که دیگر برجام ۲۰۱5 و شرایطی که آن را محقق کرد 

وجود ندارد.
انتظارات ما از برجام نباید حداکثری باشد. دربهترین حالت می توان انتظارات 
برجام فضای  این که  برای  امیدواری  متوسطی داشت در حالی که در ۲۰۱5 
سیاست خارجی و اقتصاد ایران را تغییر دهد، زیاد بود و در طرف آمریکایی هم 
همین نگرش بود مبنی بر اینکه ایران در منطقه دست از محور مقاومت بردارد، اما 

دیدند که این گونه نشد.
هر سیاستمداری در ایران و آمریکا که پرونده هسته ای و برجام را دنبال می کند، 
می داند در بهترین حالت انتظارات متوسط باید از برجام داشته باشند و مثل ۲۰۱5 
تحول جدی با بازگشت به آن و اجرای مجددش در منطقه یا در رابطه با کنترل 
تسلیحات ایجاد نمی شود و دلیل وضعیت فعلی که دو طرف مساله برایشان فوریت 
ندارد شاید همین است که به این جمع بندی رسیدند که حتی اگر برجام احیا شود، 

انتظارات حداکثری دو طرف که در ۲۰۱5 وجود داشت را دیگر برطرف نمی کند.
برای ایران این ابهام جدی است که در ۲۰۲۴ اگر بایدن روی کار نباشد چه بر سر 
برجام می آید. از طرفی آمریکا فکر می کند که محدودیت هایی که در برجام برای 
ایران در نظر گرفته شده است به لحاظ زمان بندی در حال اتمام است و انتظارات 
حداکثری نمی توان از آن داشت از این رو دو طرف عجله و ذوق چندانی برای 

احیای سریع تر آن ندارند.
قطعا اختلاف بر سر دو یا سه کلمه نیست. یکی از مهم ترین اختلاف ها بر سر 
ایران و غرب محل  اعتمادساز میان  اقدامات  از قدیم موضوع  تضمین هاست. 
اختلاف بوده است. شاید در ظاهر این طور به نظر برسد که بحث بر سر دو سه کلمه 
است اما اگر هم این گونه باشد، این چند کلمه قله کوه روابط ایران و غرب است که 
نتیجه چهار دهه بی اعتمادی مستمر میان دو طرف است، این کلمات اختلاف 
بر سر مسایل ساده نیست بلکه اختلافاتی تاریخی و عمیق هستند و به همین 
راحتی نمی توان انتظار داشت که حل شوند. ایران و آمریکا تا جایی که امکان دارد، 

می خواهند امتیاز کمتر دهند و امتیاز بیشتر بگیرند و این کار را سخت می کند.
افکار عمومی نسبت به اخبار مذاکرات و احیای برجام بی تفاوت تر از قبل شده 
است و حساسیت ها دیگر مثل قبل نیست .تحلیل گران بازار و اقتصاد شاید از یک 
سال قبل تاکید داشتند که نباید انتظار تحول بنیادین از برجام داشت اما به نظر 
می رسد در سطح عمومی تری این مساله دارد رواج پیدا می کند و مردم در سطحی 
عمومی تر به این احساس رسیده اند شرایط اقتصادی اینقدر سخت شده است که 
حتی برجام هم اجرایی شود، تفاوتی در اصل موضوع ایجاد نمی کند؛ این وضعیت 
برای سیاستمدار هم فرصت است، هم تهدید. اینکه آقای امیرعبداللهیان  گفتند، 
مردم از ما نتیجه می خواهند حرف مهمی است. برای روند و جزییات در اولویت 
نیست مهم  این است که اجرای برجام یا هر توافق دیگری چه تاثیری بر زندگی و 

معیشت آنها خواهد گذاشت.
البته برای دولت آقای رییسی کار سخت است. از طرفی دولت باید نشان دهد 
که برخی انتقادات مبنی بر اینکه این دولت تخصص و توانایی لازم برای مذاکره 
کردن ندارد درست نیست و از سویی برای دولت مهم است که هم اصولگرایان با 
توافق همراهی کنند و هم اصلاح طلبان نتوانند به آن حمله کنند؛ این شرایط کار را 
برای دولت سخت کرده است. هرچه مذاکرات طولانی شود، افکار عمومی ممکن 
است فکر کند که دولت تخصص لازم را ندارد و این تهدیدآمیز است و از سویی 
می تواند فرصت باشد چرا که هم  افکار عمومی حساسیستش کم شود و هم فشار 
روی مذاکره کننده کم می شود. اما این مساله به ما می گوید که نباید فکر کنیم کم 
شدن حساسیت  مردم نسبت به توافق به این معناست که به دولت اعتماد کردند 
یا وضعیت اقتصادی دیگر خوب است بلکه می تواند به این معنا باشد که مردم 
دیگر فکر می کنند، توافق شدنی و امکان پذیر نیست که در این صورت این فضا 
برای دولت و کشور تهدید است. مسئولان باید دقت کنند که لزوما کاهش فشار و 

حساسیت مردم نسبت به مذاکرات و برجام از سر همراهی با دولت نیست.
دراسفند ۱۴۰۰ هم اسراییلی ها گزارش هایی نوشتند که توافق انجام می شود و 
اسراییل دارد خودش را آماده می کند و این بار هم دارند همان حرف ها را می زنند ولی 
معلوم نیست که این رویکرد عملیات روانی است یا اطلاع دقیق از موضوع دارند. هر 
بازیگری بر اساس منافع و استراتژی که انتخاب کرده به صحنه نگاه می کند، ممکن 
است یک عملیات روانی باشد که به طرف آمریکایی برای گرفتن امتیاز فشار آورند. 
اخیرا خبری بود مبنی بر اینکه اسراییل یک میلیارد دلار هواپیماهای سوخت رسان 
از بویینگ خریده است و گفته شده است که اینها مشخصا آمادگی برای ضربه زدن 
احتمالی به تاسیسات هسته ای ایران است اما ممکن است آنها بخواهند از دل این 

عملیات روانی از آمریکا امتیاز بگیرند.
این طور که بوی آن می آید، آمریکایی ها می خواهند مذاکرات را برای بعد از 
انتخابات کنگره نگه دارند. به نظر جریان موافق توافق در دولت آمریکا نتوانستند بر 
سر توافق اجماع ایجاد کنند. از این رو بعید نیست تا بعد از انتخابات کنگره توافق را 
نگه دارند. با این حال باید دید پاسخ آنها به پاسخ اخیر ایران چه خواهد بود؟ در آن 
صورت قاطع تر می توان صحبت کرد اما این احتمال که بخواهند تا بعد از انتخابات 

کنگره مذاکرات را ادامه دهند الان بیشتر شده است.
کارشناس مسایل بین الملل

معاون اول رئیس جمهور:

 دولت برای نوسانات اقتصادی برنامه دارد
 معاون اول رئیس جمهور گفت: دولت کارهای بزرگی را شروع کرده است و امروز 

برای همه معضلات کشور از جمله نوسانات اقتصادی برنامه مدون داریم. 
محمد مخبر روز یکشنبه در رویداد ملی جهاد مقدس )اجلاسیه جهادگران کشور( 
که همزمان با ۱۳ شهریور سالروز حضور جهادی مقام معظم رهبری در زلزله ۱۳۴7 
فردوس، در مصلای امام خمینی )ره( این شهر برگزار شد، افزود: جهاد کبیر که 
رهبر معظم انقلاب بیش از 5۰ سال قبل در فردوس شروع کردند امروز نیز وجود 
دارد و در دولت سیزدهم اولین جلسه ای که خدمت ایشان بودیم ۲ نکته مهم 
فرمودند؛ یکی اینکه چشمتان به داخل باشد نه به بیرون و دوم اینکه خنثی سازی 

تحریم ها مورد توجه باشد.
وی گفت: باید بگوییم مقام معظم رهبری در سال ۴7 نیز که برای امدادرسانی به 
زلزله زدگان در این منطقه حضور یافتند، نقشه دشمن را خواندند و خنثی کردند، 
امروز بعد از گذشت 5۳ سال می بینید برای حل معضل کشور نیز خنثی سازی 

تحریم ها را مورد تاکید قرار می دهند.
معاون اول رئیس جمهور افزود: ابتدا که دولت را تحویل گرفتیم با مشکلات زیادی 
مواجه بودیم، وضعیت فروش نفت ما مناسب نبود طوری که نفتی که می فروختیم 

وجه آن را در اختیار نداشتیم، کالاهای اساسی ما همه به خط قرمز بود.

اخبار

رییس سازمان حفاظت محیط زیست:

حفاظت از محیط زیست بدون حضور 
مردم دست نیافتنی است

 معاون رییس جمهوری و رییس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به نقش مردم و 
سمن های محیط زیستی در حفظ و صیانت از محیط زیست کشور، گفت: حفاظت از محیط 

زیست بدون حضور مردم دست نیافتنی است. 
علی سلاجقه در گردهمایی تشکل های مردم نهاد و فعالان محیط زیستی که صبح روز 
یکشنبه در سازمان حفاظت محیط زیست برگزار شد، با اشاره به توصیه رییس جمهوری مبنی 
بر استفاده از ظرفیت های تشکل های محیط زیستی، نخبگان و دانشگاهیان، اظهار داشت: 
حتما در مباحث سیاستگذاری سازمان از نقطه نظرات سمن های محیط زیستی استفاده 

می کنیم.
معاون رییس جمهوری با اشاره به شعار سال سازمان حفاظت محیط زیست که مبتنی بر 
شعار سال مقام معظم رهبری طراحی شده است، تصریح کرد: شعار محیط زیست مردم پایه، 
هوشمند و فناورانه بیانگر اعتقاد ما به ضرورت حضور مردم در عرصه حفاظت و صیانت از 

محیط زیست است چراکه بدون حضور مردم، این هدف دست یافتنی نخواهد بود.
وی، راه اندازی ۳۲ خانه محیط زیست در استان های مختلف را دارای ظرفیت های فوق 
العاده ای دانست و گفت: حتما بخش های مختلف سازمان حفاظت محیط زیست از طرح 

های پژوهشی شما استقبال می کنند.
رییس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به آغاز به کار مرکز آموزش محیطبانی بعد 
از چندسال، خاطرنشان کرد: اینک قانون محیطبانان در مجلس شورای اسلامی در حال 

بررسی است که با تصویب آن، جایگاه محیطبانان ارتقاء می یابد.
سلاجقه اظهار داشت: در حال حاضر محیط زیست ما در خیلی از مسایل در آستانه ها قرار 

گرفته و همه ما مکلفیم که این محیط زیست را حفظ کنیم.
وی با اشاره به تاکید رییس جمهوری بر ارتقای جایگاه سازمان حفاظت محیط زیست و 
برخورد قاطع این سازمان با تخلفات محیط زیستی، تصریح کرد: رییس جمهوری همواره بر 
رفع گره های ذهنی مردم و نیز تعیین تکلیف پروژه های نیمه تمامی که به استخوان لای زخم 

محیط زیست کشور تبدیل شده اند، تاکید دارد.
معاون رییس جمهوری با بیان اینکه اکنون مردم در موضوعات زیست محیطی از مسوولان 
جلوترند، مباحثی چون کمبود آب، فرونشست دشت ها، ریزگردها، پوشش گیاهی و جانوری 

و پسماند را از جمله دغدغه های محیط زیستی مردم برشمرد.
عزم دولت بر تکمیل پروژه های طرح احیای دریاچه ارومیه

رییس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به طرح احیای دریاچه ارومیه، گفت: در 
بحث احیای دریاچه ارومیه یک طرح کلان تعریف شد و سرمایه های بزرگی از کشور در آن 

صرف شد اما هنوز همه پروژه های آن به بهره برداری نرسیده است.
وی با تاکید بر عزم دولت بر تکمیل پروژه های طرح احیای دریاچه ارومیه، یادآور شد: الان 
تونل کانی سیب مشکل فنی دارد که باید اصلاح شود و تا این اتفاق نیفتد، امکان انتقال آب 

از سد کانی سیب به دریاچه ارومیه وجود ندارد.
سلاجقه با بیان اینکه در دولت سیزدهم، حقابه محیط زیست پس از آب شرب در اولویت 
دوم تخصیص آب قرار دارد، تصریح کرد: از وزارت نیرو خواسته ایم که حقابه تالاب ها را سر 

تالاب به ما تحویل دهد.
 

وزیر اطلاعات:

اصلاح وضعیت اقتصادی مردم از مهمترین 
اولویت های دولت است

مهمترین  از  مردم  اقتصادی  وضعیت  اصلاح  و  معیشت  تأمین  گفت:  اطلاعات  وزیر 
اولویت های دولت است.

حجت الاسلام سید اسماعیل خطیب در جلسه شورای تأمین خراسان رضوی با تاکید بر 
اینکه تأمین معیشت و اصلاح وضعیت اقتصادی مردم از مهمترین اولویت های دولت است، 
اظهار کرد: مسئولان استانی در جهت اجرایی شدن مصوبات سفر تلاش مضاعفی داشته 

باشند.
وزیر اطلاعات گفت: سفرهای استانی دولت رضایت مندی و امید را در بین مردم افزایش 

داده است.
وی افزود: افزایش امیدواری در مردم از مهمترین دستاوردهای سفر رئیس جمهور و اعضای 

هیأت دولت به استان ها بوده است.
حجت الاسلام خطیب با بیان اینکه اقدامات دولت در مبارزه با کرونا باعث شد تا قدم بزرگی 
برای سلامت مردم برداشته شود اظهار داشت: شرایط توزیع عادلانه یارانه ها برای مردم گام 

مهم دیگری در حوزه بهبود معیشت مردم بود.
وزیر اطلاعات هم افزایی و هماهنگی و همکاری مناسب و همه جانبه بین دستگاه های 
نظامی، انتظامی، قضائی و اطلاعاتی کشور را یکی دیگر از دستاوردهای دولت انقلابی و 
مردمی دانست و افزود: امروز امنیت پایدار ما در سراسر ایران اسلامی ثمره این هم افزایی 
و همراهی مردم است. وی ادامه داد: امروز افزایش تعاملات و همکاری های بین دستگاهی 
باعث شده تا اقدامات رژیم صهیونیستی و عوامل آن ها در حوزه های مختلف هم شکست 
بخورد. حجت الاسلام خطیب گفت: برقراری روابط و ایجاد تعامل با همسایگان در منطقه هم 
توانست ما را بر شرایط تحریمی، منطقه ای و فشار استکبار موفق کند و هم باعث شد تا شاهد 

رفع تنش و مسالمت آمیز شدن ارتباط با کشورهای همسایه باشیم.
در این جلسه استاندار و جمعی از مسولان نظارتی و امنیتی گزارشی از آخرین اقدامات 

خود ارائه کردند.

وزیر آموزش و پرورش :

کمبود معلم برای بازگشایی مدارس 
وجود ندارد 

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه کمبود معلم برای بازگشایی مدارس وجود ندارد، بر 
تزریق واکسیناسیون دانش آموزان و رعایت نکات ایمنی برای بازگشایی مدارس تاکید کرد. 

یوسف نوری امروز پس از تزریق دز  یادآور واکسن در مرکز بهداشت مقیمیان اظهار کرد: 
براساس گزارش  ساماندهی نیروی انسانی در عموم استان ها کمبود معلم وجود ندارد، کسری 
معلم در تعداد اندکی از استان ها وجود داشت که روش های تامین هم از طریق اضافه تدریس 
همکاران شاغل و نیروهای خرید خدماتی ما است و اگر هم نیاز باشد، برای کلاس های بی 

معلم نیرو جذب می شود.
وزیر آموزش و پرورش درباره توصیه رعایت نکات ایمنی به دانش آموزان برای بازگشایی 
مدارس خاطر نشان کرد: توصیه می شود که واکسن برای دانش آموزان بالای ۱۲ سال تزریق 
شود، البته واکسیناسیون دانش آموزان پایین ۱۲ سال هم  که امری اختیاری است، انجام 
شود. نوری با بیان اینکه همچنین رعایت مسائل بهداشتی  در کلاس درس حائز اهمیت 
است، ادامه داد: بحث ایجاد تهویه مناسب در کلاس ها و رعایت پروتکل های مربوط به این 
ویروس باید مورد توجه باشد. وی یادآور شد: امروز تزریق دز یادآور را انجام دادم، همکاران 
کنند.  تزریق  را  یادآور  دز  می شود،  توصیه  مدارس  در  زیاد  جمعیت  به  توجه  با  فرهنگی 
راستای  در  درمان همکاری خوبی  و  بهداشت  وزارت  کرد:  عنوان  پرورش  و  آموزش  وزیر 
واکسیناسیون با فرهنگیان و دانش آموزان دارند، همچنین دانش آموزان موارد بهداشتی 
مربوط به کرونا را رعایت کنند. نوری ادامه داد: همچنین افراد مبتلا هم براساس پروتکل های 

وزارت بهداشت در جامعه عمل کنند.
 

بادامچیان در نشست اربعین و احزاب حامی مقاومت:

مراسم راهپیمایی اربعین در تحولات آینده 
بسیار اثرگذار است

 دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی با بیان اینکه دشمن به دنبال این است که نهضت عاشورا و 
اربعین را از حرکت ضد ظلم و فساد به یک مراسم عزاداری تبدیل کند، گفت: اربعین امسال 

در تحولات آینده بسیار اثرگذار خواهد بود. 
با حضور  و  به میزبانی حزب موتلفه اسلامی  و احزاب حامی مقاومت  اربعین  نشست 
نمایندگان مجلس اعلای اسلامی عراق، جنبش جهاد اسلامی فلسطین، جنبش حماس، 
جنبش امل لبنان، اعضای مرکز فعالیت های فرهنگی اجتماعی تبیان افغانستان و تعدادی از 

اعضای جامعه المصطفی برگزار شد.
اسدالله بادامچیان اربعین را سرآغاز یک نهضت دانست که راهپیمایی اربعین موجب تقویت 
ارتباط بین مسلمانان شده و نمایش قدرت در منظر جهانیان خواهد بود. دشمن به دنبال 

تحریف عاشورا است و امروز همه وظیفه داریم با جهاد تبیین در برابر این تحریف بایستیم.
وی با بیان اینکه امروز هر نهضتی در جهان علیه ظلم به پا خیزد وقتی باامام حسین)ع( 
آشنا شود، جذب این نهضت می شود تصریح کرد: دشمن به دنبال این است که نهضت 
عاشورا و اربعین را از حرکت ضد ظلم و فساد به یک مراسم عزاداری تبدیل کند، همچنان 
که با مسیحیت این کار را کردند همچنان هدف جدایی دین از سیاست را در جهان اسلام 
دنبال می کنند. دبیرکل حزب موتلفه اسلامی با تاکید بر اینکه اربعین فرصتی برای تقویت 
همبستگی و همگرایی مسلمانان است،افزود: اربعین امسال در تحولات آینده بسیار اثرگذار 
خواهد بود. وی با اشاره به توصیه الهی برای استفاده از فرضتها گفت: باید خودمان را بر 

اساس آینده پژوهی با شرایط روز تطبیق دهیم و برای ۲۰ سال آینده آماده باشیم.
بادامچیان با تأکید بر ضرورت تبیین مسائل سیاسی روز برای عموم جامعه  افزود: باید با رفع 

نقاط ضعف و تقویت نقاط قوت و نیز آینده نگری آماده شرایط جدید بود.

راهبرد  مهم  جلوه های  و  مصادیق  از  را  تعاونی ها  شدن  فعال  جمهور  رئیس 
مردمی سازی دولت دانست و دستگاه های اجرایی اداری مسئول در حوزه تعاون را 
مکلف کرد که حداکثر در یک ماه آینده، گزارشی از دلایل کاستی های موجود در 

اجرای سند ملی تعاون و راهکارهای تحقق کامل اهداف این سند ارائه کنند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی ظهر یکشنبه در مراسم گرامیداشت روز ملی »تعاون« 
با اشاره به تصویب سند ملی تعاون در سال ۱۳۹۱ و تحقق حدود ۲۰ درصدی 
اهداف آن در طول ۱۰ سال گذشته گفت: دستگاه هایی که در اجرای این سند 
دارای مسئولیت هستند، از امروز ۱5 روز زمان دارند تا نظرات و دیدگاه های خود 
درباره دلایل ایفا نشدن این مسئولیت ها و راهکارهای پیشنهادی برای اجرای این 

مسئولیت ها را به معاونت تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ارائه کنند.
تعیین فرصت زمانی یک ماهه برای رفع کاستی های اجرایی سند ملی تعاون

رئیس جمهور افزود: همچنین معاونت تعاون وزارت کار نیز ۱5 روز زمان خواهد 
داشت تا این نظرات را جمع بندی و نهایی کند و در جلسه آتی که نهایتا تا دو ماه 
آینده برگزار خواهد شد، ارائه کند تا از این جلسه بتوانیم نتیجه ای عینی و اجرایی 

برای پیشبرد اهداف سند ملی تعاون به دست بیاوریم.
آیت الله رئیسی گفت: آنجا که سند ملی تعاون با قوانین موضوعه تعارض دارد، 
در وهله اول تقدم با قانون است، اما آنجا که تقدم بخشیدن به قانون باعث معطلی 
و عدم اجرای سند می شود، باید نسبت به اصلاح سند و در صورت لزوم اصلاح 
قانون اقدام مقتضی به عمل آید. در نتیجه بررسی هایی که معاونت تعاون وزارت کار 
و دستگاه های دارای مسئولیت در یک ماه آینده انجام خواهند داد، سند ملی تعاون 

باید یک سند کاملا دارای قابلیت اجرایی باشد.
بخش تعاونی دارای جایگاه راهبردی در اقتصاد کشور است

رئیس جمهور در ادامه تعاونی را بخشی بسیار مهم و دارای جایگاه راهبردی در 
اقتصاد کشور دانست و تصریح کرد: قرار دادن بخش تعاونی به عنوان یکی از سه 
بخش فعال در اقتصاد کشور، از تدابیر ارزشمندی بوده که در تدوین قانون اساسی 

در نظر گرفته شده است.
آیت الله رئیسی تحقق نیافتن سهم بخش تعاون در اقتصاد کشور را یک نقص 
خواند و با تاکید بر ضرورت برنامه ریزی برای رفع این نقص، افزود: البته این ایراد به 
معنای نادیده گرفتن نقش تعاونی ها در اقتصاد کشور نیست. تعاونی ها در سال های 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی منشا خدمات زیادی برای کشور بوده اند و این قابل 

انکار نیست.
تقویت نقش بخش تعاونی در اقتصاد کشور باور جدی دولت مردمی است

رئیس جمهور تقویت نقش بخش تعاونی در اقتصاد کشور را باور جدی دولت 
مردمی خواند و خاطرنشان کرد: یکی از حلقه های مفقوده در کشور ما نظارت 
جدی، موثر و به هنگام است؛ همه بخش های اقتصادی اعم از دولتی، خصوصی و 

تعاونی نیاز به حمایت و در عین حال نظارت دقیق و موثر دارند.
آیت الله رئیسی در ادامه به ظرفیت بالای بخش تعاونی اقتصاد در تحقق اهداف 
کشور در حوزه مسکن اشاره کرد و از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواست از 

میدان گرفتن بخش تعاونی در کنار بخش خصوصی به شکل جدی حمایت کند.
وی خطاب به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: بنا را بر این بگذارید که موانع 
موجود بر سر راه فعالیت تعاونی ها را به ویژه در عرصه تولید و ساخت مسکن برطرف و 

از تعاونی های فعال در کشور حمایت کنید.
همه دستگاه های اجرایی موانع پیش روی فعال تر شدن تعاونی ها را رفع کنند

رئیس جمهور یکی از مصادیق و جلوه های مهم راهبرد مردمی سازی دولت را فعال 
شدن تعاونی ها در کشور عنوان کرد و افزود: در این زمینه همه مقدمات لازم را فراهم 
کنید و اگر نیاز به فعال شدن صندوق حمایت و ضمانت تعاون است، این صندوق 

فعال شود و اگر نیاز به آموزش است، آموزش های لازم به شکل عمومی ارائه شود.
آیت الله رئیسی با اشاره به مصوبات قانونی مثل سند ملی تعاون، تصریح قانون 
اساسی، تاکیدات مقام معظم رهبری و نیز سیاست های دولت مردمی برای حمایت 
از فعالیت های بخش تعاونی در اقتصاد کشور اظهار داشت: تاکید می کنم که 
حمایت از فعال تر شدن تعاونی ها باید جزو دستور کار تمام وزارتخانه ها و دستگاه های 

اجرایی و استانداری ها باشد.
سیاست دولت حمایت از بخش تعاونی است

آیت الله رئیسی همچنین در ادامه این جلسه و در حالی که اعضای هیات مدیره 
۱7 تعاونی برگزیده ملی نیز برای دریافت جوایز و تقدیرنامه های خود وارد جلسه شده 
بودند، با قدردانی از تلاش ها و اقدامات شرکت های تعاونی سراسر کشور برای ایجاد 
رونق اقتصادی و اشتغال در کشور گفت: سیاست دولت حمایت از بخش تعاونی 
است و از همه شما می خواهم که به تلاش های خود در زمینه رونق تولید و ایجاد 

اشتغال در کشور با جدیت ادامه دهید.
رئیس جمهور حمایت عملی و اجرایی از ارتقای سهم و جایگاه بخش تعاونی در 
اقتصاد کشور را اقتضای مردمی بودن دولت توصیف و تصریح کرد: هیچ کار خیری 
بالاتر از ایجاد اشتغال برای یک جوان و رفع دغدغه های او و خانواده اش در این 
زمینه نیست و لذا دولت مردمی خود را موظف می داند هیچ حمایتی را از میدان 
گرفتن بیش از پیش بخش تعاونی دریغ نکند. آیت الله رئیسی در ادامه دستور افتتاح 
همزمان ۴57 طرح تعاونی در سراسر کشور را از طریق ویدئو کنفرانس صادر کرد و 

از اعضای هیات مدیره ۱7 شرکت تعاونی ملی برتر نیز با اهدای لوح قدردانی کرد.
در ابتدای این جلسه مهدی مسکنی معاون تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

گزارشی مفصل از اجرای سند ملی تعاون در ۱۰ سال گذشته ارائه کرد.

رئیس جمهور در مراسم گرامیداشت روز ملی »تعاون«؛

فعال شدن تعاونی ها از مصادیق مهم راهبرد مردمی سازی دولت است

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه 
گفت: باید با ضمانت اجرایی اجازه هرگونه سوء استفاده 

از نشان استاندارد توسط سودجویان گرفته شود. 
بازدید  جریان  در  همراه  هیات  و  جهانگیر«  »اصغر 
در  استاندارد  پژوهشگاه  مختلف  پژوهشکده های  از 
نشستی با رییس سازمان ملی استاندارد ایران اظهار 
داشت: علامت استاندارد نشانی مقدس برای هر ایرانی 
و موجب اعتماد و ایمنی و رفع وابستگی به بیگانگان 
است، پس باید با ضمانت اجرایی اجازه هرگونه سوء 

استفاده از این نشان از سوی سودجویان گرفته شود.
قانونی  وظایف  مشترک  فصل  را  پیشگیری  وی، 
اجتماعی  معاونت  و  ایران  استاندارد  ملی  سازمان 
و  برشمرد  قضائیه  قوه  جرم  وقوع  از  پیشگیری  و 

گفت: استاندارد پیشگیری از تخلفات، پیشگیری از 
بی قانونی، پیشگیری از خروج اعتدال از نمونه های 
آن است. جهانگیر با اشاره به الزامات استاندارد کالا 
زندگی مردم،  افزایش سطح کیفیت  برای  و خدمات 
افزود: اگر استانداردهای رفتاری را به درستی تعریف 
و  بسنجند  آن  با  را  خود  می توانند  افراد  آنگاه  کنیم 
به عنوان  را  قضائیه  قوه  وی،  کنند.  عمل  آن  مطابق 
مجموعه حاکمیتی معرفی کرد که ضمانت اجرایی را 
برای بخش های مختلف فراهم می کند و بیان داشت: 
این مجموعه می تواند با کمک استانداردها، یک سری 
رفتارها را بازنگری و بازمهندسی کند تا با شفاف سازی تا 

حد ممکن وقوع جرم در جامعه کاهش پیدا کند.
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه 

با تاکید بر اینکه با متخلفان و مجرمان برخورد قاطع 
داریم، یادآور شد: لازم است با همکاری متقابل بستری 
برای از بین بردن جرم و تخلف ایجاد کنیم که این اقدام 

با بازسازی رفتارها محقق خواهد شد.
را  استاندارد  اقدامات  بزرگترین  از  یکی  جهانگیر، 
کاهش هزینه برای کشور دانست و گفت: بسیاری از 
سرمایه گذاری های موفق در سایه اطمینان به نشان 
استاندارد انجام می گیرد. وی نشان استاندارد را سرمایه 
کشور دانست و از آن به عنوان نشان مقدس یاد کرد 
تا  کرد  مراقبت  استاندارد  نشان  از  باید  ادامه داد:  و 
خدشه ای به آن وارد نشود، به طوری که نباید در سایه 
ملاحظات نسبت به آن بی توجه بود تا چرخه اقتصاد 

به صورت معیوب به کار خود ادامه دهد.

معاون قوه قضائیه:

اجازه سوء استفاده از نشان استاندارد به سودجویان داده نشود

فرمانده کل ارتش گفت: به آمریکایی ها با واسطه 
اطلاع داده شد که شناورهای آنها در منطقه معین 
قرار دارد؛ هشدار داده شد که قوانین بین المللی را 

رعایت کنند. 
سرلشکر عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش 
در حاشیه مراسم آغاز سال تحصیلی جدید دانشگاه 
دافوس ارتش در پاسخ به این سوال که چه اقداماتی 
در جهت تقویت ارتش در منطقه برای حفظ صلح و 
ثبات انجام شده است، گفت: یک سری از برنامه ها و 
اقدامات کارهایی است که معمولًا در زمین، دریا و هوا 
در بخش نیروی هوایی و پدافند دائماً در حال انجام 
است. همان گونه که مطلع هستید در بخش هایی از 
مرزهای شرقی کشور و مرزهای غربی، نیروی زمینی 

ارتش جمهوری اسلامی ایران مستقر است.
وی افزود: ما دائماً به صورت ۲۴ ساعته در آسمان 
پرواز هواپیماهای نگهبانی را شاهد هستیم که دائماً 
در آسمان کشور در حال پرواز هستند. نیروی پدافند 
هوایی کشور در اقصی نقاط کشور دائماً در حال رصد 
مجاز  غیر  ورودی  کوچک ترین  اگر  و  است  آسمان 

داشته باشند با آن ورودی برخورد و مواجه می شوند.
دریایی  نیروی  کرد:  تاکید  ارتش  کل  فرمانده 
در  آزاد  آب های  در  نیز  اسلامی  جمهوری  ارتش 
باب المندب، دریای سرخ، اقیانوس هند و دریای 
عمان وظیفه حفاظت و حراست از منافع جمهوری 
اسلامی ایران و باز نگه داشتن خطوط کشتیرانی و 
نفتکش ها را بر عهده دارد که هر از چند گاهی اخبار 
درگیری های آن را مشاهده و به سمع و نظر ملت ایران 

می رسد.
سرلشکر موسوی در مورد برخورد ناوشکن جماران 
ادعای  و  دریا  در  آمریکا  پذیر  هدایت  قایق های  با 
خوی  با  آمریکایی ها  کرد:  تصریح  آمریکایی ها، 
تجاوزگری و خود بزرگ بینی که دارند نسبت به حقوق 
ملت ها و نسبت به حقوق پذیرفته شده بین المللی 
این شناورهای بدون  گاهی بی توجهی می کنند. 
سرنشین که با ماموریت هایی از طرف نیروی دریایی 
بدون  هستند  مأموریت  مشغول  دریاها  در  آمریکا 
توجه به اینکه این منطقه، منطقه عبور سایر شناورها 
امن  عبور  برای  را  خطراتی  می توانند  آنها  و  است 

شناورهای دیگر فراهم کنند، رها می کنند و نسبت به 
ایمن سازی آنها توجه لازم را ندارند. وی ادامه داد: 
به همین دلیل مدتی پیش سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی یکی از این شناورها را توقیف کرد و بعد در 
محل امنی آن را رها کردند و چند روز پیش نیز نیروی 
دریایی ما در منطقه مأموریتی با دو شناور آمریکایی 
برخورد کرد و این دو شناور را از منطقه ای که ممکن 
بود به امنیت سایر شناورهای منطقه و نه تنها ایران را 
آسیب وارد کند، عبور کردند و در منطقه امنی آنها را 
رها کردند و به آمریکایی ها با واسطه اطلاع داده شد 
که شناورهای آنها در منطقه معین قرار دارد؛ هشدار 

داده شد که قوانین بین المللی را رعایت کنند.
فرمانده کل ارتش در مورد توقیف این شناورهای 
ما  درد  به  آنها  توقیف  کرد:  خاطرنشان  آمریکایی، 
نمی خورد و ما فقط برای حفظ امنیت شناورهایی که 
از آن منطقه عبور می کنند، کار بین المللی و حقوق 
بشری را انجام می دهیم و توقیف آنها سودی برای 
ما ندارد و ما تمام تلاش مان را برای کمک به امنیت 

انجام می دهیم.

سرلشکر موسوی تشریح کرد:

جزئیات برخورد ناوشکن جماران با قایق  آمریکایی

سعیدی نماینده مردم چابهار: 

نگذاریم جاذبه های نظام و موازین شرعی موجب دافعه شوند
یک نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرد: این همه ناامنی و مشکلاتی 
از این دست در کشور وجود دارد و زورگیری انجام می شود وظیفه ذاتی و تمرکز 
اصلی نیرو انتظامی این است از تمام ظرفیت ها برای مقابله با مخلان امنیت 
اندکی  ناآگاهی  روی  از  که  خواهری  با  مقابله  برای  نه  کند  استفاده  جامعه 

روسری اش عقب رفته است. 
معین الدین سعیدی در گفت وگو با  ایلنا، درباره برخی صحبت ها در خصوص 
جریمه نقدی افراد بی حجاب یا بدحجاب گفت: بحث هایی اخیرا مطرح می شود 
مبنی بر اینکه دوربین مترو عکس خانم های بی حجاب را برای جریمه نقدی 
بگیرد به اعتقاد من این ها تفسیرهای سلیقه ای است و نشان می دهد که ما اصل 

را رها کردیم و چسبیده ایم به فروعاتی که دغدغه مردم نیستند. 
این که بحث عفاف و حجاب  بیان  با  نماینده مجلس شورای اسلامی  این 
بسیار موضوع مهمی است، ادامه داد: امروز در این مساله تردیدی نیست که 
دست هایی در شبکه های خارج از کشور تئوریزه می کنند تا فلسفه حجاب را زیر 

سوال ببرند که البته باید با این ها مقابله شود.
وی خاطرنشان کرد: در مسئله حجاب باید مشاهده کنیم که سیره انقلاب 
ما و بزرگان کشور نسبت به  موضوع حجاب چه چیزی بوده است؟حاج قاسم 
سلیمانی درباره خانم هایی که امروز بحث هایی در مورد حجاب شان مطرح 
است می گویند این ها دختران و فرزندان من هستند. سوال اینجاست آیا این 

روش هایی که امروز مطرح می کنند تحت عنوان جریمه و امثالهم که محل 
قانونی هم  ندارد کارساز بوده است؟ اگر این روش ها کارساز بود که تا امروز نتیجه 
می داد.  نماینده مردم چابهار با اشاره به اینکه این روش ها هیچ کدام اولویت های 
کشور و مطالبات مردم نیستند، عنوان کرد: مردم ایران عفیف ترین و نجیب ترین 
مردمان جهان هستند حال ممکن است فردی نوع حجابش با دیگری متفاوت 

باشد.
با بی حجابی مطرح  این روش هایی که در مسئله برخورد  تاکید کرد:  وی 
می شود هیچ کدام کارساز نیستند و هیچ موافقتی با چنین راهکارهای عجیب 
و غریبی ندارم و معتقدم که ما باید بسیار عمیق و ریشه ای به موضوعات بنگریم 
و در عین حال که تاکید دارم با کسانی که به صورت سیستماتیک با ارتباط با 
شبکه های خارجی می خواهند فلسفه حجاب را زیر سوال ببرند باید برخورد 
قاطع شود، در عین حال نباید کاری کنیم جاذبه هایی که نظام و موازین شرعی 

ما دارند به حدی برسند که موجب دافعه شوند.
این نماینده مجلس شورای اسلامی یادآور شد: این همه ناامنی و مشکلاتی 
از این دست در کشور وجود دارد و زورگیری انجام می شود وظیفه ذاتی و تمرکز 
اصلی نیروی انتظامی این است که از تمام ظرفیت ها برای مقابله با مخلان 
امنیت جامعه استفاده کند نه برای مقابله با خواهری که از روی ناآگاهی اندکی 

روسری اش عقب رفته است، این ها اولویت کار نیست.

رحمان قهرمان پور *
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خوردنی هایی کاربردی برای پیاده روی اربعین

واضح است که هیچ غذایی به تنهایی نمی تواند جلوی سرطان را بگیرد یا باعث 
سرطان شود؛ اما پژوهش ها نشان می دهند برخی از عادت های غذایی و عواملی در 

سبک زندگی می توانند در کاهش احتمال ابتلا به سرطان نقش داشته باشند.
جسیکا کوردینگ؛ متخصص تغذیه در یکی از مطالبش می نویسد: »من به عنوان 
یک متخصص تغذیه که با بیماران زیادی کار کرده بودم همیشه فکر می کردم اگر خودم 
یا یکی از عزیزانم بیمار شویم کاملا می دانم چه باید بکنم؛ اما وقتی پدرم در سن 6۱ 
سالگی به سرطان پیشرفته ی لوزالمعده مبتلا شد، من تمام برنامه های زندگی ام را 
برای مراقبت از او تغییر دادم و خیلی زود دریافتم هنوز چیزهای خیلی زیادی برای یاد 
گرفتن هست. در آن زمان من ۳۱ ساله بودم و به خاطر تحصیلات و حرفه ام تغذیه ی 
کاملا سالمی داشتم چون حواسم به تمام چیزهایی که باید و نباید می خوردم بود تا 
احتمال بیماری ها را به حداقل ممکن برسانم و عمری طولانی داشته باشم؛ اما وقتی 
پدرم بعد از ۱5 ماه مبارزه با سرطان از دنیا رفت تمایل پیدا کردم که در حوزه ی سرطان 
مطالعه و کار کنم. من نمی توانم پدرم را به زندگی برگردانم اما می توانم به دیگران کمک 
کنم چگونه وضعیت سلامتی خود را بهتر کنند و احتمال ابتلا به سرطان را کاهش 
دهند. هرچند درست است که در بعضی از سرطان ها مولفه ی ژنتیک نیز وجود دارد؛ 
اما ۳۰ تا 5۰ درصد از موارد سرطان به فاکتورهایی از سبک زندگی مثلا سیگار و الکل، 
کم میوه و سبزی خوردن، اضافه وزن و چاقی و نداشتن تحرک بدنی مربوط می شوند.«

رژیم غذایی مدیترانه ای را در پیش بگیرید
اگر دوست دارید رژیم غذایی تان ضدسرطان باشد، رژیم غذایی مدیترانه ای بهترین 
انتخاب برای شماست. در این روش غذایی شما باید دوسوم بشقابتان را با غذاهای 
گیاهی مثلا غلات کامل، بنشن و حبوبات و میوه و سبزیجات پُر کنید. این موادغذایی 
سرشار از فیبر هستند و گوارش و وزن را تنظیم می کنند، قند خون را کنترل می کنند 
و همه ی این ها برای کاهش خطر ابتلا به سرطان  مهم اند. میوه ها و سبزی ها دارای 

انواع آنتی اکسیدان ها هستند که اگر به طور منظم مصرف شود می توانند از شما در 
برابر سرطان محافظت کنند. یک سوم باقیمانده ی بشقاب غذایتان نیز باید شامل 
مواد غذایی حیوانی شود؛ مثلا غذاهای دریایی، گوشت مرغ و بوقلمون و مقدار کمی 
لبنیات. کارشناسان توصیه می کنند چربی های سالم مانند روغن زیتون، دانه ها و 
مغزها، زیتون و ماهی های چرب مصرف کنید و مصرف چربی های ترانس و غذاهای 
سرخ شده را به حداقل برسانید. داشتن مقدار کافی چربی سالم در غذا برای سیر 
شدن، جذب موادمغذی، سلامت قلب، کنترل قندخون و عملکرد مغز ضروریست؛ 
اما چربی های ناسالم موجب التهاب در بدن می شوند و التهاب مزمن می تواند به 
DNA آسیب زده و موجب سرطان شود. لازم به یادآوری است که بیشتر غذاهای 
فرآوری شده به طورکلی پُر از قند و چربی و کربوهیدرات های ساده و کالری اند و 
مواد مغذی مهم در پیشگیری از سرطان را ندارند. سویا را نیز در رژیم غذایی خود 
بگنجانید. اگر به این دلیل از خوردن سویا اجتناب می کنید که در اینترنت و رسانه های 
اجتماعی خوانده و شنیده اید که مصرف سویا موجب سرطان سینه می شود، باید 
بدانید که مطالعات انسانی چنین ارتباطی را نشان نداده اند و می توانید با خیال راحت 
سویا بخورید. سویا دارای ترکیبات گیاهی به نام ایزوفلاوون هاست که فیتواستروژن 
هستند؛ یعنی در بدن مشابه استروژن عمل می کنند و مدت زمان طولانی در معرض 
میزان بالایی از استروژن بودن، ریسک سرطان سینه را در خانم ها افزایش می دهد. 
اما ارتباط مصرف سویا با ابتلا به سرطان فقط در موش ها دیده شده و شواهد انسانی 
در این مورد وجود ندارد. حتی برخی مطالعات نشان داده اند مصرف محصولات و 
فرآورده های سویا می تواند ریسک سرطان سینه را کاهش دهد؛ اما در مورد مصرف 

مکمل سویا احتیاط کنید.
مصرف گوشت های فرآوری شده را محدود کنید

مطالعات نشان داده اند مصرف گوشت قرمز و گوشت فرآوری شده مانند سوسیس 

و کالباس در افزایش احتمال برخی از سرطان ها نقش دارد، خصوصا سرطان های 
کولورکتال. گوشت فرآوری شده چیزی است که تحت فرایندهای شیمیایی زیادی 
قرار می گیرد تا ماندگاری طولانی و طعم بهتری پیدا کند. آزمایش ها نشان می دهند 
نیترات و نیتریت که مواد نگهدارنده ی گوشت های قرمز فرآوری شده اند، ترکیباتی 
تولید می کنند که موجب آسیب DNA می شوند و پختن گوشت قرمز در دماهای بالا 
باعث تشکیل مواد شیمیایی می شود که سبب جهش DNA شده و سرطان ایجاد 
می کند. رژیم غذایی پُر از چربی های اشباع )به طور کلی گوشت قرمز و گوشت های 
فرآوری شده به میزان زیادی از این نوع چربی دارند( با افزایش احتمال سرطان 
مرتبط اند؛ اما مصرف چربی های اشباع در حد اعتدال در یک رژیم غذایی متعادل 

ضرری برای سلامتی ندارد.
سازمان بهداشت جهانی در سال ۲۰۱5، گوشت فرآوری شده را در رده ی اول 
سرطان زاها قرار داد؛ یعنی شواهد محکمی وجود دارند که گوشت های فرآوری شده 
موجب سرطان می شوند. گوشت قرمز در رده ی دوم سرطان زاها قرار گرفت؛ یعنی 
بین مصرف زیاد گوشت قرمز و افزایش ریسک سرطان های کولورکتال ارتباط وجود 

دارد.
مصرف قند اضافی و نوشیدنی های قندی را محدود کنید

این باور اشتباه وجود دارد که قند، سرطان را تغذیه می کند. تاکنون هیچ مطالعه ای 
نشان نداده که مصرف قند باعث سرطان شود، اما یک ارتباط غیرمستقیم وجود دارد. 
اگر  کسی به طور مداوم و همیشگی آنقدر قند و شیرینی بخورد که دچار اضافه وزن 
شود، افزایش بافت چربی و استروژن در بدنش می تواند احتمال ابتلا به سرطان را بالا 
ببرد. ما باید غذاهایی را که دوست داریم و از آن ها لذت می بریم بخوریم؛ اما حساب شده. 
مثلا در جشن تولد کیک بخوریم، بستنی بخوریم، قهوه مان را شیرین کنیم؛ اما نکته 
اینجاست که باید قند اضافی را در مواد غذایی که هر روز مصرف می کنیم محدود کنیم. 
خیلی از مواد غذایی قند پنهان دارند که شاید به نظر نرسند، مثلا ماست های میوه ای 
یا غلات صبحانه. این غذاها نیز بر قند خون اثر می گذارند. مصرف آبمیوه را نیز محدود 
کنید. بهتر است آبمیوه را با آب سبزیجاتی که فیبر و پروتئین دارند همراه کنید یا بهتر 

است میوه ها و سبزی ها را به صورت اسموتی مصرف کنید.
به مرور زمان به وزن سالمی برسید

تحقیقات حاکی از آن هستند که چاقی و اضافه وزن با انواع گوناگون سرطان ارتباط 
دارند. وزن اضافی بدن، عامل تقریبا ۱۱ درصد از سرطان ها در خانم ها و 5 درصد از 
سرطان ها در آقایان در ایالات متحده است. اگر مطمئن نیستید وزن سالم برای بدن 
شما چقدر است از یک پزشک کمک بگیرید. اگر هم سعی دارید وزن کم کنید یادتان 
باشد که تداوم واقعا مهم است و باید به شیوه ای سالم وزن کم کنید. به جای اینکه 
رژیم های لاغری سخت و بسیار محدودکننده را انتخاب کنید و با ورزش شدید خودتان 
را تنبیه کنید، به طور پیوسته قدم های کوچک بردارید تا کم کم عادت های سالم را در 

خود ایجاد کرده و به وزن سالمی برسید و بتوانید آن را حفظ کنید.
چگونه یک رویکرد ضدسرطان را در زندگی به کار ببریم؟

رژیم غذایی واقعا بخش مهمی از تمام روش هایی است که برای پیشگیری از سرطان 
در پیش می گیرید، اما داشتن فعالیت و تحرک بدنی نیز اهمیت دارد. همچنین باید 
از خودتان در برابر نور آفتاب محافظت کنید، سیگار و الکل مصرف نکنید و کمتر در 
معرض سموم محیطی قرار بگیرید. اگر با خواندن این مطلب فکر می کنید خیلی 
چیزها هست که باید آن ها را تغییر دهید، از یکی دو جای کوچک شروع کنید و 
پشتکار داشته باشید. اگر هم احساس می کنید نمی دانید چگونه و از کجا باید شروع 
کنید، با یک پزشک مشورت کنید تا کمکتان کند تغییرات لازم را به درستی ایجاد 

نمایید.

کاهش ابتلا به سرطان با تغییر عادات غذایی؛ بر طبق یافته های علمی؛

خانم ها! به این علائم بی توجه نباشید؛غذا چگونه خطر ابتلا به سرطان را کاهش می دهد؟

علائمی از سرطان تخمدان که به تشخیص 
زودهنگام کمک می کند

خانم ها اغلب اولین علائم سرطان تخمدان را نادیده می گیرند یا فکر می کنند 
علائم فقط مربوط به بالا رفتن سن، افزایش وزن یا دیگر عوارض اند. به همین 
دلیل، سرطان تخمدان به سختی در مرحله اول و زود که قابل درمان ترین مرحله 

بیماری است تشخیص داده می شود.
علی رغم این واقعیت که علائم سرطان تخمدان می تواند گمراه کننده باشد، لازم 
است توجه کنید که این علائم چقدر ادامه دارند. اگر علائم ادامه پیدا کردند، یعنی 
در عرض یک تا سه هفته برطرف نشدند، یا با مصرف داروهای معمولی تسکین 
نیافتند باید به پزشک مراجعه کنید. اگر سرطان تخمدان زود تشخیص داده شود، 

بهترین شانس برای درمان وجود دارد.
چرا تشخیص سرطان تخمدان در مراحل اولیه سخت است؟

تشخیص سرطان تخمدان در مراحل اولیه چالش برانگیز است؛ زیرا تخمدان ها 
کوچک اند و در عمق شکم قرار گرفته اند. بنابراین پزشک به سختی می تواند 
هرگونه توموری را روی آن ها شناسایی کند. ضمنا تشخیص سرطان تخمدان به 
دلیل تشابه علائم آن با خیلی دیگر از بیماری ها دشوار است. تنها ۲۰ درصد از 
موارد سرطان تخمدان زود تشخیص داده می شوند و این بیماری معمولا زمانی 
تشخیص داده می شود که در داخل شکم و لگن پخش شده است. در این مرحله، 
اما غیرممکن نیست. سرطان  قابل درمان است  به سختی  سرطان تخمدان 
تخمدانی که فقط تخمدان را درگیر کرده، شانس خیلی بیشتری برای درمان دارد.
نفخ: بیشتر خانم ها نفخ را تجربه می کنند؛ یک احساس ناراحت کننده از تورم 
شکم. نفخ به طور کلی بسیار شایع است، خصوصا حدود زمان پریود اما هر روز نفخ 

کردن که تا سه هفته ادامه دار شده، طبیعی نیست و نیاز به بررسی دارد.
نفخ یکی از شایع ترین علامت های اولیه سرطان تخمدان می باشد. اگر تمام 
مدت احساس نفخ می کنید و شکمتان متورم شده، ممکن است نشان دهنده ی 
این باشد که مشکلی در سلامتی تان وجود دارد. یبوست یکی از علامت های 
گوارشی سرطان تخمدان است. شما باید همیشه نسبت به تغییرات در شیوه ی 
اجابت مزاجتان دقیق باشید. اگر احساس می کنید یبوست دارید و با داروهای 

معمولی یا هر راهکار دیگری برطرف نمی شود، به پزشک مراجعه کنید.
کمردرد طول کشیده: اگر بیشتر از یک تا سه هفته است که پایین کمرتان درد 
می کند و درد شدیدی در ناحیه شکم و لگن دارید باید آن را جدی بگیرید. هرچند 
خیلی از عوارض می توانند باعث این درد شوند اما برای این که ببینید این درد 

جدید و مداوم چه دلیلی دارد باید برای چکاپ به پزشک مراجعه کنید.
تغییر در عملکرد مثانه: اغلب خانم ها وقتی دچار مشکلات ادراری مانند 
ادراری  عفونت  دچار  می کنند  تصور  می شوند  ادرار  تکرر  یا  ادرارکردن  سخت 
شایع  نیز  خانم ها  در  و  است  همین  مشکل  گاهی  که  است  درست  شده اند. 
می باشد، اما نه همیشه! اگر اغلب دچار مشکلات ادراری می شوید، حتما برای 
چکاپ به پزشک مراجعه کنید. خصوصا در صورت مشاهده علائم زیر: . تکرر ادرار 

. احساس نیاز و فشار ناگهانی برای ادرارکردن . احساس فشار یا درد در مثانه
از دست دادن اشتها: یکی از اولین علامت های سرطان تخمدان از دست 
اگر  اما  باشد؛  دادن اشتهاست که هرچند می تواند دلایل دیگری هم داشته 
بی اشتهایی تان با شکم درد و گرفتگی های شکم همراه است می تواند به علت 
سرطان تخمدان باشد. علائم اولیه سرطان تخمدان در ارتباط با اشتها شامل از 
دست دادن اشتها، خیلی زود احساس پُری و سیری کردن و عدم توانایی در تمام 

کردن حیت مقدار کمی غذا می شود.
خستگی بی دلیل: فشار یا درد در کمر یا لگن می تواند ناشی از تجمع مایع در 
لگن یا پخش شدن تومور در شکم یا لگن باشد که بافت پایین کمر را آزار می دهد.

درد بی دلیل حین رابطه جنسی
درد غیرقابل توضیح هنگام رابطه جنسی می تواند یک علامت هشدار دهنده 

سرطان تخمدان باشد.
تغییرات قاعدگی: تغییرات در قاعدگی، مثلا خونریزی های بیش از حد نرمال 
یا خونریزی های نامنظم می توانند از علائم سرطان تخمدان باشند. علاوه بر سن، 
عوامل دیگری هم وجود دارند که می توانند باعث پریودهای بیشتر شوند و بنابراین 
خطر سرطان تخمدان را افزایش دهند. بعضی از این عوامل شامل یائسگی بعد 
از 5۰ سالگی، پریود شدن قبل از ۱۲ سالگی و نداشتن سابقه ی بارداری یا برای 

اولین بار بعد از ۳۰ سالگی باردارشدن می شوند.
کاهش وزن: کاهش وزن ناگهانی در شرایطی که تحت رژیم کاهش وزن نیستید 
یا عادت های ورزشی تان را تغییر نداده اید می تواند علامتی از سرطان تخمدان 
باشد. یادتان باشد که هر یک از علامت های گفته شده می توانند ناشی از انواع 
عوارض و بیماری های دیگر باشند. پس لازم است برای بررسی های دقیق تر به 

پزشک مراجعه کنید.

یک روانپزشک مطرح کرد:

بهترین زمان خواب کودکان
یک روانپزشک گفت: بیش ترین افزایش هورمون رشد در کودکان بین ساعت 
۱۱ شب تا ۲ نیمه شب است؛ بدین ترتیب خواب قبل از ساعت ۱۱ ضرورت دارد.
مهدیه صالحی، روانپزشک در خصوص مشکلات خواب در کودکان در برنامه 

مادر کودک شبکه سلامت سیما صحبت کرد.
صالحی از خواب به عنوان یک نیاز اساسی کودک نام برد که اختلال در آن باعث 

تغییر درخلق وخوی کودک وکاهش میزان هوش و رشد او می شود.
وی میزان خواب کودک را حدود ۱۰ ساعت ذکر کرد که دو سال از بزرگسالان 
در  می تواند  کودکان  در  خواب  گفت:مشکلات  روانپزشک  این  است.  بیشتر 
شروع خواب،موقع بلند شدن از خواب)به شکل بی قراری، در میانه خواب،شب 
ادراری،کابوس شبانه و.....باشد.این مشکلات در صورتی اطلاق می شود که در 
یک بازه زمانی سه ماهه وجود داشته باشد. صالحی در پاسخ به این سوال که 
حداکثر زمان طبیعی لازم برای به خواب رفتن چقدر است، گفت: در بزرگسالان  
انتظار می رود طی ۲۰ دقیقه از شروع به رختخواب رفتن، فرد به خواب برود اما در 
کودک شاید این زمان به یک ساعت زمان نیاز داشته باشد که با در آغوش کشیدن 
کودک،نوازش کردن کودک و خواندن کتاب داستان، به خواب رفتن کودک کمک 
می شود.کودکان با ترس از جدایی والدین روبرو هستند که با انجام این توصیه ها 
قبل از خواب،به آرامش واطمینان آنها کمک کرد  ایم.  وی در پاسخ به این سوال 
که مکیدن انگشت در کودکان چه دلایلی دارد، گفت: در دوران شیرخوارگی این 
حالت طبیعی است اما پس از ۲ الی ۳ سالگی این عادت بهبود می یابد؛ در صورت 
ادامه در این سنین باید یا افزایش راهکارهای آرامش دهنده و کاهنده استرس با 
این مسئله روبرو شد. این روانپزشک  با تأکید بر این نکته که نهی کودک از انگشت 
مکیدن هیچگونه سودی ندارد و تنها راهکار های آرامش دهنده می تواند راهگشا 

باشد، گفت: از تذکر در این خصوص به کودک خودداری کنید.
صالحی راهکارهایی در بهداشت خواب کودک ارائه کرد و گفت: قبل از خواب 
از بازی با کودک پرهیز کنید و از انجام فعالیت های هیجان انگیز خودداری کنید 
همچنین از خوراندن مواد محرک به کودک مانند: کاکائو, کافئین و چای حدود 6 

ساعت قبل از خواب کودک خودداری کنید.
وی افزود: در نظم خواب کودک ممارست ورزید بهترین زمان خواب کودک 
بین ۸ تا ۱۱ شب است.  کمک کنید تا ۲ الی ۳ ساعت قبل از خواب کودک 
تلوزیون،موبایل وصفحات دیجیتال بازی در اختیار او نباشد.همچنین در هنگام 

شروع خواب،نور اتاق کودک را کاهش دهید.

سلامت

متخصص زنان و زایمان مطرح کرد :

نشانه های عفونت ادراری در زنان
متخصص زنان و زایمان گفت:سوزش ادرار شایعترین علامت عفونت ادراری در 
زنان است؛ضمن اینکه تکرر ادرار،بوی ناخوشایند و تغییر رنگ ادرار نیز از دیگر 

نشانه های عفونت ادراری است.
مرجان قائمی، متخصص زنان و زایمان و هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی 
تهران  در پاسخ به این سوال که »وجه تمایز عفونت های ادراری در بانوان با دیگر 
عفونت ها چیست؟«، گفت: خیلی از عفونت های ایجاد شده در بانوان به دنبال 
عفونت های دستگاه تناسلی ایجاد می شود که بعضی از علائم آن با عفونت ادراری 

مشترک است.
وی ادامه داد: به عنوان نمونه،سوزش ادرار در هر دو نوع عفونت وجود دارد. در 
این بین بعضی از علائم مانند: تب،درد، تکرر ادرار، تهوع و استفراغ، وجه تمایز 

عفونت ادراری محسوب می شود.
این متخصص زنان گفت: ترشحات واژینال همراه با سوزش و خارش نیز وجه 
تمایز عفونت واژینال است. عفونت های ادراری ترشحات غیرطبیعی ندارند اما 

عفونت های مجاری تناسلی دارای ترشح همراه با سوزش و خارش هستند.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت:عفونت ادراری در بانوان که 
جراحی های سیستم مجاری ادراری داشته اند،دیابت دارند و یا دچار سنگ کلیه 

هستند، نیاز به بررسی بیشتر و توجه ویژه ای دارند.
زیرا  است؛  بیشتری  حائزاهمیت  باردار  بانوان  در  ادراری  عفونت  گفت:  وی 

سلامت مادر و جنین را به خطر می اندازد.
بهبود  خود  به  خود  عفونت ها  این  »آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  قائمی 
می یابند؟«،گفت: در صورت بروز عفونت ادراری حتی با علائم خفیف نیاز به 

پیگیری و در صورت لزوم درمان دارد.
را  ادراری  عفونت  به  افراد  کننده  مستعد  خطر  عوامل  زنان  متخصص  این 
شامل؛مبتلایان به دیابت با قند کنترل نشده،بیماران نیازمند به مصرف طولانی 
مدت کورتونها،بانوان مبتلا به سنگ کلیه دانست و بهترین راه پیشگیری از بروز 

عفونت ادراری را مصرف آب و مایعات بیشتر عنوان کرد.
قائمی علت بیشتر بودن آمار بانوان مبتلا به عفونت ادراری نسبت به مردان را، 
کوتاه بودن فاصله مقعد با دستگاه ادراری بانوان دانست و گفت: احتمالًا رد شدن 
باکتری های دستگاه گوارش از سمت مقعد به مجاری ادراری باعث ایجاد رشد و 

تکثیر عفونت می شود.
وی در ارتباط با عفونت ادراری در بانوان یائسه،گفت:عفونت ادراری در این بانوان 
با احتمال بیشتری  رخ می دهد.سوزش ادرار، بی اختیاری ادرار و تکرر ادرار از 

جمله علائم احتمالی عفونت ادراری در بانوان یائسه است.
قائمی متذکر شد: گرچه در تعدادی از این بانوان پس از آزمایش ادرار عفونت 
تشخیص داده نمی شود که در این صورت، این علائم مربوط به تغییرات هورمونی 
و آناتومیکی است که با درمان های موضعی هورمونی بهبود می یابند؛ البته در 

صورتی که منع مصرف هورمونی در این افراد وجود نداشته باشد.
این متخصص زنان و زایمان ابراز کرد:علامت عفونت دستگاه ادراری تحتانی 
شامل سوزش ادرار، تکرر ادرار،بوی ناخوشایند ادرار، تغییر رنگ ادرار یا خونی 

شدن ادرار است.
وی گفت: سوزش ادرار شایعترین علامت عفونت ادراری است اما این علامت 
می تواند به دلایل دیگری نیز رخ دهد؛بنابراین انجام آزمایش ادرار برای تشخیص 

عفونت ادراری ضروری است.
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مدیر حوزه های علمیه خواهران:

موکب مردمی بانوان فاطمی 
در عمود ۱222 برپا می شود

مدیر حوزه های علمیه خواهران کشور گفت: موکب مردمی بانوان فاطمی طی 
روزهای شانزدهم تا بیست و ششم شهریور)دهم تا بیستم ماه صفر( در عمود ۱۲۲۲ 

مسیر نجف به کربلا برپا می شود.
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی فاضل روز یکشنبه در جمع خبرنگاران، افزود: در 
چند سال گذشته آیین اربعین به همزیستی مسالمت آمیز ایرانی و عراقی، شیعه و سنی 
منجر شده است و امسال با شرایط ویژه ای که مواجه هستیم، این پیوند بیش از گذشته 

پررنگ است.
وی با بیان این که ملت ها با هر نوع فرقه و گرایش مذهبی در اربعین گردهم می آیند، 
اضافه کرد: حوزه علمیه خواهران برای خدمت رسانی بهتر، بیشتر و تخصصی تر بانوان، 
موکبی در عمود ۱۲۲۲ برپا کرده است که در زمینه های مختلف فرهنگی، مذهبی و 

بهداشتی خدمات ارایه خواهد کرد.
وی ادامه داد: مسوولان و اعضای موکب امروز از حوزه علمیه خواهران در قالب پنج 

دستگاه اتوبوس به سمت عراق اعزام می شوند.
فعالیت موکب مردمی بانوان فاطمی در قالب ۶ کمیته

را  بانوان فاطمی نیز گفت: این موکب فعالیت خود  مدیر اجرایی موکب مردمی 
در قالب 6 کمیته شامل کمیته های تبلیغی، فرهنگی، مراسم و محافل، پشتیبانی و 

پذیرایی، خدمات رفاهی و درمانی و رسانه ای ارائه می دهد.
حجت الاسلام والمسلمین جواد بهشتی پور با بیان این که کمیته تبلیغ با ۳۱۳ طلبه 
و خواهر مبلغ فعالیت می کند، افزود: کمیته فرهنگی در ۲ بخش حسینیه کودک 
با غرفه های متعدد از جمله نقاشی و رنگ آمیزی، نمایش، قصه گویی، پرده خوانی 
و همچنین خدمات فرهنگی خواهران با حضور مشاوران و اساتید عالی مسلط به 

زبان های مختلف ارائه خدمات می کند.
نماز  برپایی  از جمله  برنامه هایی  نیز  و محافل  وی اضافه کرد: در کمیته مراسم 
جماعت، قرائت قرآن با حضور قاریان مطرح و برپایی مراسم عزاداری بعد از نماز برگزار 
می شود و همچنین در کمیته پشتیبانی و پذیرایی نیز روزانه دست کم هفت هزار میان 

وعده، شربت و آبمیوه توزیع خواهد شد.
وی ادامه داد: پزشکان متخصص، پرستاران و پزشکان سنتی نیز با استقرار در کمیته 
خدمات رفاهی و درمانی خواهران خدمات مورد نیاز زائران را ارائه خواهند داد؛ تعمیر 

کیف، کفش و خیاطی ویژه خواهران از دیگر خدمات این کمیته است.
بهشتی پور به فعالیت های کمیته رسانه ای موکب مردمی بانوان فاطمی اشاره و بیان 
کرد: در این کمیته فعالیت هایی از جمله ارتباط با شبکه های مختلف سیما و رادیو 
به ویژه برنامه های معارفی سیما؛ ارتباط زنده با شبکه های رادیویی اربعین و معارف انجام 
خواهد شد. به گفته وی، تولیدات محتوا برای فضای مجازی و انتشار در شبکه های 
مختلف، تولیدات کوتاه و بلند با موضوع بانوان اربعین و تولید هفت مستند با موضوع 

بانوان فعال در عرصه اربعین از دیگر فعالیت های کمیته رسانه ای است.
خدمات رسانی ۹ موکب در داخل کشور به زائران اربعین

عضو هیات امنای موکب مردمی بانوان فاطمی نیز در این جلسه گفت: از حدود ۱۰ 
سال گذشته که راهپیمایی زیارت اربعین انجام می شد، طلاب حوزه علمیه با همراهی و 
حضور در کاروان های زیارتی و اعزام مبلغ، فعالیت هایی برای کودکان، نوجوانان و بانوان 
حاضر در این مسیر انجام می دادند. معصومه ظهیری افزود: امسال مکان وسیع تری در 
عمود ۱۲۲۲ به موکب مردمی بانوان فاطمی اختصاص پیدا کرده و در کنار برنامه های 
فرهنگی، تبلیغی، سلامت محور و رسانه ای، خدماتی مثل توزیع میان وعده و شربت، 

تعمیر چمدان و وسایل زائران نیز انجام می شود.
وی با بیان این که موکب مردمی بانوان فاطمی تا روز اربعین برقرار است، اضافه کرد: 
علاوه بر این موکب، ۹ موکب دیگر در مرزهای داخل کشور مثل کرمانشاه، خوزستان 
و ایلام خدمات ویژه ای به زائرانی که در حال عزیمت به زیارت اربعین هستند، ارائه 

می دهد و مدارس علمیه خواهران نیز برای اسکان زائران در نظر گرفته شده است.

ازسوی دبیر سوگواره :

فراخوان سوگواره عکس 
»پابه پای اشک« اعلام شد

دبیر سوگواره »عکس پابه پای اشک« گفت: سوگواره عکس »پابه پای اشک« با 
موضوع حضور پرشور بانوان زینبی و کودکان اربعینی از روز)سیزدهم شهریورماه( 
فراخوان شد؛ علاقه مندان تا ۱5 مهرماه فرصت دارند آثار خود را به دبیرخانه این 

جشنواره ارسال نمایند.
امیر حسامی نژاد روز یکشنبه در جمع خبرنگاران، افزود: نمایش حضور پرشور 
بانوان و کودکان در پیاده روی اربعین حسینی، همدلی بانوان با خانواده و فرزندان، 
تعامل بانوان و کوکان با خادمان حسینی و اقشار مختلف مردم، بانوان و کودکان خادم 
حسینی و ایثار و از خود گذشتی بانوان و کودکان در مسیر پیاده روی از اهداف برگزاری 

این مسابقه است.
وی اضافه کرد: سامر الحسینی از عراق، حسین حاجیلری و منصوره معتمدی از 
عکاسان به نام و باسابقه هستند که مسوولیت داوری عکس های ارسالی به دبیرخانه 
را برعهده دارند. وی با بیان این که این مسابقه به همت مرکز مدیریت حوزه علمیه 
خواهران برگزار می شود، ادامه داد:  علاقه مندان تا ۱5 مهرماه فرصت دارند آثار خود 
آثار  اینترنتی Photoqom.ir@gmail.com  ارسال کنند؛  را به دبیرخانه به نشانی 
ارسالی از ۳۰ مهرماه توسط داوران بررسی می شود. حسامی نژاد با اشاره به این که آیین 
اختتامیه و نمایشگاه مربوطه نیز آذرماه برگزار خواهد شد، گفت: نفر اول مبلغ چهار 
میلیون تومان به همراه تندیس جشنواره و لوح تقدیر، نفر دوم مبلغ سه میلیون تومان به 
همراه تندیس جشنواره و لوح تقدیر و نفر سوم مبلغ ۲ میلیون تومان به همراه تندیس 

جشنواره و لوح تقدیر دریافت خواهند کرد.
به گفته وی، عکس ها باید با فرمت JPG یا JPEG و با حفظ اطلاعات exif ارسال 
 exif یا هر تنظیمات دیگری که اطلاعات Save for Web شوند، عکس ها نباید به شکل
را از بین می برد، ارسال شود. وی خاطرنشان کرد: ضلع بزرگ عکس  ارسالی باید ۲۰۰۰ 
پیکسل و حجم عکس زیر ۲ مگابایت باشد و آثار باید در یک پوشه فشرده با نام عکاس 
حاوی آثار و یک فایل word شامل مشخصات عکاس، زیرنویس، سال عکاسی، مکان 

عکس با موضوع جشنواره)پا به پای اشک( به ایمیل جشنواره ارسال شود.
حسامی نژاد تاکید کرد: ویرایش عکس ها در حدی مجاز است که منجر به مخدوش 
شدن اصالت و محتوای عکس نشود و در صورتی که عکسی از نظر هیات داوران 

مخدوش تشخیص داده شود، از مسابقه حذف می شود.
به گفته وی،  عکس هایی که با تکنیک مالتی اکسپوز، کولاژ، فتو مونتاژ، پانوراما، 

ترکیبی و دستکاری شده باشند، پذیرفته نمی شوند.
وی افزود: تمام عکاسان راه یافته به مرحله نهایی، موظف هستند اصل فایل عکس 

خود را برای بررسی به دبیرخانه ارائه دهند.
دبیر سوگواره عکس »پابه پای اشک« به شرایط شرکت در جشنواره اشاره و بیان کرد:  
همه عکاسان حرفه ای و غیرحرفه ای می توانند در این رقابت شرکت کنند؛ ارسال اثر و 
شرکت در این رقابت به منزله اعلام مالکیت معنوی عکس ها توسط شرکت کننده است، 
در صورت اثبات خلاف این امر، عواقب حقوقی و جزایی آن بر عهده شرکت کننده 
خواهد بود. حسامی نژاد افزود: هر عکاس می تواند حداکثر ۱۲ تک عکس ارسال نماید 

و تمامی عکس های ارسالی باید دارای زیرنویس باشند.
وی اضافه کرد: برگزارکننده می تواند از عکس ها در کلیه انتشارات، کتب، فضای 

مجازی و نشریات استفاده نماید.

 معاون استاندار قم: 

امکان تمدید گذرنامه شهروندان 
در مصلای قم فراهم شد

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم از آغاز فرایند تمدید گذرنامه هایی که 
کمتر از ۱۰ سال از اعتبار آن ها گذشته است، در مصلای قم خبر داد.

ابوالقاسم مقیمی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به اینکه ازدحام 
جمعیت برای تمدید گذرنامه مشکلاتی را برای شهروندان به وجود آورده بود، اظهار 
کرد: در این راستا تمهیداتی اندیشیده و مقرر شده افرادی که اعتبار گذرنامه آن ها بعد 
از تاریخ اول شهریورماه سال ۱۳۹۱ بوده برای تمدید گذرنامه می توانند به مصلای قم 
مراجعه کنند. وی ادامه داد: طی بازدیدی که امروز از این محل انجام شد، به همت 
عوامل اداره گذرنامه و نیروی انتظامی روند تمدید گذرنامه ها با سرعت در حال انجام 
است و تا ساعت حدود ۱۱، تعداد ۲ هزار گذرنامه تمدید شده بود. معاون هماهنگی 
امور زائرین استانداری قم خاطرنشان کرد: افرادی که اعتبار گذرنامه هایشان برای پیش 
از تاریخ مذکور بوده نیز باید به اداره گذرنامه مراجعه کرده و روند قانونی آن را طی کنند.

 معاون سوادآموزی استان قم تاکید کرد:

ضرورت راه اندازی دبیرخانه مطالبات 
رهبری از آموزش و پرورش

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم خواستار مطالبه عملی و 
اقدامی، مطالبات رهبر معظم انقلاب از سوی نهادها و سازمان ها بویژه آموزش و پرورش 

شد.
حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا قاسمی نیا، ، پیرامون بر زمین ماندن اجرای 
مطالبات رهبرمعظم انقلاب از سوی بسیاری از نهادها و سازمان ها به ویژه مطالباتی 
که معظم له از آموزش و پرورش دارند، گفت: برای عملیاتی کردن، تحقق دستورات، 
تأکیدات و توصیه های رهبر حکیم و فرزانه انقلاب اسلامی حضرت امام خامنه ای از 
دستگاههای نظام به ویژه آموزش و پرورش نیاز است که یک دبیرخانه دائمی در وزارت 
آموزش و پرورش تشکیل شود و پیگیری عملیاتی کردن مطالبات و دستورات ایشان در 

رأس این کارگروه باشد که البته متعاقباً این کارگروه می تواند در استان ها تشکیل گردد.
استان ها  در  و  بوده  کارگروه  می تواند  دبیرخانه  زیرمجموعه  عبارتی  به  افزود:  وی 
راه اندازی شوند و یا این که مستقیماً زیرنظر وزیر محترم دبیر این کارگروه و یا رئیس 
دبیرخانه معین شود و یا در حوزه معاونت پرورشی و یا ذیل مجموعه ستاد همکاری های 

حوزه های علمیه و آموزش و پرورش که البته این ها پیشنهادی است، جانمایی گردد.
حجت الاسلام والمسلمین قاسمی نیا خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در ۱۰ اردیبهشت سال ۹۲ سیاست های کلی ایجاد تحول در نظام آموزش و پرورش 
کشور را ابلاغ کردند که ۱۳ بند دارد. این سیاست های کلی، یکی از مهم ترین اسنادی 
است که دستوراتی از سوی رهبری معظم ابلاغ شده و باید مسئولین امر برنامه ریزان، 
سیاستگذاران و ناظرین بنشینند و بررسی کنند که آیا هر روز، هر ماه و یا هر سال ببینند 
ما در راستای تحقق سیاست های کلی ایجاد تحول در نظام آموزش و پرورش کشور اقدام 
عملی انجام داده ایم؟ کجا بوده ایم، چه اقداماتی انجام داده ایم و به کجا رسیده ایم؟. 
این سیاست های کلی از سوی رهبر معظم انقلاب به سران قوا و رئیس مجمع تشخیص 

مصلحت نظام ابلاغ گردید و این یکی از موضوعات بسیار مهم و قابل پیگیری است.
تأکید رهبری بر بازبینی و بازنگاری سندتحول بنیادین

وی در بخش دیگری از گفت وگوی خود با اشاره به سندتحول بنیادین آموزش و 
پرورش، بیان داشت: موضوع دیگر بحث سند تحول بنیادین آموزش و پرورش است که 
در آذر ماه سال ۱۳۹۰ ابلاغ شد و رهبر انقلاب مکرر در این ۱۱ سال در سخنرانی های 
متعددی کلیات سند تحول بنیادین آموزش و پرورش را تأیید کردند، اما مکرر خواستند که 
بازبینی، نونگاری شود و نکات قوت و ضعفش شناسایی و به روزآوری گردد، و بودو نمود و 

خروجی مفاد سند تحول بنیادین در متن مدرسه و جامعه ملموس و پیدا باشد.
 

یک مسوول دراداره کل راهداری استان قم:

طرح زائریاران بسیجی ویژه ایام اربعین 
اجرا می شود

رئیس اداره حمل ونقل مسافر اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
گفت: به منظورکنترل و نظارت بر نحوه ارائه خدمات ناوگان عمومی حمل ونقل جاده ای 
مسافر طی ایام سفرهای اربعین حسینی، طرح زائریاران بسیجی با حضور 5۰ تن از 

بسیجیان و به مدت ۱۰ روز در شهرستان قم اجرا می شود.
هادی عمو سلطانی در گفت و گویی اظهار داشت: این طرح  برای نخستین بار است 

که در طول سفرهای اربعین حسینی در سطح کشور به مرحله اجرا درمی آید.
وی ادامه داد: طی هماهنگی به عمل آمده با نیروی بسیج سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی استان قم و به منظور مشارکت حداکثری بسیجیان دراین طرح فرهنگی- 
ترافیکی، که نقشی ارزنده در کنترل و نظارت بر ناوگان عمومی سفرهای جادهای دارد، 

این طرح در نقاطی از شهرستان قم به مدت ۱۰ روز به اجرا گذاشته می شود.
عمو سلطانی با یادآوری این مطلب که جهت هماهنگی و آشنایی بسیجیان با نحوه 
اجرای طرح مذکور، نسبت به تشکیل یک جلسه توجیهی اقدام شده است اظهار 
داشت: طی این جلسه که با حضور سرگروههای بسیجی شرکت کننده دراین طرح، 

برگزار شد، حاضران با اهداف اجرایی طرح و نحوه اقدامات در زمان اجرا آشنا شدند.
وی گفت: بسیجیان شرکت کننده در این طرح در مناطقی همچون جمکران، خیابان 
انقلاب، میدان 7۲ تن، پایانه کوثر و پایانه خرمشهر شهرستان قم، مستقر می شوند و 
نسبت به کنترل و نظارت برنحوه ارائه خدمات ناوگان عمومی حمل ونقل مسافر اقدام می 
نمایند. رئیس اداره حمل ونقل مسافر اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
درخصوص نوع اقدامات و نحوه اجرای طرح زائریاران بسیجی استان قم اظهار داشت: 
اهم موارد کنترلی دراین طرح شامل بررسی اسناد حمل و نقل، بررسی تجهیزات ایمنی 
ناوگان، نحوه ارائه خدمات، رفتار ترافیکی راننده، رعایت شیوه نامه های بهداشتی و غیره 
می باشد. عمو سلطانی با یادآوری این مهم که بسیجیان شرکت کننده در این طرح، 
ملبس به پوشش راهداری و معرف به کارتهای شناسایی می باشند، خاطرنشان کرد: بازه 

زمانی طرح زائریاران بسیجی از ۱5 تا ۲6 شهریورماه جاری است.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

 تخصیص چهارهزار و 4۱6 میلیارد 
تسهیلات به دامداران

 معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: چهار هزار و ۴۱6 
میلیارد ریال تسهیلات ارزان قیمت در قالب مردمی سازی یارانه ها از خردادماه تا مردادماه 

سال جاری به دامداران و مرغداران قمی تخصیص داده شد.
منصور دیان اردستانی در گفت وگویی،  ضمن بیان این موضوع، تاکید کرد: قم از جمله 
قطب های مهم پرورش دام و طیور در سطح کشور به شمار می آید و حمایت از بهره برداران 

این عرصه همواره جز مهمترین برنامه های کاری سازمان جهاد کشاورزی استان است.
وی با اشاره به اینکه پرداخت تسهیلات بانکی به دامداران و مرغداران درقم از جمله 
مواردی است که در قالب سیاست های حمایتی سازمان جهاد کشاورزی استان انجام 
می شود، افزود: سود تسهیلات یاد شده ۱۱ درصد و دوره بازپرداخت آن یکساله است که 

توسط بانک کشاورزی پرداخت می شود.
اردستانی گفت: درجریان ارائه این تسهیلات،  تولیدکنندگان زیر بخش دام و طیور 
می توانند در قالب دامدار کارت، نهاده های خوراک دام را از تعاونی ها و کارخانه های 
خوراک دام طرف قرارداد خرید نمایند و یا در سامانه بازارگاه به صورت اعتباری نسبت 
به خرید نهاده اقدام کنند. وی ادامه داد: حمایت از دامداران و مرغداران، افزایش سطح 
تولید محصولات و امنیت غذایی را در پی دارد که در همین رابطه پرداخت تسهیلات 
بانکی به فعالان این عرصه می تواند عامل کمک کننده به تامین نقدینگی مورد نیاز ایشان 

برای حفظ و ارتقا فعالیت اقتصادی که انجام می دهند، باشد.

 رییس اداره طرح و برنامه سازمان صمت استان  قم خبرداد:

صادرات 200 میلیون یورویی
 بخش صنعت و معدن قم

رییس اداره طرح و برنامه سازمان صنعت،  معدن و تجارت  استان قم، گفت: براساس 
برنامه ریزی های انجام شده در سال ۱۴۰۱، ارزش صادرات محصولات بخش صنعت و 

معدن استان به بازارهای جهانی از ۲۰۰ میلیون یورو، فراتر خواهد رفت.
جواد ناطق در گفت  وگویی  بیان داشت: در همین رابطه محصولات مرتبط با حوزه 
صنایع پایین دست پتروشیمی،  صنعت، معدن و صنایع معدنی، بازرگانی، صنایع دستی 

و فرش دستباف از استان قم به بازارهای جهانی صادر می شود.
وی افزود: محصولات صادراتی تولید شده توسط صنعتگران قمی از بالاترین کیفیت 
برخوردار هستند و می توانند در بازارهای بین المللی با نمونه های مشابه خارجی رقابت 
کنند، به همین دلیل این محصولات در کشورهای منطقه و سایر نقاط جهان مشتریان 
خاص خود را دارند. وی ادامه داد: آمارهای ارائه شده توسط دستگاه های تخصصی 
همچون اداره کل گمرکات قم، نشان از آن دارد که تاکنون بیش از 7۰ درصد، رقم 
تعیین شده برای صادرات محصولات صنعتی و معدنی از قم به بازارهای جهانی محقق 

شده است و این موضوع نشان از ظرفیت بالای استان در تجارت خارجی دارد.
مهمترین  از  بخش،  این  در  استان  توان  افزایش  و  صادرات  به  توجه  گفت:  ناطق 
اولویت های سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم در سال جاری است، چرا که با تقویت 
حوزه صادرات، علاوه بر درآمد زایی بیشتر استان، ظرفیت تولید واحدهای صنعتی فعال 

در قم گسترش یافته و فرصت های شغلی متعددی در این بخش ایجاد می شود.
و نشر،  الغدیر، چاپ  در بخش صنعت قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، 
سلفچگان، محمودآباد، درودگران، فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه 
صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هر کدام از آنها موقعیت ممتازی برای 

توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.

تصور کنید همکاری که با شما در تعامل است خیلی ناگهانی سازمان را ترک کند. 
بدیهی است که در این حالت دچار استرس شدیدی می شوید. اما اگر فرد سازگاری 
باشید، به جای ایجاد تنش برای خودتان و مدیران سازمان، سعی می کنید اوضاع 
را سروسامان بدهید و موقعیت پیش آمده را چالشی گذرا در نظر می گیرید. شما 
تلاش می کنید تا زمانی که همکار جدیدی جایگزین شود، بخشی از امور مربوط 
به جایگاه خالی را خودتان انجام بدهید و بخشی را هم به سایر همکارانتان محول 
کنید. بنابراین فرایندهای سازمانی تا زمانی که همکار تازه جایگزین نشده است، 
طبق روال معمول پیش می روند و دچار مشکل یا تأخیر نخواهند شد. سازگاری 
شغلی یعنی پذیرش تغییرات با خوش بینی و استفاده از مهارت حل مسئله برای 

گرفتن بهترین نتیجه.
چرا باید مهارت  سازگاری را بیاموزیم؟

این مهارت نرم چنان اهمیت دارد که لازم است حتما در رزومه شما باشد. دلایل 
اهمیت این مهارت عبارت اند از:

به دلیل  رهبری  و  مدیریتی  منصب های  به دست آوردن  احتمال  افزایش 
توانمندی هایی که فرد در این زمینه دارد.

بهبود کیفیت کار.
توانایی حفظ بهره وری در بالاترین سطح ممکن حتی در مواقع بحران.

به روزرسانی مداوم مهارت ها.
افزایش مسئولیت پذیری.

شیوع ناگهانی ویروس کرونا موقعیتی بود که به خوبی تفاوت بین افراد سازگار 
مدیریت  منعطف  افراد  توسط  که  کسب وکارهایی  کرد.  مشخص  را  دیگران  با 
می شدند، توانستند با تغییرات سازگار شوند و جایگاه خود در بازار را حفظ کنند. 
کسب وکارهایی که تغییرات را نپذیرفتند هم متحمل ضررهای هنگفتی شدند و 

حتی بسیاری از آنها از بازار حذف شدند.
8 مهارت لازم برای سازگاری شغلی

۱. مهارت های ارتباطی
برای  بلکه  دارند،  اهمیت  با شغل  برای سازگاری  نه تنها  ارتباطی  مهارت های 
به تنهایی  شما  هستند.  کاربردی  هم  اهداف  به  رسیدن  و  سازمانی  موفقیت 
نمی توانید با تغییراتی که ایجاد می شوند هماهنگ شوید و تمام مسئولیت را بر 
عهده بگیرید. بنابراین باید روش درست برقراری ارتباط با کارمندان و سایر اعضای 
تیم را بدانید و از آن برای تعامل بهتر استفاده کنید. توانایی ارتباط سازی برای 
مدیران و سرپرستان سازمان ها اهمیت بیشتری دارد، زیرا این افراد باید بتوانند تیم 
را در مسیر درست هدایت کنند. چند نمونه از توانمندی های لازم برای ارتباط سازی 

عبارت اند از:
گوش دادن فعال؛

سؤال پرسیدن و قضاوت نکردن تا زمان مشخص شدن تمام جزئیات؛
هوش هیجانی؛

شناخت زبان بدن و نشانه های غیرکلامی؛
خودآگاهی؛

احترام؛
همدلی.

2. مهارت یادگیری
مهارت یادگیری از ضروری ترین مواردی است که برای سازگاری شغلی به آن 
نیاز دارید. شاید در حال حاضر عملکردتان فوق العاده باشد، اما احتمال دارد در 
طول چند ماه روش های تازه ای برای انجام کار شما استفاده شوند. اگر نتوانید با 
به روزرسانی مهارت ها و یادگیری کار را به روش های جدید انجام بدهید، احتمالا 
برکنار خواهید شد تا افراد به روز جایگزین شما شوند. برای تضمین آینده خود علاوه 
بر انجام وظایف روزانه در محیط کار، زمانی را هم به یادگیری و مطالعه مهارت های 

جدید یا بهبود توانمندی های کنونی اختصاص دهید.
3. مهارت حل مسئله

هر تغییری یا فرصت است یا مسئله. معمولا چالش ما زمانی است که حالت دوم 
رخ می دهد. ذهن شما ترجیح می دهد در شرایطی با ثبات کامل کار کند، اما جهان 
پر از تغییرات است و هر چند وقت یک بار، چالش یا تحولی ما را شگفت زده می کند. 
نحوه برخورد شما با مشکلات و شرایط تازه کیفیت کارتان را مشخص می کند. اگر 
مهارت حل مسئله خلاقانه داشته باشید و بهترین واکنش را نشان بدهید، یکی 
از مهره های کلیدی سازمان خواهید شد. افرادی که با ذهنیت مثبت چالش ها 
را می پذیرند و با آنها سازگار می شوند، می توانند بدون توجه به شرایط بهره وری 

سازمان را حفظ کنند. بنابراین اعضای ارزشمند سازمان می شوند.
با این اقدامات می توانید مهارت حل مسئله خود را تقویت کنید:

تحلیل داده؛
طوفان فکری؛

کار گروهی؛
آزمون و خطا؛

تفکر خلاق؛
استنتاج منطقی؛

ارزیابی.
۴. نظم و سازمان دهی

مدیریت شرایط با نظم ساده تر خواهد بود. تصور کنید به خاطر بی نظمی همه 
کارهای کنونی تان درهم و نامنظم شده باشند. در این حالت، تغییرات تازه احتمال 
شکست را افزایش خواهند داد. اگر فرد منظمی باشید، همه امور روی روال پیش 
می روند. همچنین می توانید کارهای تازه ای را که باید انجام بدهید هم سازمان دهی 
کنید و بازدهی را افزایش دهید. در این صورت، مدیریت تغییرات ساده تر می شود و 

اقدامات شما نیز مؤثرتر خواهد بود.
مهارت هایی که شما را منظم تر می کنند عبارت اند از:

بهره وری و مدیریت زمان؛
برنامه ریزی؛

بایگانی سوابق؛
مدیریت دانش؛

تفکر استراتژیک؛
شناخت منابع و استفاده از آنها.

۵. مهارت تصمیم گیری
تصمیم گیری مهارتی است که برای همه اعضای سازمان اهمیت دارد، اما برای 
مدیران بیشتر! مدیران سازمان ها معمولا برای مدیریت تغییرات از طوفان فکری و 
ایده های همکارانشان استفاده می کنند، اما خودشان باید تصمیم نهایی را بگیرند. 
اگر برای مدیریت تغییرات اقدامی انجام نشود و همه چیز در حد حرف باقی بماند، 

سازگاری شغلی اتفاق نیفتاده است و نتیجه ای حاصل نمی شود.
مهارت تصمیم گیری به سایر توانمندی هایی وابسته است که در قسمت های قبل 
نام بردیم. شما با ارتباط سازی، مهارت حل مسئله، تفکر انتقادی و نظم می توانید 

ایده های مختلف را بررسی کنید و تصمیم نهایی را بگیرید.
۶. تدبیر

افراد مدبر هنگام ایجاد تغییرات تازه همه جوانب کار را می سنجند، در نتیجه 
می توانند بهترین اقدامات را کنند. افراد مدبر همچنین از تمام ابزارها و منابعی 
که در اختیار دارند برای سازگاری با شرایط موجود و انجام کارهای ضروری بهره 

می برند. خلاقیت هم از دیگر ویژگی های افراد مدبر است.
برای تمرین تدبیر، این توانمندی های خود را تقویت کنید:

بازکردن ذهن؛
ارتباطات قدرتمند؛

خلاقیت؛
اعتماد به نفس؛

مهارت اولویت بندی؛
تحقیق و پژوهش.

۷. مدیریت استرس
تغییرات و عدم قطعیت استرس زا هستند و این مسئله را نمی توان تغییر داد. حتی 
افرادی که انعطاف بالایی دارند و سازگاری شغلی خود را تقویت کرده اند هم هنگام 
تغییرات دچار استرس می شوند. البته تفاوت آنها با افراد معمولی این است که با 

یادگیری مدیریت استرس، اجازه نمی دهند روی عملکردشان تأثیر منفی بگذارد.
هنگام ایجاد تغییرات غیرمنتظره، غرق شدن در استرس و ازدست دادن اختیار 
امور ساده است، اما افراد حرفه ای نگرش مثبتشان را حفظ می کنند و با برخورد 

حرفه ای بر خود و شرایط مسلط می شوند.
توانایی های تأثیرگذار بر مدیریت استرس عبارت اند از:

خوش بینی؛
اعتمادبه نفس؛

هدف گذاری و تمرکز بر اهداف؛
مدیریت زمان؛

کنترل احساسات؛
پذیرفتن آنچه که نمی توانید تغییر دهید.

8. تعهد
استعفا آخرین گزینه ای است که افراد انعطاف پذیر به آن فکر می کنند. این افراد 
حتی زمانی که خیلی تحت فشار قرار می گیرند هم متعهد باقی می مانند.  تعهد 
کاری کارکنان هم برای سازمان مزیت های بسیاری دارد و هم برای سایر افرادی که 
با فرد متعهد کار می کنند، زیرا از او انگیزه می گیرند و آنها هم متمرکز و متعهد باقی 

می مانند.
روش های تقویت مهارت سازگاری چیست؟

سازگاری شغلی جزء مهارت های نرم و اکتسابی است. اگر فرد انعطاف پذیری 
نیستید، بدین معنا نیست که هیچ وقت نمی توانید با تغییرات سازگار شوید. با تمرین 
و تکرار می توانید این مهارت را در خود تقویت کنید. اقداماتی که می توانید برای 

تقویت مهارت سازگاری بکنید عبارت اند از:
سؤال بپرسید تا به درک درستی از شرایط برسید و بتوانید واکنش مناسب نشان 

بدهید.
شکست ها را بپذیرید، آنها را تحلیل کنید و ازشان درس بگیرید.

کارها را به گونه ای متفاوت انجام دهید و ورای چارچوب های همیشگی فکر کنید.
ریسک پذیری خود را تقویت کنید.

تغییرات را بپذیرید. به خودتان یاد بدهید به جای مضطرب شدن در برابر تغییر، آن 
را به عنوان چالش در نظر بگیرید و به راه حل آن فکر کنید.

همیشه در حال یادگیری باشید و منتظر شرایط اضطراری کنید.
نگرش مثبت را در خود تقویت کنید.

سعی کنید ارتباطات قدرتمندی در محیط کارتان بسازید.
نکته سنج باشید و همه چیز را ببینید و بشنوید تا درک درستی از شرایط کارتان 

داشته باشید.
در محل کار نشان بدهید فردی سازگار هستید

نوشتن انعطاف پذیری به عنوان یک ویژگی  و سازگاری شغلی به عنوان یک مهارت 
نرم در رزومه لازم است اما کافی نیست! باید نشان بدهید که واقعا این توانمندی را 

دارید. این نکات کمکتان می کنند:
در مصاحبه کاری از تجربیاتی بگویید که در شغل قبلی داشتید و با سازگاری 

توانستید مشکل را حل کنید.
اگر در طول مصاحبه مشکلی پیش آمد یا تغییری غیرمنتظره اتفاق افتاد، هوشیار 

باشید و بهترین واکنش را نشان بدهید.
اگر مهارت های لازم برای سازگاری شغلی را دارید، هم در رزومه و هم در مصاحبه 

ذکرشان کنید.
در صورت استخدام و ورود به محیط کار، هوشیار باشید تا در فرصت های مناسب 
این توانمندی خود را نشان بدهید و با استفاده از آن، ارزشی برای سازمان ایجاد 

کنید.
کلام آخر؛ با شغلتان سازگار باشید اما اجازه سوءاستفاده ندهید

بسیاری از افراد تصور می کنند کسانی که سازگاری شغلی دارند هیچ وقت نه 
نمی گویند و همیشه هرکاری را که به آنها محول می شود انجام می دهند. این 
تصور اشتباه است، زیرا به دیگران اجازه سوءاستفاده می دهد. تشخیص مرز بین 
سازگاری و قربانی سوءاستفاده  شدن سخت نیست. شما زمانی سازگار هستید که 
افراد دیگری هم کنارتان حضور دارند و همین کار را انجام می دهند، اما اگر شما 
تنها کسی هستید که سازگاری می کنید، باید به فکر تغییر رفتارتان در محیط کار 

باشید.

چرا باید مهارت  سازگاری را بیاموزیم؟

چگونه با شغلمان سازگار شویم؟
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مدیر پروژه توثیق الکترونیک شرکت سپرده گذاری مرکزی پاسخ داد؛

سهامداران چگونه می توانند در قبال 
توثیق سهام، وام دریافت کنند؟

مدیر پروژه توثیق الکترونیک شرکت سپرده گذاری مرکزی ضمن اعلام شرایط 
توثیق سهام برای دریافت تسهیلات بانکی، گفت: اگر فرد وام گیرنده در مدت زمان 
مشخص اقدامات به بازپرداخت وام نکند، بعد از اطلاع رسانی های لازم، درخواست 

فروش از سوی بانک به شرکت سپرده گذاری ارسال و انجام خواهد شد.
»سمیه محمدی« در گفت وگویی به حاشیه های ایجاد شده از سوی سهامداران در 
خصوص توثیق سهام برای دریافت تسهیلات بانکی اشاره کرد و اظهار داشت: موارد 
مطرح شده از سوی سهامداران مبنی بر اینکه بانک ها در قبال توثیق سهام، وامی را 
پرداخت نمی کنند، منطقی نیست و امکان ندارد که فرد، سهام خود را به عنوان وثیقه 

بگذارد؛ اما هیچ گونه وامی را دریافت نکرده باشد.
وی خاطرنشان کرد: افرادی که برای دریافت وام بانکی، به دنبال توثیق سهام خود 
هستند باید فرآیند دریافت تسهیلات را به طور کامل انجام دهند و مراحل تعیین شده 

برای دریافت وام را تکمیل کنند.
بازار سرمایه تاکید کرد و ادامه داد:  بازار پول و  محمدی به فرآیند موجود بین 
شرایطی مانند سن فرد )بالای ۱۸ سال(، ثبت نام در سجام، معدل حساب، رتبه بندی 
افراد بر اساس تسهیلات دریافت شده به عنوان شرایط عمومی در بازار پول وجود دارد 
که افراد باید به آنها توجه کنند. محمدی گفت: فردی که به دنبال دریافت وام است 
باید با توجه به حسابی که در حساب بانک مورد نظر دارد معدلی  را کسب کند تا از این 

طریق بتواند باقی اقدامات مربوط به توثیق سهام را انجام دهد.
کرد:  خاطرنشان  مرکزی  سپرده گذاری  شرکت  الکترونیک  توثیق  پروژه  مدیر 
این گونه نیست فردی که صرفاً دارای اوراق بهادار است، بتواند به طور حتم آن را وثیقه 

قرار دهد و وام دریافت کند.
وی اظهار داشت: گاهی در این میان سهامداری که به دنبال توثیق سهام و دریافت 
وام است، سهام خود را نزد کارگزاری فریز کرده که در این صورت فرد نمی تواند دوباره 

سهام خود را برای دریافت وام وثیقه کند.
محمدی تاکید کرد: فردی که به دنبال دریافت وام است، باید سهامی را نزد بانک 
به عنوان وثیقه قرار دهد که قابل معامله باشد، همچنین در این میان نمادهای حق 

تقدم در این پروژه نمی توانند به عنوان وثیقه گذاشته شوند.
وثیقه سهام را مکمل فرآیند تسهیلات

مدیر پروژه توثیق الکترونیک شرکت سپرده گذاری مرکزی، وثیقه سهام را مکمل 
فرآیند تسهیلات دانست، اظهار داشت: فرد برای دریافت وام به جای آنکه ضامن را 

نزد بانک ببرد، سهام را به عنوان وثیقه می گذارد.
وی خاطرنشان کرد: طبق قانون دستورالعمل وثیقه، وثیقه گذار ضمن ثبت وثیقه 

در سامانه بانک، درخواستی را به شرکت سپرده گذاری ارائه می دهد.
محمدی ادامه داد: برخی از افراد فرآیند را رها می کنند و پروسه را به طور کامل طی 

نمی کنند، در این زمان دیگر قادر به دریافت وام نیستند.
روش متفاوت اعطای وام بانک ها

مدیر پروژه توثیق الکترونیک شرکت سپرده گذاری مرکزی با تاکید بر اینکه روش 
اعطای وام بانک های مدنظر متفاوت با یکدیگر است، گفت: شرکت سپرده گذاری به 

هیچ عنوان بدون درخواست وثیقه گیر اقدامی را نمی تواند انجام دهد.
به  اقدامات مربوط  وام گیرنده در مدت زمان مشخص  فرد  اگر  تاکید کرد:  وی 
بازپرداخت تسهیلات دریافتی را انجام ندهد و به تعهدات خود عمل نکند، بعد از 
اطلاع رسانی های لازم، درخواست فروش از سوی بانک به شرکت سپرده گذاری 

ارسال و فروش دارایی انجام خواهد شد.
بانک  سامانه  وارد  وام  دریافت  برای  که  زمانی  شخص  داشت:  اظهار  محمدی 
می شود، باید برخی از قوانین و مقرراتی را مانند وکالت نامه فروش مشاهده می کند و 

باید با دقت کامل همه این موارد را مطالعه کند.

یک کارشناس اقتصادی :

آمارها وضعیت اقتصاد کشور را 
نمایندگی نمی کنند

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: در اینکه آمار در ایران کاملا سیاسی است 
اصلا تردیدی وجود ندارد و معتقدم آمارهایی که به صورت رسمی منتشر می شوند، 
به صورت کافی و وافی قابل استناد نیستند و تصویر واقعی از وضعیت جامعه را نشان 
نمی دهند و تجربه زیسته مردم و افرادی که در ایران زندگی می کنند با آمارهایی که 

منتشر می شود تفاوت های بسیار زیادی دارد.
حسین راغفر در گفت وگو با ایلنا درباره اختلافات مسئولان دولت قبل و فعلی نسبت 
به نرخ تورم اظهار داشت : از آنجایی که آمار در اختیار دولت است و دستگاه های 
دولتی مسئول تهیه آمار هستند هر چند که می توان درباره کیفیت آمار صحبت و 
اظهار نظر شود که بخشی از آن هم کاملا قابل اثبات است اما به هر حال این آمارها 

وضعیت اقتصاد کشور را نمایندگی نمی کنند.
وی با تاکید  بر اینکه درباره دستکاری آمار اصلا نباید تردیدی داشت، ادامه داد: 
همه دولت ها هم مدعی  هستند که آمار در دوره مدیریت آنها دستکاری نشده  است 
اما این ادعا واقعیت ندارد. البته موضوع فقط آمار نرخ تورم نیست، آمارهای دیگری 
از شاخص های اقتصاد کلان و مسائل پولی هستند که از سال ۱۳۹۴ به بعد دیگر 
منتشر نشده اند و بانک مرکزی انتشار این آمار را متوقف کرده است، در حالی که این 
شاخص ها اساسا محرمانه هم نیستند و همچنین برخی از آمار هم تولید نمی شوند.

این کارشناس اقتصادی گفت: در اینکه آمار در ایران کاملا سیاسی است اصلا 
تردیدی وجود ندارد و معتقدم آمارهایی که به صورت رسمی منتشر می شوند، به 
صورت کافی و وافی قابل استناد نیستند و تصویر واقعی از وضعیت جامعه را نشان 
نمی دهند و تجربه زیسته مردم و افرادی که در ایران زندگی می کنند با آمارهایی که 

منتشر می شود تفاوت های بسیار زیادی دارد.
راغفر افزود: مردم نسبت به آنچه که رسما اعلام می شود، وضعیت متفاوتی را 
مشاهده و تجربه می کنند که این موضوع شامل آمارهای بیکاری، تورم و سایر 
آمارهای مرتبط به اقتصاد کلان می شود و تا مادامی که یک نظام آماری مستقل 

نداشته باشیم نمی توان این شرایط را بهبود دهیم.
وی ادامه داد: یک اشکال اساسی این است که آنچه به مسئولان عالی گزارش 
می شود با واقعیت های جامعه متفاوت است و این یک خطر بزرگی را در بردارد اینکه 
مسئولان عالی به یکباره با انفجارهای اجتماعی متفاوت رو به رو می شوند چراکه 
تصورشان با توجه به آمارهای غلطی که به دستشان رسیده وضعیت متفاوتی از 

وضعیت واقعیِ فعلی بوده است.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه نظام آماری کشور مشکل اساسی دارد و هیچ 
تصویر درستی از واقعیت های اقتصاد و جامعه کشور ارایه نمی دهد، گفت:  طبیعی 
است که دولت ها نسبت به این آمارها حساس باشند و برای مثال رشد فقر شاخص 
عملکرد دولت ها محسوب می شود و نشانه ضعف عملکرد اقتصاد در آن دوره خاص 
مربوط  به دولت خاص است به همین دلیل طبیعی است که دولت ها سعی کنند 

آماری را منتشر و ارایه کنند که مطابق با واقعیت ها نباشد.
راغفر تاکید کرد: واقعیت این است که برخی از آمارها درباره نرخ تورم ماه های 
بیشتر  کشور  اقتصاد  واقعیت های  با  تاحدودی  شد  مطرح  مرداد  و  تیر  خرداد، 
هماهنگ بود و نشان می داد که با آمارهای ارایه شده متفاوت است که البته این 
آمارها از تورم هم بسیار نگران کننده و تکان دهنده بود اما هیچ تضمینی در درستی 
آمارها وجود ندارد و عمده تولیدکننده آمارها تحت تاثیر نفوذ قدرت و دولت مستقر 

قرار می گیرند و به همین دلیل این ابهام هموار می تواند وجود داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه از سوی دیگر بسیاری از آمارهای تولید و منتشر شده آمارهای 
ناقصی هستند و برای بسیاری از حوزه ها هم اساسا آماری تولید نمی شود یا اینکه 
آمار تولید شده را منتشر نمی کنند، اظهار داشت: در نهایت نتیجه کار اطلاعات 
نادرستی است که از این آمارهای ناقص یا بی کیفیت به مسئولان می رسد و براساس 
آن برنامه ریزی  های کلان انجام می شود، صرف نظر از اینکه خود برنامه ریزی ها در 
بسیاری از موارد دچار اشکالاتی است مانند همین برنامه هایی که تا کنون 6 دوره از 
آن می گذرد و واقعیت ها جامعه هر روز بیشتر نشان می دهند که این برنامه ها تناسبی 
با واقعیت امروز کشور نداشتند و ندارند و اثربخش هم نبودند. همه این موضوعات 
ضرورت تام برای تغییر در نظام آماری کشور را بیان می کند و تا زمانی که این نظام 

ساختار حکومتی و دولتی دارد نمی توان انتظار نظام آماری سالم را داشت.

رئیس جمهور با تأکید بر لزوم پرهیز نظام بانکداری از بنگاه داری، مأموریت های 
اصلی بانک مرکزی برای تحول در نظام بانکی را تبیین کرد.

آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« در جریان بازدید از سامانه های بانک مرکزی و 
پس از استماع گزارش رئیس بانک مرکزی در جمع مدیران ارشد این مجموعه به 
"جایگاه مهم بانک مرکزی" در مدیریت منابع پولی و مالی و اصلاح نظام بانکی 

اشاره و مأموریت های ۱۰گانه برای تحول و ارتقای آن تعریف کرد.
آیت الله رئیسی بانک مرکزی را اتاق اندیشه ورزی و رصد سیاستهای پولی و مالی 
کشور خواند و گفت: بانک مرکزی باید مسیر اصلاح و ارتقای نظام بانکی را با 

قوت به پیش ببرد و بر اجرای سیاست های مالی و پولی کشور نظارت کند.
رئیس جمهور در این جلسه تقویت ارزش پول ملی، اصلاح ناترازی بانک ها، 
نیازهای  با  متناسب  ارزی  ذخایر  سبد  اصلاح  نقدینگی،  سالیانه  رشد  توقف 
سرمایه گذاری و تجاری کشور، توسعه دامنه وثایق و تسهیل فرایند وثیقه گذاری، 
فعال سازی حساب تجاری ، تقویت سامانه های نظارتی و تأمین سرمایه درگردش 

واحدهای تولیدی را از جمله مأموریت های اصلی بانک مرکزی بیان کرد.
آیت الله رئیسی »توقف رشد نقدینگی و مدیریت خلق پول« را مأموریت مهم 
بانک مرکزی برشمرد و افزود: نقدینگی اگر با مدیریت به سمت تولید هدایت 
شود نگران کننده نیست اما اگر به سمت سوداگری در بازار حرکت کند تبعات 

ویران کننده ای خواهد داشت.
وی »هدف گذاری نقدینگی زیر ۲5 درصد« از سوی بانک مرکزی را اقدام بسیار 
مهم دیگر نظام پولی کشور دانست که کنترل و مدیریت آن موجب مهار تورم 

خواهد شد.

بخش نظارتی بانک مرکزی تقویت شود
رئیس جمهور ناترازی بانک ها را از عوامل تورم عنوان کرد و اظهار داشت: بانک 
مرکزی باید بخش نظارتی خود را تقویت و بتواند با برنامه ریزی سیاست های پولی 

و ضدتورمی را اجرا کند.
آیت الله رئیسی با ابراز خرسندی از وضعیت سامانه های پایش و رصد بانک 
مرکزی، گفت: بحمدالله در زمینه جمع آوری و رصد داده ها و اطلاعات در شرایط 
خوبی قرار داریم، و این اطلاعات می تواند به شفافیت مالی در کشور کمک کند.
وی اقدام به موقع برای جلوگیری از تخلف را از مصادیق با اهمیت استفاده 
از اطلاعات جمع آوری شده توسط این سامانه ها عنوان کرد و خاطرنشان کرد: 
همه کسانی که در نظام اقتصادی کشور فعالیت دارند با نظارت و اقدام به موقع 
بانک مرکزی به این ادراک برسند که زمینه هیچ گونه تخلفی در این سیستم وجود 

ندارد.
بانک مرکزی چشم بینای نظام بانکی و پولی کشور است

رئیس جمهور بانک مرکزی را چشم بینای نظام بانکی و پولی کشور دانست و 
گفت: باید محور تمام اقدامات نظام بانکی کشور در جهت حمایت و تقویت تولید 
باشد، چرا که امروز نجات کشور در تولید است و عمل به تأکیدات رهبر معظم 

انقلاب در زمینه حمایت از تولید نسخه شفابخش اقتصاد ایران است.
آیت الله رئیسی در ادامه »رفع مشکل سرمایه در گردش واحدهای تولیدی« 
را اقدام مهم بانک مرکزی خواند و افزود: بخشی از دلایل تعطیلی واحدهای 
تولیدی مشکل سرمایه در گردش است که اگر مرتفع شود منجر به افزایش تولید 

و اشتغال خواهد شد.

رئیس جمهور همچنین از رئیس کل بانک مرکزی خواست تا تلاش خود را 
بکار گیرد تا اصول بانکداری اسلامی با دقت و نظارت کامل در قراردادها و عقود 

بانکی اجرا شود.
آیت الله رئیسی نظارت و کنترل بر ارز و کالا با هدف جلوگیری از سوداگری 
در بازار از سوی بانک مرکزی را مورد تأکید قرار داد و بیان کرد: اگر کسی به 
دنبال اخلال در بازار است باید برخورد شود اما باید بدانیم فعال اقتصادی نیاز به 

حمایت و تشویق دارد و نباید هر اقدامی را به عنوان تخلف تلقی کرد.
وی »توجه ویژه به حاکمیت ریال« را مورد تأکید قرار داد و گفت: استفاده از 
ارزهای مختلف خصوصا در مبادلات با کشورهای همسایه و پیمان های دو جانبه 
پولی می تواند به تامین با ثبات کالا و افزایش مبادلات کمک و کشور را در مقابل 

تکانه های دلار مصون کند.
رئیس جمهور بانک مرکزی فعال و آگاه به شرایط پولی و مالی را از ضرورت های 
تحول اقتصادی دانست و گفت: اقدامات به موقع شما در بانک مرکزی اثرات 

بسیار مثبتی در ارتقای نظام پولی و بانکی کشور خواهد داشت.
آیت الله رئیسی همچنین با اشاره به ضرورت پرداخت به موقع تسهیلات بانکی 
تأکید کرد: نباید بین تصمیم و اعلام عمومی با اجرا و پرداخت تسهیلات فاصله 
باشد و در این زمینه تاکید می کنم توسعه دامنه وثایق و تسهیل فرایند وثیقه 

گذاری اجرایی شود.
صالح آبادی: کاهش حدود 2۰ واحد درصدی نرخ تورم ۱2 ماهه

بانک  اقدامات  از  گزارشی  نشست،  این  ابتدای  در  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
مرکزی در راستای تحقق سند تحول دولت مردمی ارائه کرد.

علی صالح آبادی کنترل تورم، اصلاح نظام بانکی، مدیریت بازار ارز، حکمرانی 
ریال و بانکداری اسلامی را پنج راهبرد اساسی بانک مرکزی در راستای تحقق 
اهداف سند تحول دولت سیزدهم برشمرد و گفت: برای تحقق هریک از این 

راهبردها، اقدامات متعددی اجرا شده و یا در حال اجراست.
وی به توفیق دولت سیزدهم در مهار تورم و کنترل رشد پایه پولی اشاره کرد 
و گفت: مجموع اقدامات انجام شده در این زمینه که با هماهنگی کامل تیم 
اقتصادی دولت همراه بود، کاهش حدود ۲۰ واحد درصدی نرخ تورم ۱۲ ماهه، 
از 5۹,۳ درصد به ۴۰.۱ درصد و همچنین کاهش بیش از ۱6 واحد درصدی رشد 

پایه پولی از ۴۲.6 درصد به ۲6.۲ درصد را به دنبـال داشته است.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه، کنترل رشد ترازنامه بانک ها با هدف جلوگیری 
از خلق پول بی ضابطه را از دیگر اقدامات بانک مرکزی در راستای اصلاح نظم 
بانکی برشمرد و در عین حال گفت: مجموع تسهیلات پرداختی شبکه بانکی 
در ۴ ماهه نخست امسال، در مقایسه با مدت مشابه سال قبل افزایش حدود ۳۸ 
درصدی داشته که سهم قابل توجه این تسهیلات، مربوط به سرمایه در گردش 
بوده است؛ ضمن این که تسهیلات اعطایی به شرکت های دانش بنیان نیز در 

مقایسه با مدت مشابه سال قبل حدود ۸۰ درصد رشد داشته است.
صالح آبادی تسهیل دسترسی مردم به خدمات بانکی را رویکرد اساسی بانک 
مرکزی در راستای تحقق شمولیت مالی در کشور دانست و با اشاره به افزایش 
متعددی  اقدامات  با  گفت:  قرض الحسنه،  تسهیلات  سقف  درصدی   ۳۰۰
همچون ممنوعیت معاملات فردایی ارز، راه اندازی بازار توافقی و تسهیل گری 
در فرآیند برگشت ارز حاصل از صادرات، امروز در بازار ارز علیرغم برخی نوسانات 

مقطعی، ارامش و ثبات حاکم است.

در نظارت ستادی از بانک مرکزی ابلاغ شد؛

مأموریت های ۱۰گانه رئیسی برای تحول در نظام بانکی

رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: اطلاعیه های عرضه خودرویی ها برای فروش زیرمجموعه اعم از سهام و یا سایت ها که تا 
الان منتشر شده توسط خود شرکت ها بدون هماهنگی با سازمان خصوصی سازی انجام شده است.

حسین قربانزاده، رئیس سازمان خصوصی سازی روزیکشنبه در توییتی نوشت: سهم دولت در بلوک خودوریی ها حتماً باید 
واگذار شود. مطابق آیین نامه قیمت گذاری، شرکت بورسی برای تعیین قیمت پایه نیازی به قیمت گذاری ندارد و فقط برای اضافه 
ارزش بلوکی باید درصد تعیین کرد. وی ادامه داد: اطلاعیه های عرضه خودرویی ها برای فروش زیرمجموعه اعم از سهام و یا 
سایت ها که تا الان منتشر شده توسط خود شرکت ها بدون هماهنگی با سازمان خصوصی سازی انجام شده است. سهم دولت 
کامل وثیقه است که باید وزارت صمت برای آزادسازی سهام تلاش کند. رئیس سازمان خصوصی سازی در ادامه توییت خود 
نوشت: بعد از حدود یک ماه در شش جلسه کارشناسی، کارگروه مشترک وزارت اقتصاد و صمت، استراتژی مدل واگذاری سهام 
خود خودروساز را با اشتراک حداکثری تهیه و خدمت دو وزیر محترم تقدیم کرد. تا پس از تایید در ستاد اقتصادی دولت طرح شود.

معاون فرهنگی، اجتماعی سازمان تأمین اجتماعی از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه کمک هزینه سفر زیارتی به بازنشستگان 
تأمین اجتماعی برای شرکت در پیاده روی اربعین خبر داد.

احمد اسفندیاری گفت: این سازمان در نظر دارد تا با پرداخت تسهیلات ۱۲۰ میلیون ریالی به تعدادی از بازنشستگان، زمینه  حضور 
این عزیزان را در پیاده روی اربعین فراهم کند.

وی تاکید کرد: به علت محدودیت منابع این تسهیلات فقط به ۲۰ هزار نفر ارائه می شود و دفاتر کانون های بازنشستگی در سطح استان 
ثبت نام متقاضیان را در سراسر کشور انجام می دهند و  ضمن دریافت تعهدنامه و اخذ برگه تائیدیه ثبت نام زائر در سامانه سماح به تکمیل 

لیست ثبت نام اقدام می کنند.
آقای اسفندیاری ادامه داد: انتخاب متقاضیان برای ارائه تسهیلات به صورت قرعه کشی است و همه شرایط احراز تعیین شده برای 

پرداخت تسهیلات قرض الحسنه از جمله نداشتن چک برگشتی و اقساط معوق در این خصوص الزامی است.

رئیس سازمان خصوصی سازی:

سهم دولت در بلوک خودرویی ها حتما باید واگذار شود
معاون فرهنگی، اجتماعی سازمان تأمین اجتماعی خبرداد:

جزئیات پرداخت تسهیلات قرض الحسنه اربعین به بازنشستگان

دبیر و سخنگوی شورای فقهی بانک مرکزی گفت: از سوی برخی مطرح شد که 
قرار است در هر شعبه بانک یک ناظر شرعی مستقر شود که این کذب محض است و 
تنها حدود ۳۰ نفر ناظر شرعی در بانک ها حضور خواهند داشت و در هر بانک یک نفر 

به عنوان ناظر شرعی تعیین خواهد شد.
»حسین میثمی« درباره جزئیات حضور ناظران شرعی در بانک ها اظهار داشت: 
یکی از مصوبات مهم شورای فقهی بانک مرکزی اجرایی شدن نظارت و تطبیق شرعی 

در شبکه بانکی کشور است.
وی افزود: با گذشت حدود چهار دهه از اجرای قانون عملیات بانکی بدون ربا در 
کشور، تجارب به دست آمده نشان می دهد که صرف تمرکز بر قانون و تصویب آن 
روی کاغذ مشکلی را حل نمی کند و در نهایت آنچه مردم با آن مواجه هستند، اجرای 

مصوبات در عالم واقع در کف شعب بانکی است. 
صاحبنظر پولی و بانکی بیان کرد: با این نگاه، قانون گذار در برخی دستگاه های 
اجرایی که حساسیت های شرعی و فقهی در آنها بالاست )مانند نظام بانکی( و مراجع 
عظام تقلید در یک سال چندین بار در بحث ربا هشدار می دهند، مسئله تشکیل 

شورای فقهی را مورد تاکید قرار داده است. 
وی توضیح داد: در شورای فقهی بانکی مرکزی، تجارب حدود ۱۰۰ بانک اسلامی و 
استانداردهای بین المللی بانکداری اسلامی را بررسی کردیم و نتیجه این شد که تقریباً 
همه بانک های اسلامی دنیا نهادی تحت عنوان »نظارت شرعی« و همچنین »تطبیق 
شرعی« دارند؛ یعنی عده ای از متخصصین بانکداری اسلامی به صورت پیوسته 
عملیات بانک در کف شعب را پایش می کنند که با شریعت سازگار است یا نه؟ سپس به 

شورای فقهی بازخورد می دهند که دستورالعمل و مقررات را برحسب آن اصلاح کند.
میثمی با اشاره به ابهامات مطرح شده در خصوص حضور ناظران شرعی در بانک ها 
گفت: برخی خبرگزاری ها اعلام کردند در هر شعبه یک ناظر شرعی قرار است مستقر 
شود که این کذب محض است و تنها حدود ۳۰ نفر ناظر شرعی در بانک ها حضور 

خواهند داشت؛ چرا که بر اساس مصوبه شورای فقهی بانک مرکزی، در هر بانک یک 
نفر به عنوان ناظر شرعی تعیین خواهد شد. 

وی ادامه داد: ابهام دوم این است که گفته شده ناظران شرعی الزاماً روحانی هستند 
که این هم صحت ندارد و ناظران شرعی می توانند روحانی یا دانشگاهی باشند و هر 
کسی که خبره بانکداری اسلامی باشد و بتواند در آزمون گواهی حرفه ای بانکداری 
اسلامی شرکت کرده و نصاب مرتبط را کسب کند، می تواند با معرفی بانک و تایید 

شورای فقهی، به عنوان ناظر شرعی به فعالیت مشغول شود. 
دبیر شورای فقهی بانک مرکزی اظهار داشت: لازم به ذکر است که اولین آزمون 
گواهی بانکداری اسلامی برگزار شده و ۲5 نفر در آزمون مذکور حدنصاب نمره را 
کسب کردند  که می توانند پس از تایید شورای فقهی، به عنوان ناظر شرعی در بانک ها 

حاضر شوند؛ البته باید توجه داشت که افراد برگزیده الزاماً روحانی نیستند. 
وی با بیان اینکه ابهام دیگر این است که گفته می شود مگر در کشور شورای نگهبان 
نداریم، آیا قرار است شورای فقهی به شورای نگهبان دوم تبدیل شود که پاسخ به این 
شبهه زمانی روشن می شود که به سلسله مراتب قانون گذار در نظام حقوقی کشور 
توجه شود. چرا که در کشور ما اولین مرحله، مصوبه مجلس به صورت قانون است که به 
تایید شورای نگهبان می رسد، سپس هیات وزیران آیین نامه های مرتبط با اجرای قانون 
را می دهد و در مرحله بعد این آیین نامه ها توسط بانک مرکزی به دستورالعمل های 
اجرایی تبدیل می شود. در نهایت بانک مرکزی این دستورالعمل ها را به بانک ها ابلاغ 

می کند و هر بانک متناسب با آن مقررات داخلی خود را تنظیم می کند. 
وی تصریح کرد: نکته کلیدی آن است که شورای نگهبان صرفاً شرعی بودن قانون 
را پایش می کند، اما نظارت شرعی بر آیین نامه ها، دستورالعمل ها و مقررات داخلی 
بانک ها در حوزه فعالیت های شورای فقهی است. نباید فراموش کرد که بسیاری 
بعدی  سطوح  به  بلکه  قانون،  مصوب  متن  به  نه  تقلید  عظام  مراجع  انتقادات  از 

مقررات گذاری و شیوه اجرای مصوبات در مقام عمل است.  

این صاحبنظر پولی و بانکی گفت: استقرار شورای فقهی در بانک ها در واقع نوعی 
تقسیم کار بین شورای نگهبان و شورای فقهی است که شورای نگهبان شرعی بودن 
قانون را پایش می کند و شورای فقهی شرعی بودن آیین نامه ها، دستورالعمل ها، 
بین  تعارضی  می رسد  نظر  به  لذا  را؛  آنها  اجرای  شیوه  و  بانک ها  داخلی  مقررات 

فعالیت های شورای نگهبان و شورای فقهی وجود ندارد. 
وی بیان کرد: ابهام دیگر این است که گفته می شود مگر مقررات داخلی بانک ها 
متفاوت است که نیاز به نظارت شرعی در سطح شعب وجود داشته باشد؟ باید بگوییم 
این برداشت نادرستی است؛ چرا که هر کدام از بانک ها طرح های مختلفی را اجرا 
می کنند و بر اساس برداشت خود از مقررات، شیوه های اجرایی منحصر به خود، 
نرم افزار و عملیات مربوط به خود را دارند؛ بنابراین نباید تصور شود همه بانک ها در 
مقام اجرا به یک شیوه یکسان بانکداری می کنند؛ بلکه شیوه های عملیاتی، مقررات 

داخلی، نرم افزارهای بانکی و غیره با یکدیگر تفاوت دارد. 
میثمی گفت: مسوول نظارت و تطبیق شرعی وظیفه دارد مقررات و طرح های 
داخلی بانک ها را از حیث رعایت ضوابط شریعت مورد پایش و نظارت قرار دهد و به 

هیئت مدیره بانک ها کمک کند تا شبهات شرعی را رفع کنند. 
وی تاکید کرد: نکته مهم در عملکرد ناظران شرعی این است که حق برخورد ندارد 
و تنها نظارت و پایش می کنند و هشدار می دهند و در نهایت شورای فقهی است که 
تصمیم می گیرد که آیا شبهه مطرح شده درست یا خیر و سپس این تصمیم به ناظر 
شرعی ابلاغ می شود. به عبارت دیگر، ناظر شرعی صرفاً کار نظارتی و پایشی انجام 
می دهد و تصمیم گیری فقهی در نهایت با شورای فقهی و بر اساس جایگاه و وظایف 

قانونی شورای فقهی انجام می شود. 
دبیر و سخنگوی شورای فقهی بانک مرکزی بیان کرد: تا کنون ناظرین ۹ بانک 
تایید و ابلاغ شده است که صرفاً چهار نفر از آنها روحانی هستند و پنج نفر باقیمانده 
دانشگاهی هستند. ناظرین شرعی مابقی بانک ها نیز به زودی تعیین تکلیف می گردد.

سخنگوی شورای فقهی بانک مرکزی:

۳0 ناظر شرعی در دفاتر مرکزی بانک ها مستقر می شوند

آگهی ابلاغ
ابلاغیه  کد  با  صالحی  عاطفه  سوی  از  دادخواستی  اینکه  به  نظر 
۲۸5۱۰۱۱۱۳۲۰6۳7۱ برای خوانده:شرکت فراورده های گوشتی ایران سوسیس به 
نشانی:تهران،پاسداران،خ شمشاد،خ شهید کاظم موسوی گلستان 5،پ ۳۱ ط همکف 
به کدپستی:۱66۹6۳۸۴۱۳ برای شما در اداره تعاون،کار ورفاه اجتماعی مطرح شده 
است برای اطلاع از مفاد آن وزمان و مکان حضور درجلسه رسیدگی لازم است درسامانه 
جامع روابط کار ثبت نام نمایید.بدین منظور چنانچه تاکنون اقدام به ثبت نام درسامانه 
جامع روابط کار ننموده اید با همراه داشتن کارت ملی به یکی از دفاتر پیشخوان دولت 
مراجعه وثبت نام نمایید.سپس برای مشاهده دادخواست مربوط به صفحه شخصی خود 

در سامانه رجوع نمایید.
راهنمای ورود به سامانه: )پس از احراز هویت و ورود به سامانه بر روی گزینه پنجره واحد 
خدمات کلیک کرده سپس گزینه پنجره خدمات را انتخاب نمایید از نوار اداره کل روابط 
کار،دریافت دعوتنامه/حکم جلسه رسیدگی با کد ابلاغیه را با کلیک برروی گزینه شروع 
انتخاب نمایید ودرفرم ظاهر شده درخواست دریافت دعوتنامه جلسه رسیدگی با کد 
ابلاغیه را انتخاب نموده وکد ابلاغیه درج شده دراین برگه را درکادر کد ابلاغیه موجود وارد 

نمایید.سپس به قسمت تمام وظایف رجوع نمایید.(
تذکر ۱- ثبت نام اشخاص حقوقی در سامانه مستلزم همراه داشتن تصویر آخرین 

روزنامه رسمی شامل نام مدیر عامل ونشانی قانونی شخص حقوقی است.
تذکر ۲- عدم ثبت نام درسامانه یا عدم حضور در جلسه رسیدگی مانع رسیدگی وصدور 
رای نخواهد بود.لذا موکدا توصیه میشود به منظور شرکت در جریان رسیدگی واحقاق 
نام در سامانه جامع روابط کار وشرکت در روند دادرسی  به ثبت  حقوق خود نسبت 
اقدام فرمایید.لطفا مدارک خود را علاوه بر بارگذاری درسامانه جهت ارائه در روز جلسه 

رسیدگی،به همراه داشته باشید.
ابوالفضل بهرامی راد
مدیر اداره تعاون،کار و رفاه اجتماعی منطقه

------------------------------------------
آگهی ابلاغ

ابلاغیه  کد  با  مقدم  رستگار  شیرین  سوی  از  دادخواستی  اینکه  به  نظر 
۲۸5۱۰۲5۱۳۲۰۳6۲۲ برای خوانده:شرکت فراورده های گوشتی ایران سوسیس به 
نشانی:تهران،پاسداران،خ شمشاد،خ شهید کاظم موسوی گلستان 5،پ ۳۱ ط همکف 
به کدپستی:۱66۹6۳۸۴۱۳ برای شما در اداره تعاون،کار ورفاه اجتماعی مطرح شده 
است برای اطلاع از مفاد آن وزمان و مکان حضور درجلسه رسیدگی لازم است درسامانه 
جامع روابط کار ثبت نام نمایید.بدین منظور چنانچه تاکنون اقدام به ثبت نام درسامانه 
جامع روابط کار ننموده اید با همراه داشتن کارت ملی به یکی از دفاتر پیشخوان دولت 

مراجعه وثبت نام نمایید.سپس برای مشاهده دادخواست مربوط به صفحه شخصی خود 
در سامانه رجوع نمایید.

راهنمای ورود به سامانه: )پس از احراز هویت و ورود به سامانه بر روی گزینه پنجره واحد 
خدمات کلیک کرده سپس گزینه پنجره خدمات را انتخاب نمایید از نوار اداره کل روابط 
کار،دریافت دعوتنامه/حکم جلسه رسیدگی با کد ابلاغیه را با کلیک برروی گزینه شروع 
انتخاب نمایید ودرفرم ظاهر شده درخواست دریافت دعوتنامه جلسه رسیدگی با کد 
ابلاغیه را انتخاب نموده وکد ابلاغیه درج شده دراین برگه را درکادر کد ابلاغیه موجود وارد 

نمایید.سپس به قسمت تمام وظایف رجوع نمایید.(
تذکر ۱- ثبت نام اشخاص حقوقی در سامانه مستلزم همراه داشتن تصویر آخرین 

روزنامه رسمی شامل نام مدیر عامل ونشانی قانونی شخص حقوقی است.
تذکر ۲- عدم ثبت نام درسامانه یا عدم حضور در جلسه رسیدگی مانع رسیدگی وصدور 
رای نخواهد بود.لذا موکدا توصیه میشود به منظور شرکت در جریان رسیدگی واحقاق 
نام در سامانه جامع روابط کار وشرکت در روند دادرسی  به ثبت  حقوق خود نسبت 
اقدام فرمایید.لطفا مدارک خود را علاوه بر بارگذاری درسامانه جهت ارائه در روز جلسه 

رسیدگی،به همراه داشته باشید.
ابوالفضل بهرامی راد
مدیر اداره تعاون،کار و رفاه اجتماعی منطقه
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گل محمدی: از نظر امکانات فقیر هستیم

حداقل سه تیم بیشتر از پرسپولیس 
هزینه کردند

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: شرایط موجود برای لیگ ایران خوب نیست 
و از نظر امکاناتی فقیر هستیم.

یحیی گل محمدی روز یکشنبه در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل 
هوادار در هفته پنجم لیگ برتر فوتبال، اظهار داشت:   امتیازات این بازی خیلی مهم 
خواهد بود و هدف اصلی ما کسب سه امتیاز است. مقابل تیم سخت کوش و فنی 
هوادار بازی داریم که بازیکنان جوان و باتجربه خوبی دارد. بازی راحتی نخواهد بود 

و هوادار رقیب دشواری است.
وی افزود: شرایط زمین برای اجرای کار تاکتیکی مناسب نیست و بازی به سمت 
بازی فیزیکی و ارسال توپ بلند می رود. امیدوارم عملکرد خوبی داشته باشیم. 
دوست داریم فوتبال روی زمین بازی کنیم اما شرایط بازی فردا کمی متفاوت است. با 

توجه به بازدیدی که از ورزشگاه داشتیم شرایط مناسب نیست.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تاکید کرد: در ورزشگاه دستگردی سه تیم بازی 
می کنند و سه تیم هم تمرینات خود را آنجا انجام می دهند که واقعا جای تاسف دارد. 
به جای اینکه هر سال بهتر شویم، پسرفت می کنیم. از سازمان لیگ و فدراسیون 
می خواهیم نسبت به حل مشکلات ساختاری توجه بیشتری داشته باشد. یک شهر 
نه فرودگاه دارد و نه هتل. این شرایط برای لیگ ایران خوب نیست و از نظر امکاناتی 
فقیر هستیم. هیچ برنامه ای هم برای ایجاد استادیوم، هتل و امکاناتی که یک تیم لازم 
دارد، نداریم.خود ما هم همینطور . شرایط استادیوم آزادی اسفناک است. در این 

ورزشگاه هم تیم ملی، هم ما و هم استقلال بازی می کنند.
وی افزود: اگر دنبال کیفیت هستیم و اینکه هواداران از فوتبال لذت ببرند، شرایط 
برگزاری مسابقه باید مهیا باشد.چمن ورزشگاه ها اصلا شرایط خوبی ندارند. این 
گلایه را کردم شاید یک نفر به خودش بیاید. امیدوارم در نهایت بازی فردا مقابل 

هوادار همراه با سه امتیاز برای ما باشد.
وی تاکید کرد:  شرایط خوبی از نظر فنی، روحی و روانی داریم. بازیکنان ما فردا روز 
سختی در پیش دارند و با شرایط غیر قابل پیش بینی مواجه می شوند. نباید غافلگیر 

شویم.
سرمربی پرسپولیس در مورد اظهارات یکی از مسوولان سپاهان در مورد قرارداد 
دیاباته با پرسپولیس تاکید کرد: دوست دارم فنی صحبت کنم. برخی اظهارات غیر 
واقع است و درست نیست. حداقل سه تیم را می شناسم و مطمئنم که هزینه آنها از ما 
بالاتر است. بقیه را خبر ندارم. بر اساس نیاز و خواسته هایمان هزینه کردیم و سه تیم 
را مطمئنم از ما بیشتر هزینه کردند. دوست ندارم ذهنم را به این مسائل مشغول کنم.
وی در مورد اضافه شدن شیخ هم گفت:  او به بازی فردا نمی رسد. شرایط جسمانی 
او برای همراهی ما مهیا نیست و چند هفته نیاز به تمرین فشرده دارد. شاید این انتقال 
اگر دو ماه پیش بود برای ما خوش آیند بود و جلوتر بودیم.  با این حال از طرف خودم 
از باشگاه تشکر می کنم چرا که همراهی خوبی در نقل و انتقالات صورت گرفت. 
امیدواریم عملکرد خوبی داشته باشیم. در مجموع خوب یارگیری کردیم. نفراتی 
که اضافه شدند اول عاشق پرسپولیس بودند و از خیلی پیشنهادات بهتر گذشتند. 
امسال تیم خوبی جمع و جور کردیم و همه احساس آرامش داریم. بازیکنانمان نیز با 

جان و دل زحمت می کشند و کار می کنند.

هفته دوم لیگ برتر تیراندازی بانوان؛

تپانچه قم صدرنشین شد
رئیس هیئت تیراندازی استان قم با بیان اینکه تیم تپانچه بادی شهید زین الدین 
قم با عبور از سد تیم مقاومت صدر نشین لیگ برتر تیراندازی بانوان شد، گفت: برای 
کسب نتایج خوب نیاز به حمایت  داریم و اگر حمایت مالی صورت نگیرد امکان کسب 

نتایج خوب نیست.
محمد جواد متقیان نژاد، در گفت وگویی  دررابطه با مسابقات تیراندازی لیگ برتر 
بانوان عنوان کرد: استان قم در دو بخش تپانچه بادی و تفنگ بادی در این مسابقات 

حضور دارد.
وی با اشاره به اینکه در هر دو بخش این مسابقات هشت تیم حضور دارند، اظهار 
کرد: هفته دوم این رقابت ها ۱۱ شهریور ماه برگزار شد و نمایندگان قم در بخش تفنگ 

بادی در جایگاه ششم و در بخش تپانچه بادی در جایگاه اول قرار گرفتند.
وی با بیان اینکه نماینده قم در بخش تفنگ بادی بازی را به حریف قدرتمند و پر 
مهره خود یعنی دانشگاه آزاد واگذار کرد، تصریح کرد: تیم دانشگاه آزاد متشکل از 

بازیکن های تیم ملی و المپیکی مانند الهه احمدی و کرم زاده است.
رئیس هیئت تیراندازی قم اضافه کرد: در بخش تپانچه بادی نیز نماینده قم 
توانست در مقابل تیم سرسخت مقاومت به پیروزی برسد و جایگاه اول را به نام خود 
ثبت کند. وی ادامه داد: تیم استان قم متشکل از بازیکنان بومی باتجربه و جوان 
است همچنین چند بازیکن از سایر شهرها در تیم حضور دارند تا بتوانند تیم را در 

لیگ برتر کمک کنند.
متقیان نژاد بیان کرد: از لحاظ شرایط مالی نسبت به رقیب هایمان بسیار عقب 
هستیم برای مثال تیم های فولاد مبارکه سپاهان، فولاد هرمزگان و دانشگاه آزاد 

قدرتمند و پرهزینه وارد مسابقات شده اند.
وی با بیان اینکه امیدواریم بتوانیم نتایج خوبی را کسب کنیم، اضافه کرد: برای 
کسب نتایج خوب نیاز به حمایت  داریم و اگر حمایت مالی صورت نگیرد امکان کسب 

نتایج خوب نیست.

رییس هیات ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی استان قم :

قم بر سکوی دومی ورزش باستانی
 ایران ایستاد

گفت:  قم  استان  پهلوانی  کشتی  و  زورخانه ای  ورزش های  هیات  رییس 
باستانی کاران قم بر سکوی دومی رقابت های قهرمانی جوانان کشور ایستادند. 

امیر فردی در گفت وگویی اظهارداشت :  اولین دوره مسابقات کشوری ورزش 
زورخانه ای و کشتی پهلوانی کشور با حضور ۳۰۰ ورزشکار از ۲6استان به میزبانی 

مجموعه ورزشی شهید معتمدی کارگران تهران برگزار شد.
وی اضافه کرد: در این مسابقات رضا غلامی در رشته میل بازی و در وزن  6۰ تا 
75کیلوگرم و در کشتی پهلوانی  ابوالفضل قاضی لو نیز در وزن 55تا 6۰ کیلوگرم به 
مقام دوم این مسابقات دست یافتند. رئیس هیات ورزش های زورخانه ای و کشتی 

پهلوانی استان قم افزود: استان قم با 6 ورزشکار در این مسابقات شرکت کرده بود.
وی ادامه داد: ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی در قم روند رو به رشد و 
امیدوارکننده ای دارد و ورزشکاران این رشته ورزشی عملکرد موفقی در اعزام های 

ملی به نام خود ثبت کردند.
 

در لیگ نونهالان کشور رقم خورد؛

یک شکست و یک تساوی
 تکواندوکاران قمی

رییس تکواندو استان قم گفت: با پایان هفته اول و دوم لیگ نونهالان کشور تیم 
تکواندو قم یک شکست و یک تساوی بدست آورد. 

محمد جمشیدی در گفت وگویی افزود: شانزدهمین دوره رقابت های لیگ تکواندو 
نونهالان پسر "جام شکوفه های تکواندو" با حضور ۱6 تیم از روز دهم شهریورماه در 
فدراسیون تکواندو آغازشده است. وی اضافه کرد: در این رقابت ها تیم هیات تکواندو 
استان قم در گروه اول با تیم های تخت جمشید مرودشت، پدیده قرن، لوازم خانگی 
کن، فولاد بام ماهان بهمنمیر، میهن، یزدان و هیات تکواندو عجبشیر هم گروه است. 
جمشیدی یادآور شد: تکواندوکاران نونهال قم در دیدار هفته اول با نتیجه 7 بر ۳ 
برابر تیم لوازم خانگی کن شکست خوردند و در هفته دوم مقابل تیم تخت جمشید 
مرودشت با نتیجه 5 بر 5 به تساوی رسیدند.  هدایت تیم نونهالان هیات تکواندو 
استان قم بر عهده روح الله رضاپور به عنوان سرمربی، سعید جشنی لو و محمد 
صفائی به عنوان مربی، علی چهرقانی به عنوان کمک مربی و اسداله مهتری نیز 

سرپرستی را برعهده دارد.

ایمان  / گزارش / احمد غروی نائینی 
چهارهفته ابتدایی لیگ برتر بسیار جذاب و جنجالی سپری شد و حالا هواداران 
در انتظار آغاز هفته پنجم هستند. مهم ترین اتفاق هفته چهارم، و شاید یکی از 
مهم ترین اتفاقات تاریخ فوتبال ایران، اولین حضور بانوان در استادیوم ها به 
عنوان تماشاگر بود که بسیار مورد توجه رسانه های داخلی و خارجی قرار گرفت. 
مسابقات هفته پنجم لیگ برتر فوتبال در حالی برگزار می شود که دوشنبه شاهد 
سه دربی در اصفهان، تهران و خوزستان خواهیم بود و پرسپولیس در تهران 

میهمان تیم هوادار است.
پرسپولیس-هوادار؛ دفاع از صدر با زوج دیادیا

نگاهی به آمار:
پنج رویارویی اخیر: ۰برد پرسپولیس، ۰برد هوادار، ۲تساوی، ۲گل زده هوادار، 

۲گل زده پرسپولیس
پنج رقابت اخیر هوادار: ۲باخت، ۲تساوی، ۱برد، ۲گل زده، 5گل خورده
پنج رقابت پرسپولیس: ۳برد، ۲ تساوی، ۰باخت، ۴گل زده، ۰گل خورده

جایگاه در جدول: پرسپولیس)۱(، هوادار)۸(
پرسپولیس  به  دیاباته  پیوستن  بازی  این  حواشی: شاید مهمترین حاشیه 
بود. مهاجمی که به جمع سرخپوشان آمده تا آنها را مدعی تر از همیشه نشان 
دهد. اما زوج او در خط حمله پرسپولیس، یعنی یورگن لوکادیا، با وجود اینکه از 
آمادگی جسمانی مناسبی برخوردار نبود، در رقابت پیشین سرخپوشان موفق به 
گلزنی شد. حالا به نظر می رسد با وجود زوج دیادیا در خط حمله پرسپولیس، 
پرسپولیسی ها دیگر هیچ دغدغه ای از نظر داشتن مهره های با کیفیت در ادامه 
فصل ندارند. بزرگترین تلاش پرسپولیس در این بازی، حفظ جایگاه اول جدول 

است.
استقلال-پیکان؛ آبی پوشان نمی خواهند ببازند!

نگاهی به آمار:پنج رویارویی اخیر: ۰برد پیکان، ۲تساوی، ۳برد استقلال، ۱گل 
زده پیکان، 6گل زده استقلال

پنج رقابت اخیر پیکان: ۲برد، ۲تساوی، ۱باخت، ۴گل زده، 5گل خورده
پنج رقابت اخیر استقلال: ۲برد، ۲تساوی، ۱باخت، ۴گل زده، ۳گل خورده

جایگاه در جدول: استقلال)۴(، پیکان)5(
حواشی: مدافع عنوان قهرمانی، در هفته گذشته با یک تساوی غیر قابل 
باور نتوانست صدر جدول را از آن خود کند، حالا با توجه به اینکه پرسپولیس 
و سپاهان در این هفته رقبای سر سختی ندارند، آنها در این بازی محکوم به 
برد هستند وگرنه ممکن است از همین ابتدا از صدر جدول فاصله چشم گیری 

بگیرند.

ذوب آهن - سپاهان؛ دربی اصفهان
نگاهی به آمار:پنج رویارویی اخیر: ۲برد سپاهان، ۲تساوی، ۱برد ذوب آهن، 

6گل زده سپاهان، ۳گل زده ذوب آهن
پنج رقابت اخیر سپاهان: ۲برد، ۲تساوی، ۱باخت، 7گل زده، 5گل خورده

پنج رقابت اخیر ذوب آهن: ۰برد، ۴تساوی، ۱باخت، ۴گل زده، 5گل خورده
جایگاه در جدول: سپاهان)۳(، ذوب آهن)۱۰(

حواشی: مطمئناً یکی از پر سر و صدا ترین اخبار رسانه ها در دو هفته اخیر 
پروند فساد مالی فولاد مبارکه است. پرونده ای که به نظر میرسد تاثیر زیادی در 
افت عملکرد و اشتباهات فردی پر تعداد بازیکنان سپاهان دارد. سپاهان در دو 
هفته پس از افشای پرونده فساد مالی، تنها ۱ امتیاز کسب کرد، در حالی که در 

دو هفته قبل آن مقتدرانه با کسب 6 امتیاز بر صدر جدول تکیه زده بود.
نساجی مازندران - مس کرمان؛ دو تیم نگران اشتباه داوری!

نساجی در این فصل هنوز برنده نشده و با ۳ مساوی و یک باخت کارش را در 
لیگ برتر بیست و دوم ادامه می دهد البته این تیم از نظر داوری در یکی دو مسابقه 
متضرر شده و حمید مطهری هنوز نتوانسته در نساجی به آنچه استحقاقش را 
دارد برسد. مس کرمان که تازه به لیگ برتر آمده یک برد، یک مساوی و دو باخت 
دارد. این دومین مسابقه ای است که نساجی در ورزشگاه خانگی خود میزبان 
است و قطعا هواداران می خواهند اولین برد فصل خود را در ورزشگاه وطنی 

قائمشهر جشن بگیرند و همین مساله کار مس را سخت تر می کند.
مس در آستانه این بازی مهم بیانیه ای منتشر کرد و ابراز امیدواری کرد که هیچ 
تیمی از اشتباه های مسلم داوری متضرر نشود و البته نگرانی خود را هم بابت 
مسابقه با نساجی بیان کرد. بنابراین کار داور در این بازی بسیار بسیار سخت 
خواهد بود. این دو تیم فصل گذشته در جام حذفی با یکدیگر مسابقه دادند که 

نساجی با یک گل پیروز شد. 
آلومینیوم اراک - تراکتور تبریز؛ در جستجوی برد

آلومینیوم یک برد، یک مساوی و دو شکست دارد و در این بازی خانگی به دنبال 
دشت سه امتیاز دیگر است. البته آنها کار دشواری مقابل تراکتور خواهند داشت. 
تراکتوری که با وجود ارایه بازی های تهاجمی هنوز بردی در این فصل به دست 
نیاورده و با دو مساوی و دو باخت در رده پانزدهم جدول لیگ جا خوش کرده 
است. این رتبه به هیچ عنوان مطلوب هواداران تراکتور نیست و آنها امیدوارند 
بردهای تیم شان در لیگ برتر هرچه زودتر آغاز شود و این تیم به رده های بالاتر 

برسد. بخصوص اینکه چند بازیکن جدید هم این تیم خریده است.
فصل گذشته تراکتور در هر دو بازی رفت و برگشت مقابل آلومینیوم شکست 
خورد. این فصل آلومینیوم هنوز در خانه پیروز نشده و می خواهد این طلسم را 

بشکند. از سویی دیگر بردیف از سوی خبرنگاران تبریزی به خاطر نتایج تیمش 
تحت فشار است و آنها معتقدند خط دفاع و حمله تراکتور ضعیف است. البته 
تراکتوری ها کاوه رضایی مهاجم مد نظر استقلال را جذب کرده اند و باید دید 
او این هفته می تواند برای تراکتور یک مهره مفید و کارساز باشد تا تراکتوری ها 
به اولین برد فصل خود برسند یا روند ناکامی این تیم قرمزپوش ادامه خواهد 

داشت.
گل گهرسیرجان - ملوان بندرانزلی؛ بازی قابل پیش بینی؟

گل گهرسیرجان هنوز در لیگ برتر بیست و دوم بازنده نشده و با یک برد و سه 
مساوی در رده ششم جدول ایستاده است. البته برخی معتقدند که گل گهر با 
خوش شانسی در دو هفته اخیر مقابل سپاهان و مس کرمان بازنده نشد و به 
لطف دو گل به خودی مدافعان یک امتیاز گرفت. با این حال فردا روز دشواری 
برای شاگردان قلعه نویی نخواهد بود زیرا ملوان تیمی که این فصل به لیگ برتر 
بازگشته نه خرید مهمی در نقل و انتقالات داشته نه از نظر مالی توان رقابت با 

تیمی مثل گل گهر را دارد.
ملوان که بدون برد و با دو امتیاز آخرین تیم جدول لیگ است هدف اولش در 
این بازی بازنده نشدن خواهد بود. قلعه نویی مدعی است تمام ایران از فوتبال 
تیمش لذت می برند و فردا باید این ادعا را در میدان هم ثابت کند. شاید تنها 
مسابقه ای که بتوان نتیجه اش را در این هفته درست پیش بینی کرد همین 

مسابقه است!
صنعت نفت آبادان - نفت مسجدسلیمان؛ دربی نفتی خوزستان

دربی نفتی خوزستان هم برای هواداران این دو تیم اهمیت زیادی دارد. نفت 
مسجدسلیمان فقط یک امتیاز بیشتر از نفت آبادان دارد اما روی پله هفتم جدول 
لیگ ایستاده و نفت آبادان ۴ امتیازی سیزدهم است. آبادانی ها هفته گذشته 
مقابل پرسپولیس با وجود ارایه یک بازی خوب شکست خورد البته انتظار برد 
از نفت آبادان مقابل قهرمان 5 دوره لیگ برتر بی انصافی بود.البته طلایی 
پوشان آبادان اگر مثل بازی با پرسپولیس دونده و با انگیزه باشند شاید برد دور 

از دسترس شان نباشد.
نفت مسجدسلیمان هم توانست در خانه استقلال را متوقف کند و یک امتیاز 
ارزشمند بگیرد. نفت مسجدسلیمان هم اگر بتواند همان بازی با استقلال را ارایه 
کند در آنصورت مسجدسلیمانی هم شاید بتوانند پیروز شوند و روز سختی را در 
آبادان برای میزبان رقم بزنند. فصل گذشته نفت مسجدسلیمان نتوانست نفت 

آبادان را شکست بدهد و یک مساوی یک باخت حاصل تقابل دو تیم بود.
فولاد خوزستان - مس رفسنجان؛ به دنبال برد خانگی

در دو فصلی که مس رفسنجان در لیگ برتر حضور داشته دو  تیم ۴ مرتبه باهم 
مسابقه دادند که یک برد سهم هر تیم و دو مساوی نتایج این تقابل هاست. فولاد 
خوزستان هفته گذشته با گلی که در ثانیه های پایانی مسابقه با سپاهان به ثمر 
رساند ۸ امتیازی شد و خود را به رده دوم جدول لیگ رساند و بالاتر از تیم هایی 

مثل سپاهان و استقلال ایستاد. 
در سوی دیگر میدان مس رفسنجان ۴ مساوی در کارنامه اش ثبت شده  و هنوز 
بردی به دست نیاورده است. در این شرایط شانس فولاد برای برد خانگی بیشتر 
است. قرمزپوشان اهوازی می خواهند همچنان در جمع مدعیان فصل حضور 

داشته باشند و به دنبال برد مقابل تماشاگران خودی هستند. 
برنامه مسابقات هفته پنجم لیگ برتر:

دوشنبه ۱۴ شهریور
نساجی مازندران  - مس کرمان– ساعت   ۱۹- ورزشگاه   متعاقباً  اعلام می 

شود.
آلومینیوم  اراک - تراکتور تبریز– ساعت   ۱۹ - ورزشگاه   امام خمینی)ره( اراک

هوادار تهران - پرسپولیس– ساعت  ۱۹:۳۰ - ورزشگاه   پاس قوامین تهران
گل گهر سیرجان  - ملوان انزلی– ساعت ۲۰:۳۰  - ورزشگاه   شهید سردار 

سلیمانی سیرجان
فولاد خوزستان- مس رفسنجان– ساعت   ۲۱- ورزشگاه   شهدای فولاد اهواز

صنعت نفت آبادان - نفت مسجد سلیمان – ساعت  ۲۱ - ورزشگاه   تختی آبادان
ذوب آهن  اصفهان -  فولاد مبارکه سپاهان – ساعت  ۲۱ - ورزشگاه   فولاد شهر 

فولادشهر
سه شنبه ۱۵ شهریور

استقلال - پیکان تهران– ساعت  ۱۹:۳۰ - ورزشگاه   آزادی تهران

نگاهی به بازی های هفته پنجم لیگ برتر فوتبال؛

ازدربی اصفهان تا جدال سرخابی ها با حریفان سرسخت

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴7۲۱مربوط  شماره  رای   -۱
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۹6مربوط به تقاضای خانم اعظم برزگر پور فرزند ابوالقاسم 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت6۰/5۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴7۳ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
از فروغ دادبان احدی از ورثه مرتضی دادبان خریداری به موجب اظهار نامه ثبتی شماره 
 ۱۳۲۰/۰۳/۰5 مورخ   56۰۹ شماره  رسمی  وسند   ۱۳۱5/۰۸/۲6 مورخ   ۸۰۰5

دفترخانه یک قم)م الف ۱۴56۹(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۰۳۰مربوط  شماره  رای   -۲
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰57مربوط به تقاضای آقای لطیف کنجکاو فرزند صدقعلی 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴5مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از 
۱۱۲۰۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 

صادره در دفتر ۳7۹ صفحه ۴۳۸ )م الف ۱۴56۹(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴7۲۴مربوط  شماره  رای   -۳
فرزند  ثابت  حیدری  احمد  آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱5۲مربوط 
حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۹۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰5۰۳ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
از حسین زمان زاده خریداری به موجب رونوشت از سند رسمی شماره ۸5۳۰ مورخ 

۱۳5۱/۰۸/۲۳ دفترخانه ۱۸ قم)م الف ۱۴57۱(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۴۸5مربوط  شماره  ۴-رای 
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰6۲۴مربوط به تقاضای آقای علیرضا نجفی قوزوللو فرزند 
زلف علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۱۲/5 مترمربع پلاک شماره 
۱۱۰۴5 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
مع الواسطه از حسین علیزادیان خریداری به موجب سند رسمی شماره ۲۳۹۹ مورخ 

۱۳۴۴/۱۲/۱۴ دفترخانه ۱6 قم )م الف ۱۴57۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴66۲ شماره  رای   -5
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۰۱مربوط به تقاضای آقای عباس امینی قمی فرزند حسین 
در ۸۹/۳۳۴ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲6۸ 
مترمربع پلاک شماره ۱۰65۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۱۹ صفحه ۴7۱ خریداری به موجب سند رسمی 

شماره ۲۴۹۸۹ مورخ ۱۴۰۰/۰7/۲6 دفترخانه 6۲ قم )م الف ۱۴6۴۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴66۴ شماره  رای   -6
فرزند  مدنی  حسین  محمد  آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۰۲مربوط 
مصطفی در 66/۹۹۳ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
۲6۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰65۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۱۹ صفحه ۴7۱ خریداری به موجب ۱- سند 
رسمی شماره ۲۴۹۸۹ مورخ ۱۴۰۰/۰7/۲6 و۲- سند رسمی شماره ۲۴۸۸۴ مورخ 

۱۴۰۰/۰7/۰۳ دفترخانه 6۲ قم )م الف ۱۴65۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴665 شماره  رای   -7
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۰۳مربوط به تقاضای خانم مستانه مدنی فرزند مصطفی 
در ۱۱۱/67۳ سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲6۸ مترمربع 
پلاک شماره ۱۰65۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت 
مشاعی صادره در دفتر ۳۱۹ صفحه ۴7۱ خریداری به موجب ۱- سند رسمی شماره 
۲۴۹۸۹ مورخ ۱۴۰۰/۰7/۲6 و۲- سند رسمی شماره ۲۴۸۸۴ مورخ ۱۴۰۰/۰7/۰۳ 

دفترخانه 6۲ قم )م الف ۱۴65۱(

کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴7۸۱مربوط  شماره  رای   -۸
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۳6مربوط به تقاضای آقای عبداله رمضانی فرزند علی میرزا 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۳5 مترمربع پلاک شماره ۳۴۱ فرعی از 
۱۰5۹6 و ۱۰5۹7 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از سید ابوالفضل تولیت ورثه مرحوم سید باقر تولیت)م الف ۱۴65۳(

کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴5۱۰مربوط  شماره  رای   -۹
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱7۳مربوط به تقاضای آقای عباس معارفوند فرزند محمدمراد 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 566/6۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۰۴۸7 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم سند رسمی شماره ۳۰۱۲۸ مورخ ۱۳۹۹/۰۳/۳۱ دفترخانه ۴۰ قم )م الف 

)۱۴65۴
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴5۱۱مربوط  شماره  رای   -۱۰
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱7۴مربوط به تقاضای آقای مرتضی معارفوند فرزند علی 
برار در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 566/6۰ 
مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۸7 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

سند رسمی شماره ۳۰۱۲۸ مورخ ۱۳۹۹/۰۳/۳۱ دفترخانه ۴۰ قم )م الف ۱۴655(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴65۲مربوط  شماره  رای   -۱۱
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰7۳۲مربوط به تقاضای آقای سیدحسین حسینی فرد فرزند 
آقا مرتضی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱5۴/۸۰ مترمربع پلاک شماره 
۱۰۳۹۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 

۸۲۰۸ مورخ ۱۳۹7/۰۴/۲5 دفترخانه ۱۰۲ قم )م الف ۱۴656(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۳6۸مربوط  شماره  رای   -۱۲
فرزند  نهاوندی  عبدالهادی  آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۹۱مربوط 
اسمعیل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸7/57 مترمربع پلاک شماره 
5۱6۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
مع الواسطه از زینب محیسنی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۹5 صفحه ۳۸۴ 
وبه موجب سند رسمی شماره 5576 مورخ ۱۳۹۳/۰6/۱۹ دفترخانه 5۸ قم )م الف 

)۱۴657
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۴۹۳مربوط  شماره  رای   -۱۳
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۹5مربوط به تقاضای آقای ابوالفضل یزدی فرزند حسن در 
ششدانگ یک باب مغازه به مساحت ۲۲/۰۳ مترمربع پلاک شماره 6 فرعی از ۱۱۰۹۳ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره 

در دفتر ۲۰5 صفحه ۳۴۳ )م الف ۱۴65۹(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۲۲۳مربوط  شماره  رای   -۱۴
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۲5مربوط به تقاضای آقای ابوالقاسم روح اله زاده فرزند 
شمس اله درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱57/5 مترمربع پلاک شماره 
۱۰5۳۰ و ۱۱۱۹5 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی 

شماره ۲۹6۳7 و ۲۹۳6۸ مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲6 دفترخانه ۳6 قم )م الف ۱۴66۱(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۹۳۴مربوط  شماره  رای   -۱5
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱6۳7مربوط به تقاضای آقای مصطفی قدیری آرانی فرزند 
احمدعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 66 مترمربع پلاک شماره ۳۳ 
فرعی از ۱۰۳۰۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از محمد مصطفی زین العابدین زاده سند مالکیت مشاعی صادره 
مورخ  به موجب سند رسمی شماره ۲۴56۱  دفتر 6۴۲ صفحه 5۴7 خریداری  در 

۱۴۰۰/۱۰/۰۲ دفترخانه 77 قم )م الف ۱۴66۴(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴655مربوط  شماره  رای   -۱6
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲55مربوط به تقاضای خانم معصومه حاجیان حسین آبادی 

فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۸۹/5۲ مترمربع پلاک 
شماره ۱فرعی از ۱۰76۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 
مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳5۹ صفحه ۱76 خریداری به موجب سندصلح شماره 
۱6۲۱7۳ مورخ ۱۳۸7/۰7/۰۸ دفترخانه ۲۰ قم باشرط خیار فسخ وحفظ مادام العمر 

برای مصالح)م الف ۱۴667(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴5۲۱مربوط  شماره  رای   -۱7
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱66۱مربوط به تقاضای خانم معصومه قاسمی والیجردی 
فرزند رضا درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۲/7۲ مترمربع پلاک شماره 
۱۰۳۴6 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از حسین بیوک به موجب سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۲۳ صفحات 
به موجب سند رسمی شماره 7۴7۹ مورخ ۱۳۴5/۰۴/۰7  و ۳۹۱ خریداری   ۳۸۸

دفترخانه ۱6 قم )م الف ۱۴66۹(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴5۸۲مربوط  شماره  رای   -۱۸
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۸۱مربوط به تقاضای آقای جعفر هفتانی فرزند محمد در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴۴/۸۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۱۳ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 
علویه بهاالدینی مورث سید تقی وسید محمد وافسر شهرت همگی بهاالدینی به موجب 

دادنامه شماره ۱۱6۴ مورخ ۱۳7۴/۱۰/۳۰)م الف ۱۴67۲(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۳۲6مربوط  شماره  رای   -۱۹
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰66۰مربوط به تقاضای آقای محمود جمالی فرزند صمصام 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 75/65 مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از 
۹۴5۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 

۲7۱7۳ مورخ ۱۳5۸/۱۲/۰۹ دفترخانه ۱6 قم )م الف ۱۴6۹5(
کلاسه  پرونده  به  ۱۳۹۹6۰۳۳۰۰۰۱۰۱5۹۳6مربوط  شماره  رای   -۲۰
در  رضا  فرزند  رو  خرم  اکبر  آقای  تقاضای  به  ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۴۴مربوط 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۰5 مترمربع پلاک شماره ۱۰5۸6 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 6۲۹۸6 مورخ 

۱۳6۹/۰۱/۲۱ دفترخانه ۱5 قم )م الف ۱۴6۹6(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۳55مربوط  شماره  رای   -۲۱
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۱۱مربوط به تقاضای آقای اصغر سلمان زاده فرزند محمد 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۰۴/۳6 مترمربع پلاک شماره ۱۱۰۰6 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
از آقایان غلامحسین وغلامرضا ارغوان سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱7۰ صفحه 
۲۹۸ الی ۳۰۴ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۴5۹۰۳ مورخ ۱۳6۰/۰۹/۰۹ 

دفترخانه ۱5 قم )م الف ۱۴6۹۸(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اخبار صنعت(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۶/۱۴
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۶/2۹
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
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استاد ژئوپلیتیک و کارشناس مسائل بین المللی گفت : واقعیت این است که ما در 
انزوایی اقتصادی قرار داریم. با برخی از همسایگان مراوداتی داریم کالایی می رود 
و می آید ولی برای این جایگاه که جایگاه قدرت منطقه ای است براساس تعریفی 
که ارائه شد، این میزان بسیار کم است به همین دلیل است مسئولین ما که معمولا 
چند وقت یکبار آمار می دهند از میزان افرادی که زیر خط فقر هستند یا زیر خط 
مطلق فقر هستند صحبت می کنند. این ها نکاتی است که باید به خوبی به آن ها 
توجه کنیم و تمام فاکتور ها و پارامتر ها با هم پیش برود. ما در دهه آینده باید این 
مساله را تنظیم کنیم و در عین اینکه قدرت نظامی خود را پیش می بریم و باید ادامه 

بدهیم به این مساله هم باید توجه کنیم.
دکتر عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با شفقنا آینده در پاسخ به این سوال که 
در یک دهه گذشته سیاست خارجی ایران چالش های مهمی پیش رو داشت. 
با توجه به این کش و قوس ها در روابط بین الملل و روابط ایران و همسایگان 
اش، چه چالش های مهمی برای دهه پیش رو در حوزه سیاست خارجی ایران 
پیش بینی می کنید؟ اظهار داشت: ما در ژئوپولتیک واژه ای به نام »استراتژی 
ژئوپولتیک« داریم. براساس تعریفی که از استراتژی ژئوپولتیک می شود شرح 
وظایف حکومت ها در سیاست خارجی مشخص می شود و براساس این شرح 
وظیفه است که حکومت ها جایگاه خود را در منطقه و در جهان تثبیت می کنند. 
ما کشوری باستانی و تاریخی و دینی با ظرفیت هایی بالا هستیم که از گذشته 
های دور به سرزمین ما توجه می شد و از نظر جغرافیایی در موقعیتی ویژه و 
در جایگاهی چهارراهی قرار داشتیم به ویژه که این جایگاه روز به روز اهمیت 
بیشتری پیدا می کند. با جنگ اوکراین دیدید که دالان های بهتر و بیشتری باز 
می شود. امروز هم در کمبود نفت و گاز در جهان و در توافق هسته ای دیدید 
باید استراتژی  ایران وجود دارد پس براساس این معیار ها  به  که چه توجهی 
ژئوپولتیکی ما یعنی شرح وظایف در سیاست خارجی را تنظیم کنیم. یکی از 
مواردی که باید به آن دقت کنیم این است که ما باید شرح وظیفه ای را تدوین 
کنیم و به اجرا بگذاریم که قدرت منطقه ای ما از زمینه ها و جنبه های مختلف 

تثبیت شود.

باید بتوانیم بیشتر از وضعیت فعلی از انزوا خارج شویم
وی افزود: وقتی قدرت نظامی هستیم و موشک و پهباد داریم این یک بعد کار 
است و خوب است اما آیا زمینه های دیگری هم وجود دارد که باید برای تثبیت 
قدرت منطقه ای روی آن کار شود؟ بله! آن اقتصاد است و اهمیتی بیش از بقیه 
بخش ها دارد. وقتی آماری و شاخص هایی می دهند که درامد سرانه در ایران به 
طور مثال دو هزار و نهصد یا سه هزار دلار است یا در عمان پنج هزار دلار یا در قطر 
بیش از هزار دلار و در پاکستان نزدیک به هزارو پانصد دلار است این نشان می دهد 
که در جایگاه منطقه ای آن کد منطقه ای که باید تثبیت کنیم هنوز جا نیفتاده 
است و باید برایش تلاش کنیم. برای تلاش چه باید کرد؟ باید ژئوپولتیک خود را باز 
کنیم. یعنی باید بتوانیم بیشتر از وضعیت فعلی از انزوا خارج شویم، بیشتر انزوای 

اقتصادی مد نظر من است.
ما در دهه آینده باید قدرت اقتصادی خود را تنظیم کنیم

وی تصریح کرد: واقعیت این است که ما در انزوایی اقتصادی قرار داریم. با برخی 
از همسایگان مراوداتی داریم کالایی می رود و می آید ولی برای این جایگاه که 
جایگاه قدرت منطقه ای است براساس تعریفی که ارائه شد، این میزان بسیار کم 
است به همین دلیل است مسئولین ما که معمولا چند وقت یکبار آمار می دهند 
از میزان افرادی که زیر خط فقر هستند یا زیر خط مطلق فقر هستند صحبت می 
کنند. این ها نکاتی است که باید به خوبی به آن ها توجه کنیم و تمام فاکتور ها و 
پارامتر ها با هم پیش برود. ما در دهه آینده باید این مساله را تنظیم کنیم و در عین 
اینکه قدرت نظامی خود را پیش می بریم و باید ادامه بدهیم به این مساله هم باید 
توجه کنیم. قدرت نظامی با توجه به دشمنانی که در منطقه داریم لازم است ولی 
قدرت اقتصادی هم نیاز کشور است. حتی ضرورت قدرت اقتصادی بهتر و بیشتر 
از قدرت نظامی است زیرا رضایت ملت را نیز جلب می کند و این جلب رضایت ملت 
باعث می شود حاکمیت وقدرت جمهوری اسلامی ایران دو چندان شود. این ها 

نکاتی مهم هستند که باید برای آینده مورد توجه قرار بگیرند.
فرجی راد با بیان اینکه نکته بعدی این است که کشور باید برای همسایگان 
استراتژی تعریف کند که چگونه باید با همسایه برخورد کرد نه تند برخورد کنیم و نه 

کند برخورد کنیم و از حق خود کوتاه بیاییم گفت: مثلا باید در قفقاز یک استراتژی 
با آذربایجان رابطه ای خوب داشته باشیم ولی ترکیه و  خاص پیاده کنیم باید 
آذربایجان را باید تا حدی تحمل کرد و وقتی از آن حد عبور شد باید اخطار ها داده 
شود ما در آسیای مرکزی ظرفیتی بالا داریم. باید استراتژی تدوین کنیم به نحوی 

که مرزهای روادیدی باید برداشته شود و اعتماد سازی کنیم.
ما استراتژی مدونی برای هر منطقه و هر کشور نداریم

این استاد دانشگاه ادامه داد: باید راه و راه آهن ایجاد شود و مردمان شش کشور 
باید بروند و بیایند و ایران به عنوان کانونی برای آن ها باشد و از طریق ایران به توسعه 
برسند و تبادلات فرهنگی باید احیا شود و کار اقتصادی گسترده داشته باشیم. 
در جنوب و غرب و شرق هم باید به همین صورت عمل کرد. ما استراتژی مدونی 
برای هر منطقه و هر کشور نداریم. این یک ضعف ما است و باید بر این اساس یک 
استراتژی در وزارت کشور تدوین شود و در بالاتر تثبیت شود و بر آن اساس کار شود. 
قدرت نظامی ما کم نیست و باید در کنار آن به قدرت اقتصادی و تبادلات اقتصادی 
و تجاری هم برسیم. مقامات ارشد ما مثل وزرا و رییس جمهور باید در هر مقطعی 
روابط صمیمانه و شخصی با هر کدام از سران کشورهای همسایه برقرار کنند. 
خوشبختانه در منطقه ما سران چندان تغییر نمی کنند ولی در اروپا با انتخابات 
مرتبا سیاستمداران تغاییر می کنند. از این رو هدف ما در منطقه عملی تر خواهد 

بود.
انزوای ژئوپولتیکی در حوزه اقتصادی ما را ضعیف می کند

وی ادامه داد: در جهان سوم روابط شخصی بسیار کار می کند. ما در رابطه با 
عربستان قبلا این را داشتیم و در مواقعی که بحران هایی ایجاد شده است این 
روابط شخصی کارساز بود. بنابراین رفت و آمد ها باید بین سران آن ها و سران ما 
مداوم باشد و دوستی خاصی ایجاد شود و تلاش کنیم با همه همسایگان قطع 
روادید داشته باشیم و مردم و تجار بروند و بیایند و کالا با تعرفه کم وارد و صادر شود. 
این موارد کار نمی شود. همسایگان ما بسیار مهم هستند ولی ایران باید بتواند این 
استراتژی را در مورد اروپا نیز پیاده کند. با چین و روسیه نیز باید استراتژی هایی 
داشته باشیم. امروز اروپا در حال تحول است که به دلیل روسیه جنگ اوکراین و 
مساله امنیت است. اروپا استراتژی و راهبردی انتخاب کرده تا از روسیه انرژی نگیرد 
و در این شرایط ایران جایگاه ژئوپولتیکی ویژه ای پیدا می کند. دیدگاه اروپا نسبت 
به ایران در حال تغییر است و ما باید نگاه ژئوپولتیکی جدیدی به این وضعیت دنیا 
و وضعیت منطقه داشته باشیم و براساس ان پیش برویم در مجموع ما باید تجدید 
نظری در روابط خارجی براساس استراتژی جمهوری اسلامی داشته باشیم و 
درباره کشور ها تعریفی راهبردی ایجاد کنیم و این مساله که در یک دهه پیش رو 
می خواهیم چه کاری انجام بدهیم مد نظر باشد و ضمن اینکه دوستی ها را حفظ 
می کنیم استقلال خود را داشته باشیم و هر کسی که امنیت کشور را تهدید می 
کند تذکر ایران را دریافت کند و وقتی به تذکر توجه نمی کند امنیت اش به خطر 
بیفتد. باید سطح مبادلات تجاری با این روش ها به چندین برابر برسد تا مردم در 
داخل کشور به رفاه و معیشتی خوب برسند البته همان طور که گفتم باید ایران از 
انزوای ژئوپولتیکی خارج شود تا این مقدمه فراهم نشود بقیه کار ها انجام نخواهد 
شد. انزوای ژئوپولتیکی در حوزه اقتصادی ما را ضعیف می کند. ما با همسایه ها هم 
در انزوا هستیم وقتی تحریم جهانی وجود دارد و همسایگان در ارتباط با ما متحمل 
ضرر می شوند پس شما در انزوای ژئوپولتیکی هستید. این وضعیت باید برداشته 

شود.
حتما باید توافق را هر چه زودتر به امضا برسانیم

وی در خصوص اینکه برداشتن انزوای ژئوپولتیکی مستلزم چیست؟ گفت: ما 
حتما باید توافق را هر چه زودتر به امضا برسانیم این توافق دستآوردی برای تثبیت 
قدرت منطقه ای ایران و برای رفاه مردم و بالا رفتن ظرفیت های تجاری و اقتصادی 
کشور است و عدم امضای ان مانع بزرگی است بله حق ما است و غرب ظلم کرده و 
آمریکا به ایران ظلم کرده و با بقیه کشور ها برخورد دیگری دارند و با ما نوع برخورد 
متفاوتی را در پیش گرفته اند ولی به دلیل برخورد های آن ها ما نباید کشور را 
تضعیف کنیم. باید از برخی مسائل فرعی بگذریم و بده بستان کنیم و براساس این 
بده بستان خود را تقویت کنیم و جایگاه خود را به دست بیاوریم. جایگاه اقتصادی 

و درآمد سرانه ای که امروز وجود دارد در شان ملت نیست.

فرجی راد کارشناس مسائل بین المللی :

رحیمی جهان آبادی:ایران باید طی ۱۰ سال آینده از »انزوای ژئوپولتیکی« خارج شود

حوادث اخیر عراق هشداری 
برای جنگ داخلی است

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: حوادث اخیر هشداری 
برای مردم عراق بود زیرا به محض اینکه حکومت مرکزی به چالش کشیده شد، حضور 
داعش در بخش هایی از کشور گسترش یافت و سلاح هایی که مردم دراختیار داشتند به 
میدان آمد.؛ لذا این حوادث باید هشداری برای جنگ داخلی عراق باشد و همه طیف 

ها با خودداری بیشتری، اختلاف نظرهای سیاسی خودشان را حل کنند.
جلیل رحیمی جهان آبادی در گفت و گو شفقنا در خصوص تحولات اخیر عراق، اظهار 
کرد: عراق کشوری است که دموکراسی نوپایی دارد و ترکیب بندی قومی، مذهبی و 
سیاسی شکننده ای هم در عراق حاکم است؛ از سوی دیگر، طیف بندی های مذهبی 
مختلفی در عراق وجود دارد؛ در سنی ها از طیف های متمایل به غرب تا گروه های 
مذهبی  را شاهد هستیم و در شیعیان هم از طیف های متمایل به غرب تا گروه های 
مذهبی را داریم و درمیان کُردها هم اختلاف نظرهایی وجود دارد که حتی گروه هایی با 

گرایش های اسلام گرا هم شکل گرفته اند.
وی با بیان اینکه مدیریت یک فضای سیاسی شکننده و متنوع مثل عراق کار راحتی 
نیست، ادامه داد: بخشی از تحولات موجود در عراق طبیعی است؛ یعنی هر گروهی 
وزن کشی می کند تا جایگاه خودش را در یک ساختار دموکراتیکی که در عراق شکل 
گرفته مشخص کند؛ اما بخشی دیگر ناشی از این است که این کشور سال ها است زیر 
فشار حکومت صدام حسین بوده و اجاز تمرین دموکراسی و کار حزبی را نداشتند؛ اما از 
سوی دیگر مداخلات بعضی از کشورهای غربی و منطقه ای، بی تاثیر در تحولات عراق 
نیست و آن چیزی که به نظر من مهم بوده این است که تمام این گرو ها باید درک عاقلانه 

تری از حفظ تمامیت ارضی و امنیت در عراق داشته باشند.
رحیمی با اشاره به نقش مرجعیت در حفظ وحدت عراق، گفت: کشور ما به لحاظ 
دینی، تاریخی و مذهبی پیوند عمیقی با ملت و دولت عراق دارد و خواهان حفظ وحدت 
و همگرایی در عراق هستیم. نقش آیت الله سیستانی بسیار شاخص است؛ زیرا مرجع 
تقلید مورد قبول عامه مردم هستند و ایشان دیدگاه مثبتی هم در تعامل شیعه با اهل 
سنت دارند و می توانند به حفظ وحدت و همگرایی کشور کمک کند اما علمای متعادل 
در اهل سنت هم همین دیدگه های مثبت را نسبت به همگرایی و وحدت دارند و در 
بین کردها هم گروه های بسیاری هستند که امنیت عراق و حفظ تمامیت ارضی کشور 
برایشان اهمیت دارد و توقع این است که عقلای قوم، بزرگان و کسانی که در عراق 
صاحب جایگاه هستند دیدگاه مثبتی که نسبت به وحدت دارند را حفظ کنند و اجازه 

ندهند کشور دچار تنش و آشوب شود.
وی در خصوص تاثیر ناامنی عراق بر گسترش مجدد داعش گفت: حوادث اخیر 
هشداری برای مردم عراق بود زیرا به محض اینکه حکومت مرکزی به چالش کشیده 
شد، حضور داعش در بخش هایی از کشور شروع شد و سلاح هایی که مردم در اختیار 
داشتند به میدان آمد؛ لذا این حوادث باید هشداری برای جنگ داخلی عراق باشد و 

همه طیف ها با خودداری بیشتری، اختلاف نظرهای سیاسی خودشان را حل کنند.
رحیمی خاطرنشان کرد: با توجه به وزن سیاسی که آقای صدر در تعاملات سیاسی 
عراق دارد، این کناره گیری چالش های جدی هم ایجاد خواهد کرد اما به نظر من باز 
هم باید افرادی که دارای جایگاه هستند چه مراجع تقلید و چه چهره های سیاسی 
مقبول و بزرگان هر قوم، تلاش کنند که فضا را به سمت گفت و گو و همدلی پیش ببرند؛ 
زیرا وزن کشی سیاسی در خیابان، به نفع عراق نیست ولی اینکه هر گروهی تلاش کند 
در مجلس کرسی بیشتری داشته باشد، طبیعت دموکراسی است؛ اما اینکه تبدیل به 
آشوب خیابانی و اشغال اماکن دولتی شود و امنیت و تمامیت ارضی کشور را به چالش 
بکشد، خطرناک است و هیچ کشور دموکراتیکی در جهان نمی پذیرد که وزن کشی گروه 

ها در خیابان اتفاق بیفتد.
وی اظهار کرد: همه گروه ها باید به درک مشترکی از مسایل کشور برسند؛ اما اینکه چه 
تصمیمی می گیرند قابل پیش بینی نیست ولی می توان این امیدواری را داشت که به 
دلیل وجود افراد شاخص در این کشور از طریق تصمیمات عاقلانه بزرگان عراق، تنش ها 
کاهش و به سمت فضای ارامی پیش بروند. تمامیت ارضی عراق برای ما همیشه اولویت 
داشته است و عراقی آرام و توسعه یافته و متحد در منطقه خاورمیانه را به نفع مردم عراق، 

منطقه و خودمان می دانیم.
 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

غرب توافق را معطل کند، گزینه های 
دیگری روی میز می گذاریم

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
ایران به دنبال پایان دادن به مذاکرات است، اظهار داشت: اگر طرف غربی نخواهد 
توافق کند گزینه های دیگری بر روی میز داریم و دست ایران در این زمینه خالی نیست. 
محمود عباس زاده مشکینی در گفت و گو با ایرنا با بیان اینکه هرگونه معاهده بین 
المللی بدون تضمین فاقد ارزش است، گفت: با توجه به تجربه گذشته، غربی ها ثابت 
کردند که در اجرای تعهداتشان قابل اعتماد نیستند به همین دلیل جمهوری اسلامی 
به دنبال اخذ تضمین برای توافق است، البته نمایندگان مجلس نیز بر لزوم اخذ تضمین 

حساسیت دارند و اصولا نباید بدون اخذ تضمین قراردادی را امضا کرد.
 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تصریح کرد: هر توافقی که 
ایران را از امتیازات مورد نظر محروم و محدود کند مورد پذیرش ملت ایران نخواهد بود، 
جمهوری اسلامی در شرایط اقتدار قرار دارد لذا وزارت امورخارجه در میدان دیپلماسی 

می تواند با قدرت بیشتری عمل کند .
وی با توجه به اقدامات دولت سیزدهم در روند مذاکرات و مقابله با زیاده خواهی غرب، 
گفت: برگ های برنده ایران در این دور از مذاکرات کمک کرد تا تیم مذاکره کننده با 
اقتدار بیشتری برای حفظ منافع ملی ایران تلاش کنند، انسجام سیاسی در کشور، 
رهبری هوشمند و  عبور از شرایط تحریمی وضعیتی را در عرصه بین الملل و صحنه 

مذاکرت ایجاد کرد که  آمریکا وادار به عقب نشینی شد.
توافق باید به گونه ای طراحی شود که دست ایران روی ماشه باشد

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اظهارداشت با تحمل سختی 
ها برای حفظ عزت ایران و تکیه بر ظرفیت های داخلی  برخی از تحریم ها را خنثی و 
برخی را با خودکفایی بلااثر کردیم البته  اجرای قانون راهبردی مجلس هم  بخشی از 
دستاوردهای از دست رفته  ایران  در بخش هسته ای بازتولید کرد و این برگ برنده ای 

بود تا بتوانیم با اقتدار این دور از مذاکرات را به  پیش ببریم.
عباس زاده مشکینی توافق برد- برد را برای تامین منافع  ملی ایران مهم ارزیابی کرد 
و گفت: جمهوری اسلامی با این منطق مذاکره می کند البته غربی ها بیشتر از ایران به 
مذاکره نیاز دارند ما با تمام قوا به دنبال پایان دادن به مذاکرات با توجه به اهداف مورد 
نظر هستیم و  اما اگر طرف غربی نخواهد توافق کند گزینه های دیگری بر روی میز داریم 

و دست ایران در این زمینه خالی نیست.
نماینده مردم مشکین شهر در پاسخ به سوالی که آیا حل مسائل پادمانی تضمینی 
برای رفع تحریم ها خواهد بود؟ گفت: این کار یک مقدمه است و می تواند دیوار خراب 
شده اعتماد بین ایران و غرب را ترمیم کند و باید به گونه ای طراحی شود که ماشه دست  

ایران باشد.
ارتباط با غرب هم  تنها راه پیشرفت کشور نیست

عباس زاده  با اشاره به اقدامات دولت در تامین واکسن  کرونا بدون پیوستن به برجام 
اظهار داشت: در دنیای فعلی و کشورداری همه چیز به هم وابسته است ولی با تدبیر و 
هوشمندی می توان مسائل را حل کرد برای پیشرفت یک راه وجود ندارد  و ارتباط با 
غرب هم  تنها راه پیشرفت نیست و در برخی مقاطع ارتباط با غرب مانع پیشرفت است.
وی افزود: بزرگترین منبع برای توسعه کشور مردم هستند باید ظرفیت مردم را به 
میدان  آورد.اتکا به مردم ارزشمند تر و موثرتر از چاههای نفت، برجام و ارتباط با غرب 
است امیدوارم دولت با درایت و هوشمندی و اتکا به ظرفیت های داخلی روند مذاکرات را 

پیش ببرد تا هیچ قدرتی نتواند در مقابل ملت ایران ایستادگی کند.

یک تحلیلگر مسائل اورآسیا مطرح کرد:

ایران، آخرین امید اروپا برای رهایی از جنگ اوکراین
یک تحلیلگر مسائل اورآسیا با اشاره به اینکه درخواست 
فرانسه از ایران برای میانجی گری در جنگ اوکراین آخرین تیر 
اروپا در تاریکی بود، گفت: امنیت ملی دغدغه اساسی روسیه 
است؛ بنابراین در ماهیت جنگ روسیه و اوکراین هیچ نوع از 

میانجی گری نمی گنجد و معنایی ندارد. 
مهدی خورسند در گفت وگو با ایسنا با اشاره به درخواست 
فرانسه از ایران برای میانجی گری میان روسیه و اوکراین، پیش 
از سفر امیرعبداللهیان به مسکو، بیان کرد: فرانسه در خانه  
همه کس را زد و شاید ایران آخرین گزینه  این کشور بوده باشد 
تا کمک کند پیش از آغاز فصل سرما میانجی گری ها انجام 
شود اما باید در نظر داشت در ماهیت جنگ روسیه و اوکراین 
میانجی گری نمی گنجد و معنایی ندارد چراکه این نبرد با 

اهداف و دغدغه های امنیت ملی روسیه گره خورده است.
وی ادامه داد: خواسته روسیه این است که اوکراین به ناتو 
نپیوندد؛ جمهوری های خودخوانده دونتسک و لوهانسک به 
رسمیت شناخته شود و اوکراین متعهد شود از جغرافیای خود 
علیه روسیه استفاده نکند. در واقع روسیه می خواهد اوکراین 
در برابرش غیر نظامی شود و تا زمانی  که این موارد برآورده 
نشود، اگر بلاروس که متحد استراتژیک روسیه است هم 

دست به میانجی گری بزند، هرگز موفق نخواهد شد.
این تحلیلگر مسائل اورآسیا خاطرنشان کرد: تا زمانی  که 
دغدغه های امنیتی روسیه حل نشود، ایران و هیچ کشور 
دیگری نمی تواند با میانجی گری قضیه اوکراین را حل کند 
ایران  سمت  به  خود  تلاش های  آخرین  در  اروپایی ها  ولی 
آمده اند تا بتوانند خود را از سرما و زمستان پیش رو نجات 

دهند.
خورسند افزود: ابتکارات اخیر ایران در روند مذاکرات برجام 
باعث شده حتی اروپایی ها اذعان کنند که وزن دیپلماتیک 
جمهوری اسلامی ایران در دنیا بالاتر رفته است؛ لذا می توان 
اینطور برداشت کرد که فرانسه به دلیل توان دیپلماسی بالای 
ایران از وزیر امور خارجه کشورمان درخواست کرد در مساله 
جنگ اوکراین میانجی گری کند. البته باید همچنان توجه 
داشت در ماهیت جنگ اوکراین میانجی گری جایی ندارد و 
اروپایی ها در آخرین تقلاها و تلاش های خود به ایران روی 
آورده اند تا شاید از این طریق شاهد حل منازعه اوکراین و ورود 

انرژی به کشورهای شان باشند.
وی در خصوص تاثیر احیا یا عدم احیاء برجام بر روابط ایران 
و روسیه اظهار کرد: شاید در شرایط احیاء برجام، رویکرد 
روسیه و چین با آمریکا و اروپا متفاوت می بود اما در موضوع 
احیاء برجام، روسیه و چین در سنگر آمریکا و اروپا هستند و در 
ایجاد محدودیت در توانمندی هسته ای ایران کاملا اشتراک 

نظر دارند.
خورسند با اشاره به اینکه روسیه و چین ایرانی قدرتمند در 
غرب آسیا را نمی پذیرند، گفت: این ۲ کشور و سایر کشورهای 
و  نمی خواهند  بزرگتر  قدرت  یک  با  را  آسیا  غرب  شرقی  
تمایل دارند ایران، ترکیه، عربستان و امارات هر کدام دارای 

قدرت های نسبی باشند که اثرات یکدیگر را خنثی کنند و 
خاورمیانه به عنوان منطقه دارای تنش باقی بماند تا خودشان 

به منافع شان برسند.
این تحلیلگر مسائل اورآسیا با اشاره به تاثیرات احیای برجام 
بر تعاملات ایران با شرق خاطرنشان کرد: برجام می تواند در 
بلندمدت منافع ما را از شرقی هایی مانند روسیه و چین که 
تحت تحریم و فشار غربی ها هستند، تامین کند و زمینه های 

همکاری بیشتر ما را با این ۲ کشور فراهم سازد.
خورسند افزود: با توجه به اینکه در یکی ۲ سال آینده مساله 
چین و تایوان احتمالا به جنگ منجر خواهد شد، در چنین 
شرایطی تحریم های زیادی بر چین تحمیل می شود. تا آن 
زمان در صورتی که تحریم های جمهوری اسلامی ایران لغو 
شود، به دلیل تفاهمات ۲۰ و ۲5 ساله ای  که با ۲ کشور چین 
و روسیه منعقد شده، ایران به خوبی می تواند امتیازات خوبی 

از شرقی ها بگیرد.
وی با اشاره به سفر هفته گذشته امیرعبداللهیان به مسکو 
و تاکید وزرای خارجه ۲ کشور بر نهایی شدن مراحل تدوین 
قرارداد ۲۰ ساله بین ایران و روسیه اظهار کرد: با نگاه به 
اتفاقاتی که در روابط ایران و روسیه در طول ۲۲ سال گذشته 
رخ داده، مشاهده می شود ایران همواره به عنوان یک کشور 
این نگاه در  به روسیه داشته است.  تعاملی  همسایه نگاه 
دوره های مختلف از جمله روسیه  پیش از شوروی، روسیه 
زمان شوروی و روسیه پس از فروپاشی شوروی همیشه بر 

ایران حاکم بوده است.
خورسند درباره ارزیابی خود از شرایط روسیه در دوره پس 
از اتحاد جماهیر شوروی ادامه داد: در این دوره روسیه از یک 

کشور کمونیستی به یک کشور با ساختار لیبرال دموکراسی 
بر پایه و مبنای مذهب ارتدوکس در همسایگی جمهوری 
اسلامی ایران شکل گرفت. روسیه جدید برای اینکه بتواند 
از زیر فشار نگاه های تجددگرایانه  اروپایی ها و آمریکایی ها 
بر کشورهای تازه استقلال یافته برای خود یک حاشیه امن 
ایجاد کند، نیاز داشت با کشورهای همسایه ای که تمایل به 

همکاری با آن دارند، ارتباط برقرار کند.
این تحلیلگر مسائل اورآسیا افزود: در این میان ایران هم 
تفاهماتی برای ایجاد روابط با روسیه داشت ولی در طول سه 
دهه گذشته جمهوری اسلامی عمدتا درگیر پرونده  هسته ای 
خود بود. روسیه در این مدت علی رغم قراردادهای پنج و 
۱۰ ساله میان خود و ایران و ظرفیت هایی که برای افزایش 
ضدایرانی  قطعنامه های  به  داشت،  فی مابین  ارتباطات 

شورای امنیت سازمان ملل رای می داد.
خورسند با بیان اینکه اما از سال ۲۰۱5 به این سو شاهد 
تغییر رویه روسیه در رابطه با ایران بودیم، خاطرنشان کرد: پس 
از امضای برجام و لغو تحریم های شورای امنیت، روابط ایران 
و روسیه دچار تغییر و تحولات مفهومی شد و تفاهماتی بین 
این ۲ کشور صورت گرفت تا پس از آن قراردادهای دوجانبه 

میان شان منعقد شود.
وی با تاکید بر اینکه سند ۲۰ ساله همکاری های ایران و 
روسیه نمونه بارز تفاهمات میان این ۲ کشور پس از تحولات 
مزبور است، عنوان کرد: در حال حاضر روابط ایران و روسیه یا 
ایران و چین به سطح استراتژیک نرسیده است. بر این اساس 
باید بین همکاری و داشتن رابطه  راهبردی تفاوت قائل شد. 
درست است که تفاهمات صورت گرفته باعث نزدیک تر شدن 

روابط میان ایران با روسیه و ایران با چین شده ولی به دلیل 
تعارضاتی که با چین و روسیه در غرب آسیا داریم، هرگز با این 

۲ کشور نمی توانیم وارد روابط راهبردی شویم.
خورسند ابراز عقیده کرد: قطعا تفاهمات صورت گرفته بر 
افزایش روابط سیاسی، اقتصادی و حتی امنیتی در منطقه 
و سطح بین الملل بسیار تاثیرگذار است اما به دلیل سرعت 
تحولات در صحنه بین الملل، اینکه تمام کشورها به راحتی 
بتوانند به سطح تعاملات استراتژیک و راهبردی برسند با 
یکدیگر شدنی نیست؛ لذا شاید نتوان شاهد توسعه روابط 

ایران با روسیه و چین در سطح راهبردی بود.
وی ادامه داد: با این وجود کشورها می توانند به گونه ای با 
هم در موضوعاتی ارتباط برقرار کنند که در فضای جهانی به 
عنوان روابط راهبردی تلقی شود. در حال حاضر ما در صحنه 
گذار نظم بین المللی هستیم که برخی قدرت ها مانند روسیه 
به عنوان  ایران  و  بین المللی  به عنوان قدرت های  و چین 
یک قدرت منطقه ای علیه نظام تک قطبی با هژمونی آمریکا 

مخالفت می کنند.
این تحلیلگر مسائل اورآسیا افزود: این سه کشور از ۲۰ 
تا ۳۰ سال گذشته هر کدام اقداماتی به صورت جداگانه 
و مستقل از یکدیگر آغاز کرده اند اما از سال ۲۰۱5 به این 
سو اقدامات آن ها به سمت یک همگرایی جدی سوق پیدا 
کرده است و عملا این سه کشور در تلاشند تا علیه نظم 
تک قطبی بین الملل و فتنه ها و یکه تازی های آمریکا در دنیا 
بایستند و در این مسیر مواضع مشترک و همسویی در پیش 

گرفته اند.
خورسند در ادامه با اشاره به پرونده هسته ای ایران بیان کرد: 
همسویی چین، روسیه و ایران در خصوص پرونده هسته ای از 
سال ۲۰۱5 به این  سو علیه آمریکا بوده است؛ کمااینکه الان 
هم جمهوری اسلامی ایران پاسخ آمریکا را داده ولی اروپا بیان 
می دارد این پاسخ سازنده نیست و آمریکایی ها هم می گویند 
ایران خواسته های جدیدی مطرح کرده ولی روسیه و چین 
همان  و  نکرده  درخواست  جدیدی  مورد  ایران  می گویند 
دغدغه های پیشین را دوباره مطرح کرده است که باید به آن 

پاسخ منطقی داده شود.
وی با بیان اینکه تمام آنچه اتفاق افتاده، نشان از آن دارد 
که این سه کشور هدفی مشترک دارند، گفت: ایران، روسیه 
و چین در شرق علیه آمریکا و نظام تک قطبی متحد هستند 
اما اگر اتحاد آن ها به نتیجه برسد و نظم تک قطبی بر هم بریزد 
و با نظم چندقطبی در دنیا روبه رو شویم، آنجاست که ممکن 
است اختلافات ایران، روسیه و چین برای معادلات منطقه ای 

مانند غرب آسیا آغاز  شود.
این تحلیلگر مسائل اورآسیا تاکید کرد: درست است که در 
حال حاضر با روسیه و چین منافع مشترکی در تعارض با نظم 
تک قطبی داریم اما اینطور نباید برای شرقی ها تعبیر شود که 
ایران وزنه  سیاست خارجی خود را به سمت شرق سنگین 

کرده و در آن ها و نظم مد نظرشان حل شده است.
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هر کس قبر حسین علیه السلام را برای خداوند 
عز و جل زیارت کند، جبرئیل و میکائیل و اسرافیل 

علیهم السلام، او را بدرقه می کنند تا به خانه اش 
در آید.
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اعتراض جمعی ازحوزویان به طرح بانکداری اسلامی مجلس
 جمعی از طلاب و فضلای حوزه علمیه قم نسبت به موادی از طرح بانکداری اسلامی مجلس شورای اسلامی روز 
یکشنبه در مدرسه فیضیه تجمعی اعتراض آمیز برگزار کردند. به گزارش مرکز خبر حوزه، شرکت کنندگان در این تجمع 
که طلاب و فضلای حوزه علمیه قم بودند طرح بانکداری اسلامی را دارای اشکالات متعددی دانستند که همچنان 
مشکلات گذشته بانکداری را رفع نکرده است.موضوعاتی که طلاب به آن اعتراض داشتند، شامل مواردی از قبیل 
اینکه »منابع پولی و مالی و تسهیلات همچنان در اختیار مردم و تولید قرار نمی گیرد«، »استفاده کنندگان از منابع 
بانکی همچنان درصد کوچکی از سرمایه داران هستند«، »خلق پول و نقش بانک های خصوصی و خصولتی در ایجاد 
تورم هم چنان حل نشده است« بود.همچنین تجمع کنندگان بر این باورند که »از بین رفتن ارزش پول ملی و تورم های 
افسار گسیخته به دلیل فعالیت های مالی بدون پشتوانه بانک های خصوصی است که همچنان در طرح مجلس حل 
نشده باقی مانده است« و خواهان ارتباط بیشتر این مجلس انقلابی با حوزه های علمیه شدند.طلاب با همراه داشتن 
پلاکاردها و دست نوشته هایی مانند "بانکداری ربوی ضد شرع نبوی"، "بانک ها را ازدست سرمایه داران خارج کنید"، 
"طرح بانکداری مجلس یعنی بنگاه داری و حباب سازی"، اعتراض خود را از تصویب طرح بانکداری ربوی مجلس 
شورای اسلامی اعلام کردند.حجت الاسلام کمیل قنبرزاده، عضو مرکز اقتصاد مقاومتی حوزه علمیه قم در این تجمع 
گفت: با وجود اینکه در طرحی که در مجلس شورای اسلامی تصویب شده بحث های نظارتی به صورت جدی پیش 
بینی شده است اما در این طرح همچنان موضوعات مهمی مانند خلق پول بانک ها و ایجاد تورم، حیله های ربوی، بنگاه 

داری و صوری سازی معاملات و ادامه روند اعطای تسهیلات بی ضابطه به اشخاص پرنفوذ همچنان حل نشده است.

انتقاد شدید علی مطهری از نحوه مذاکره با آمریکا 
 یک نماینده مجلس دهم در توئیتی نوشت: ما می خواهیم آمریکا را تحقیر کنیم درحالی که ملت ما زیر فشار های 
معیشتی درحال تحقیر شدن است. نباید کاتولیک تر از پاپ باشیم. علی مطهری، نماینده مردم تهران در مجلس دهم، 
در رشته توئیتی نوشت: نحوه مذاکره ما با آمریکا مایه مسخره خاص وعام شده است. به جای آنکه مستقیماً مذاکره کنیم 
و کار را در چند جلسه تمام کنیم، ما پاسخ خود را به اتحادیه اروپا می دهیم، اتحادیه به آمریکا می دهد، آمریکا پاسخ خود 
را به اتحادیه اروپا می دهد و اتحادیه به ایران می دهد و همین طور... همه به خاطر یک ژست انقلابی که ما می خواهیم 
آمریکا را تحقیر کنیم درحالی که ملت ما زیر فشار های معیشتی درحال تحقیر شدن است. نباید کاتولیک تر از پاپ 

باشیم. پیغمبر اکرم قبل از فتح مکه با ابوسفیان بزرگ ترین دشمن اسلام مذاکره کرد و جان و مال مردم را حفظ نمود.

زاهدی وفا به عنوان وزیر پیشنهادی کار معرفی شد 
 عضو هیات رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی خبر داد محمدهادی زاهدی وفا به عنوان وزیر 
پیشنهادی کار معرفی شده است.کیومرث سرمدی در رابطه با معرفی وزیر پیشنهادی دولت برای وزارتخانه تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی به مجلس بیان کرد: آقای محمدهادی زاهدی وفا معرفی شده اند، اما با توجه به اینکه مجلس تعطیل است، 
فضایی که ببینیم شرایطشان چگونه است قابل پیش بینی نیست. وی افزود: مجموعا در مدت دو سه ماه گذشته که ایشان 
به عنوان سرپرست وزارت کار تعیین شدند، نوع تعاملشان با مجلس و مخصوصا با کمیسیون اجتماعی که کمیسیون 
اصلی این وزارتخانه است، خیلی قابل قبول نبوده است.نماینده مردم اسدآباد در مجلس شورای اسلامی گفت:، اما حال 

قضاوت بماند برای بعد از این تعطیلات که مجلس شروع به کار کند و در آنجا فضا بیشتر روشن خواهد شد.

 همسرتاجزاده با رییس قوه قضاییه دیدار کرد
 همسر مصطفی تاج زاده از از دیدار خود با رییس قوه قضاییه در باره وضعیت همسرش که در بازداشت به سر می برد 
خبر داد .فخرالسادات محتشمی پور در توییتر نوشت: هم اکنون از دفتر آقای محسنی اژه ای برمی گردم. ملاقات انجام 
شد. موارد غیرقانونی اعمال شده را یادآوری کردم و ابراز نگرانی شدید از وضعیت سلامت همسرم ادای تکلیف کردم 

ان شاءالله نتیجه بخش باشد.

وزیر ارتباطات: فیلترینگ دست ما نیست 
زارع پور در کامنت های صفحه اینستاگرامش در پاسخ به یکی از کاربران درباره فیلتربودن سایت »توییچ« )مخصوص 

گیمرها( نوشت: فیلتر شدن یا برداشتن فیلتر جزو اختیارات وزارتخانه نیست. در خصوص توییچ هم همین طور. 

واکنش عجیب فعال اصولگرا به حضورزنان در ورزشگاه ها 
 حمیدرضا ترقی عضو حزب موتلفه در واکنش به حضور تماشاچیان زن در ورزشگاه ها نوشت: این نوع سوء استفاده، 
از اجازه حضور بانوان در استادیوم ورزشی با حضور مردان، نشان داد که عده ای زنان ظرفیت اخلاقی کافی برای رفتن 

به این محیط های هیجانی را ندارند.
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�� محمد خامه یار
وارد خانه که شدیم نگاهمان به مادر شهیدان محمدی افتاد که با آن جسم نحیف و ناتوان در بستر افتاده 
بود. دیگر حالی برایش نمانده است. به قول دوست ما داغ جانسوز هر عزیزی، انسان را از پای خواهد 

انداخت، دیگر چه برسد آن عزیز، جوان باشد و عصای دست پدر یا مادر!
مادر که حالا فقط رمق باز و بسته کردن چشمانش را دارد، روزی خبر شهادت فرزند عزیزش محمدرضا 
را به او داده اند و روزی هم خبر شهادت دیگر فرزندش، حسن را برایش آورده بودند. داغ سنگین پرواز این 
دو کبوتر خونین بال، برای از پای انداختن مادر کافی بود. با این حال مادر همدمی داشت مثل همسر. 
اما او چند صباحی پیش نماند و طاقتش طاق شد و پر پرواز گشود و رفت. عجب داغ سنگینی به دل مادر 
نشست، وقتی پی می برد که دیگر همدمی ندارد و هیچ مرهمی بر زخم دل او نمی ماند وقتی قصه زندگی 

پر غصه شود...
توفیق که رفیق راه شد و دیدار نصیب مان می شود، روح تازه ای در کالبد همه می دمد، هرچند احساس 
شرمساری ما دوچندان می شود از رسالتی که بر دوش داریم و در انجام آن کوتاهی های فراوانی می بینیم.
بگذرم. تنها پسر باقی مانده خانواده همه چیز را خوب و عالی می بیند و خدا را شکر می کند. این سلامت 

و عزتمندی را در هر خانه ای که می رویم به وضوح می بینم.

مدیر کل امور اجتماعی استانداری قم:

مرکز صیانت از خانواده در قم تشکیل می شود 
مدیر کل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم گفت: مرکز صیانت از خانواده در قم مشتمل بر چهار 
محور شامل ازدواج صحیح، تحکیم بنیان خانواده، پیشگیری و کنترل و کاهش آسیب های نهاد خانواده و 

حمایت های اقتصادی نهاد خانواده تشکیل می شود. 
حسین غریب روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران، با اشاره به وظایف اداره کل اجتماعی و فرهنگی 
استانداری بیان داشت: این مجموعه فعالیت ها مربوط به مسائل اجتماعی استان اعم از آسیب های 
اجتماعی را عهده دار است و پیرامون همین عنوان با حدود ۴۰ دستگاهی که به نوعی در موضوع های 

اجتماعی و فرهنگی دخیل بوده، در سطح قم ارتباط کاری دارد.
مدیر کل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم افزود: به لحاظ اینکه مردم در زندگی اجتماعی لاجرم 
در کنار هم زندگی می کنند، موضوع هایی در جامعه اتفاق می افتد که بعضا باید توسط نهادهای حاکمیتی 

ارزیابی شده و نیز خدماتی به این مجموعه رسانده شود.
به گفته وی اداره کل اجتماعی نیز به عنوان یک عضو از نهاد حاکمیتی، وظیفه هماهنگی، نظارت و 
پیگیری مسائل اجتماعی را در سطح استان عهده دار است و با دستگاه های دخیل در مسائل اجتماعی 

به صورت مستقیم و غیر مستقیم ارتباط مستمری دارد.
غریب در خصوص وظایف اداره کل اجتماعی با اشاره به اینکه رویکرد دفتر اجتماعی در راستای حل 
مسائل و مشکلات با چندین موضوع گره خورده است، افزود: مسائل مربوط به جمعیت و فرزندآوری در 
رأس فعالیت های این اداره کل قرار دارد و سپس مباحث مربوط به انتخاب صحیح همسر، همسان گزینی 
و مشکلاتی که در گذشته در انتخاب همسر بوده است که عمده زندگی ها را به طلاق کمتر از پنج سال 

زندگی منجر کرده، مورد اهمیت است.
مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم اضافه کرد: همه افرادی که در آستانه ازدواج 
بوده به عنوان جامعه هدف این مرکز شناسایی می شوند و خدمات مشاوره ای در زمینه ازدواج 
صحیح و همسرگزینی و مشاوره های تخصصی در بدو ازدواج و دوران نامزدی را از این مرکز دریافت 

می کنند.
وی در مورد تحکیم بنیان خانواده اذعان کرد: تمامی زوجین در پنج سال نخست زندگی مشترک به 
عنوان جامعه هدف در این مرکز هستند، چراکه عمده طلاق هایی که در کشور ثبت می شود براساس آمار 

و بررسی های به عمل آمده، مربوط به سال های نخست زندگی است.

مدیر نظارت و ارزیابی ستاد مردمی قرارگاه اربعین استان قم خبرداد:

خدمت رسانی 4 هزار خادم افتخاری 
به زائران اربعینی 

مدیر نظارت و ارزیابی ستاد مردمی قرارگاه اربعین استان قم از آمادگی شهر در 
میزبانی از زائران اربعین حسینی)ع( خبر داد و گفت: ارائه خدمات از جمعه 5 صفر با 

بیش از ۴ هزار خادم افتخاری آغازشده و تا پایان صفر ادامه دارد.
جواد جهانگیرزاده در جلسه هماهنگی و برنامه ریزی ستاد اربعین ۱۴۰۱ شهرداری 
قم، ضمن تشکر از اقدامات کمیته های ده گانه شهرداری برای ایام اربعین حسینی 
اظهار داشت: با توجه به برنامه ریزی ها، خدمت به زائران با محوریت کمیته مردمی ستاد 

اربعین انجام می شود.
وی از ارائه خدمات از جمعه 5 صفر با بیش از ۴ هزار خادم افتخاری خبر داد و افزود: 
فعالیت ها از روز جمعه ۱۱ شهریور 5 صفر از مسجد مقدس جمکران و از شبستان امام 

حسن عسکری)ع( آغازشده و تا پایان صفر ادامه دارد.
مدیر نظارت و ارزیابی ستاد مردمی قرارگاه اربعین استان قم تصریح کرد: برای 
نخستین بار امسال پذیرش زائر از چهار مبادی ورودی شهر انجام شده و قبل از اینکه 
زائر به قم مشرف شود، می تواند از طریق سامانه درخواست پذیرش داده و اسکان، 

پذیرای و خدمات سلامتی دریافت کند.
وی از آمادگی شبستان امام حسن عسکری)ع( خبر داد و گفت: پارکینگ شماره دو 
برای زائران آماده شده و نخاله ها انتقال پیداکرده و امیدواریم به زودی آسفالت آن را نیز 
انجام دهیم، اما هنوز مصلی آماده نشده و امیدواریم به زودی سرویس های بهداشتی 

آن آماده شود.
جهانگیرزاده ادامه داد: ایستگاه های صلواتی در مسیر و سالن غذاخوری کنار 
شبستان امام حسن عسگری)ع( در حال آماده سازی بوده و بروشورها و بنرها مناسبتی 

و تبلیغی با کمک روابط عمومی شهرداری مرکز آماده شده است.
وی اضافه کرد: آماده میزبانی از زائران در مسیر رفت وبرگشت از مسیر کربلا هستیم 
و امیدواریم همه ارگان ها و نهادها در پذیرایی و اسکان زائران کمک کنند و با توجه به 

پیش بینی های انجام شده امسال میزبان بیش از یک میلیون زائر خواهیم بود.
پایان  مسئله  در  قم  استان  اربعین  قرارگاه  مردمی  ارزیابی ستاد  و  نظارت  مدیر 
حمل ونقل عمومی را مطرح و درخواست کرد: اگر لازم است با خیرین هماهنگی های 
لازم انجام  شود تا هزینه های حمل ونقل کاهش پیدا کند تا  کمکی به زائران اربعین 

داشته باشیم.
 

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم:

فعالیت اتوبوس رانی در مسیر 
حرم تا جمکران 24 ساعته شد

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم، فعالیت ناوگان اتوبوس رانی در مسیر 
مسجد مقدس جمکران تا حرم مطهر را تا پایان ماه صفر ۲۴ ساعته اعلام کرد و گفت: 
تعداد اتوبوس ها بر اساس تعداد مسافران و نیاز افزایش پیدا می کند تا مسافران در 

کمترین زمان به مقصد انتقال پیدا کند.
علی نیک در جلسه هماهنگی و برنامه ریزی ستاد اربعین ۱۴۰۱ شهرداری قم، به 
آمادگی شهرداری در ارائه خدمات حمل ونقل همگانی اشاره کرد و اظهار داشت: آماده 

ارائه خدمات کامل به مسافران و شهروندان در ایام اربعین هستیم.
وی فعالیت ناوگان اتوبوس رانی در مسیر مسجد مقدس جمکران تا حرم مطهر را تا 
پایان ماه صفر ۲۴ ساعته اعلام کرد و افزود: تعداد اتوبوس ها بر اساس تعداد مسافران و 

نیاز افزایش پیدا می کند تا مسافران در کمترین زمان به مقصد انتقال پیدا کند.
سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم ابراز کرد: گاهی ترافیک به گونه ای بوده 
که اجازه تردد اتوبوس و تاکسی را نمی دهد، اما تلاش می کنیم بهترین سرویس را به 

زائران و شهروندان داشته باشیم و از مسافران درخواست داریم صبور باشند.
وی سپس به هزینه های حمل ونقل عمومی اشاره کرد و گفت: امروز بیش از دوسوم 

هزینه حمل ونقل عمومی را شهرداری پرداخت می کند.
نیک تصریح کرد: هزینه هر اتوبوس به صورت ماهانه 5۸ میلیون تومان بوده و به ازای 
هر بلیت اتوبوس 5 هزار تومان هزینه می شود، درحالی که شهروندان تنها ۱5۰۰ تومان 

پرداخت می کنند و مابقی آن را شهرداری می پردازد.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

آمادگی بوستان ها و کمپینگ ها
 برای اسکان مسافران اربعینی 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: بوستان ولایت در 
عوارضی قم- تهران، بوستان امام رضا)ع( در منطقه دو، بوستان فدک در منطقه سه، 
بوستان حضرت مهدی)عج( در منطقه یک، بوستان نیایش و نیاز در منطقه پنج و 

بوستان غدیر در منطقه هشت آماده اسکان مسافران  شده است. 
پیام جوادیان در جلسه هماهنگی و برنامه ریزی ستاد اربعین ۱۴۰۱ شهرداری قم، 
به مسئله اسکان زائران و مسافران اشاره کرد و اظهار داشت: موضوع اسکان زائران 
یکی از مسائل مهم در شهر بوده و از روزهای قبل از اربعین حضور زائران را در شهر 
خواهیم داشت. وی از آماده سازی کمپین ها و بوستان ها برای اسکان زائران خبر داد 
و افزود: در مبادی و ورودی های شهر بوستان هایی مانند بوستان ولایت در عوارضی 
قم- تهران، بوستان امام رضا)ع( در منطقه دو، بوستان فدک  در منطقه سه، بوستان 
حضرت مهدی)عج( در منطقه یک، بوستان نیایش و نیاز در منطقه پنج و بوستان غدیر 

در منطقه ۸ آماده اسکان مسافران  شده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز و سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری 
قم ادامه داد: برای ایام اربعین پروژه های جدید نورپردازی در شهر اجرا می شود؛ 
نورپردازی مسیر بلوار پیامبر اعظم )ص( نیز انجام شده و فضاسازی شهر نیز از 7۲ 

ساعت قبل از اربعین انجام می شود.
 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهرداری قم خبرداد:

 CNG فعالیت شبانه روزی ۱0 جایگاه
در ایام اربعین

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم گفت: 
۱۰ جایگاه CNG سازمان میادین شهرداری آماده خدمت رسانی به صورت شبانه روزی 

بوده و مشکل تأمین گاز نداریم.
علیرضا مظفری در جلسه هماهنگی و برنامه ریزی ستاد اربعین ۱۴۰۱ شهرداری 
قم، از آمادگی شهر برای حضور مسافران و زائران اربعین حسینی)ع( خبر داد و اظهار 
داشت: ۱۰ جایگاه CNG سازمان میادین شهرداری آماده خدمت رسانی به صورت 
شبانه روزی بوده و مشکل تأمین گاز نداریم. وی به پیش بینی های لازم در تأمین یخ در 
روز اربعین حسینی اشاره کرد و افزود: سه کارخانه یخ خیبر، تاج و شکوهیه فعال بوده 
و روزانه 6 تا ۹ هزار قالب یخ تولید می کنند و می توانیم برای روز اربعین، تعدادی یخ 

پیش خرید کرده و دپو کنیم تا موکب ها و هیئات مشکلی نداشته باشند.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم ادامه داد: 
تمهیدات لازم برای تأمین آب معدنی نیز اندیشیده شده و کارخانه ای که در قم فعال 

بوده قرار است آب معدنی باقیمت مناسب در اختیار مردم و زائران قرار دهد.
وی در پایان با تأکید دوباره بر آمادگی کامل برای تأمین مایحتاج زائران خاطرنشان 
کرد: در صورت نیاز در مسجد مقدس جمکران، غرفه تأمین مایحتاج برپا می شود اما 

ایستگاه های صلواتی به صورت کامل آماده پذیرایی از زائران هستند.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم خبرداد:

بازدید کامل ایمنی از محل های اسکان 
برای ایام اربعین

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از بازدید از تمام تکایا، 
حسینی ها و موکب ها خبر داد و گفت: بازدید از حرم مطهر، مسجد مقدس جمکران، 
حسینی ها و تکایا و همچنین موکب ها انجام شده و 5۲ آیتم در این بازدید و نظارت ها 

لحاظ شده است.
عباس جعفری در جلسه هماهنگی و برنامه ریزی ستاد اربعین ۱۴۰۱ شهرداری قم، 
به لزوم حفظ ایمنی شهر اشاره کرد و اظهار داشت: تمام نیروهای سازمان آتش نشانی 

شهرداری قم آماده باش بوده و تمام مرخصی ها برای این ایام لغو شده است.
وی از بازدید از تمام تکایا، حسینیه ها و موکب ها خبر داد و افزود: بازدید از حرم مطهر، 
مسجد مقدس جمکران، حسینیه ها و تکایا و همچنین موکب ها انجام شده و 5۲ آیتم 

در این بازدید و نظارت ها لحاظ شده است.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم و رئیس ستاد اربعین شهرداری 
از نصب تابلوهای راهنما به زبان عربی، انگلیسی و اردو در سطح شهر خبر داد و گفت: 
برای نخستین بار زائران خارجی در شبستان امام حسن عسکری)ع( اسکان داده شده 

و شهرداری در آمادگی ۱۰۰ درصدی است.
مهدی اصفهانیان مقدم در جلسه هماهنگی و برنامه ریزی ستاد اربعین ۱۴۰۱ 
شهرداری قم، با اشاره به برنامه ریزی ها برای برگزاری باشکوه مراسمات اربعین حسینی 
بعد از پایان محدودیت های کرونایی اظهار داشت: امیدواریم امسال بعد از گذشت دو 

سال، بتوانیم به زائران حسینی)ع( بیشترین خدمت را داشته باشیم.
وی از برنامه ریزی و هماهنگی مسائل در ستاد اربعین در معاونت خدمات شهری 
شهرداری قم خبر داد و افزود: برنامه ها و اهداف همه در کمیته های زیر نظر معاونت 
خدماتی شهری شهرداری انجام شده تا بتوانیم خدمات لازم را پیرامون حرم مطهر، 

مسجد مقدس جمکران و در سطح شهر به زائران ارائه دهیم.
به  توجه  با  کرد:  تصریح  قم  شهرداری  شهری  خدمات  و  محیط زیست  معاون 
از کشورهایی  زائر خارجی  بر یک میلیون  قریب  امسال  انجام شده  پیش بینی های 
مانند افغانستان، پاکستان و اردو زبان ها و همچنین بخشی از هم وطنان خودمان در 
شهر خواهیم داشت. وی مسئله اسکان زائران را موردتوجه قرارداد و عنوان کرد: برای 
نخستین بار مسجد مقدس جمکران و شبستان امام حسن عسکری)ع( برای زائران 
خارجی در نظر گرفته شده و پیش بینی شده است زائران خارجی سه شب و زائران ایرانی 

یک شب در شهر اقامت داشته باشند.
به  جمکران  مقدس  مسجد  اختصاص  به  توجه  با  داد:  ادامه  مقدم  اصفهانیان 
در  زائران  حضور  زیرساخت های  کمیته ها  و  مناطق  هماهنگی  با  خارجی،  زائران 
مسجد مقدس جمکران فراهم شده و با هماهنگی معاونت خدمات شهری منطقه 
پاک سازی شده است. وی از انتقال خاک و نخاله ها خبر داد و گفت: تسهیلات موردنیاز 
مانند سرویس های بهداشتی و حمام پیش بینی شده و با توجه با هماهنگی ها از 5 صفر 

مصادف با ۱۱ شهریور زائران خارجی در شهر قم را خواهیم داشت و کمیته ها باید 
آماده باشند. معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم نظارت بر محل اسکان 
زائران را نیز مطرح و بیان کرد: نظارت به صورت مستمر انجام شده تا هرگونه کاستی و 
کمبودی به موقع رفع شود، همچنین در حمل ونقل عمومی و همگانی نیز تمهیدات 

لازم اندیشیده شده است.
وی خاطرنشان کرد: با هماهنگی معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری و سازمان 
اتوبوس رانی و تاکسیرانی شهرداری قم خدمات حمل ونقل عمومی تا زمان حضور 

زائران در شهر به صورت ۲۴ ساعته از مسیر جمکران تا حرم مطهر ارائه می شود.
اصفهانیان مقدم یادآور شد: سومین موضوع موردتوجه حفظ ایمنی زائران است که 
با هماهنگی هایی که با سازمان آتش نشانی شهرداری قم انجام شده نیروهای سازمان 
آتش نشانی در محل های اسکان مستقرشده و به همان رویه دهه اول ماه محرم ضریب 

ایمنی شهر با بازدید از محل های برگزاری عزاداری کنترل می شود.
وی اضافه کرد: برای مدیریت پسماندها در مسجد مقدس جمکران پیش بینی های 
لازم برای ارائه خدمات ۲۴ ساعته از 5 صفر تا پایان صفر انجام شده و نیروهای  حوزه 
خدمات در مناطق 5 و 7 آماده باش هستند ،همچنین اگر تعداد زائران بیشتر از 

پیش بینی ها باشد، منطقه 7 و مصلی قم آماده اسکان زائران است.
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم فضاسازی و تبلیغات محیطی را 
نیز مطرح کرد و افزود: با هماهنگی کامل با مناطق و سازمان زیباسازی، فضاسازی و 
تبلیغات محیطی انجام شده و در راستای خدمات مناسب به زائران خارجی تابلوهای 
راهنما به سه زبان عربی، انگلیسی و اردو در سطح ستاد زائران مناطق و محل های 

اسکان نصب می شود.
وی در خصوص نظم و انضباط شهری توضیحاتی داد و اظهار داشت: با هماهنگی 
کارتن  و  متکدیان  اجتماعی،  آسیب های  مانند  موضوعاتی  شهری  تخلفات  ستاد 

خواب ها در سطح مناطق به خصوص محل های اسکان جمع آوری می شوند.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

آمادگی کامل مدیریت شهری برای پذیرایی از زائران اربعین

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: تلاش کنگره ملی شهدای استان 
قم در راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، تولید برنامه ها و آثار ماندگار و موثر در 

فرهنگ جامعه و کاهش آسیب های اجتماعی باشد. 
آیت الله سید محمد سعیدی در نشست شورای اندیشه ورز این کنگره افزود: زمانی که 
درباره شهدا به مدارک و منابع دینی مراجعه می کنیم، پیام ها، درس ها، مسئولیت ها و 
شرح وظایف مشخص می شود؛ همانطور که قرآن کریم شهدا را حی و زنده نزد خدای 

متعال عنوان می کند.

افزود:  دارند،  برای گفتن  نیز حرف  از شهادت شان  اینکه شهدا پس  بیان  با  وی 
شهدای گرانقدر وقتی به صورت دنیوی زنده بودند، حرفشان امر به معروف و نهی از 
منکر، سفارش به عفاف و حجاب، دفاع از کشور و امر به اطاعت از ولایت فقیه بوده و 
ما دقیقا همین مطالب را در وصیتنامه های آنها مشاهده می کنیم که همواره برای مردم 

سفارشاتی دارند.
امام جمعه قم اظهار کرد: مطالبات و خواسته های شهدا از مردم و مسئولان همچنان 
باقیست و تمام نشده است؛ شهدا حاضر و ناظر بر اعمال ما هستند و بر خواسته هایشان 

تاکید دارند که ما در مقابل خون آنها وظیفه داریم.
سعیدی ادامه داد: در جریان فعالیت های کنگره ملی شهدای استان قم سعی بر این 
باشد تا گرهی از کار و مشکلات مردم باز شود؛ بهتر است برنامه هایی همچون آزادکردن 

زندانیان، کمک به محرومان و غیره در دستور کار کنگره قرار بگیرد.
وی اضافه کرد: به برکت برگزاری کنگره ملی شهدای استان، برنامه هایی عمومی و 
اجتماعی در سطح استان در راستای انتقال پیام شهدا همچون دعوت به رعایت حجاب 

و عفاف اسلامی انجام شود.
نخستین دوره کنگره ملی شهدای استان قم در سال ۱۳7۳ با عنوان »کنگره شهید 
زین الدین« برگزار شد و پس از این تجربه موفق گرامیداشت یاد شهدا، یک دوره کنگره 
شهدا در استان های گوناگون کشور برگزار و دومین دوره کنگره شهدای کشور بار دیگر از 
قم و با عنوان »گرامیداشت یاد و خاطره 6 هزار شهید استان قم« در آبان  امسال با شعار 

»قم، سرآمد شهادت و سرافرازی« برگزار خواهد شد. 

آیت الله سعیدی: 

کنگره ملی شهدای قم آثار ماندگار تولید کند

بزرگترین سفره جهانی حضرت رقیه )س(- زنجان

عکاس : بهرام بیات

شب های  که  است  :سال ها  گفت  قم  استاندار 
چهارشنبه هر هفته بسیاری از هیئت ها و گروه های 
هستند  مقید  کشور  مختلف  شهرهای  از  مذهبی 
که به صورت خانوادگی و گروهی در مسجد مقدس 
به جای  را  مسجد  اعمال  و  یابند  حضور  جمکران 
بیاورند و به همین دلیل این مسجد در زمینه فراهم 
از  آوردن زیرساخت های موردنیاز زائران می بایست 

حمایت های ملی برخوردار باشد.پ
با  گفت وگو  در  شاهچراغی  محمدتقی  سید 
زمینه  در  استان  تصمیم  خصوص  در  خبرنگاران، 
حل معضل خانوارهایی که زیر دکل های فشارقوی 
زمین های ۳۲  داشت:  اظهار  هستند  ساکن  برق 
هکتاری از سوی دولت برای ساماندهی این موضوع 
در نظر گرفته شده است. وی ابراز کرد: با بررسی های 
خانوارها  این  اگر  اینکه  به  توجه  با  گرفته،  صورت 
جابجا شوند تأمین مسکن برای آنان در این شرایط 
سخت و با هزینه بسیاری همراه است و خود آنان نیز 

تمایل به ماندن در همین منطقه دارند؛ در مذاکراتی 
که با شرکت برق منطقه ای تهران داشتیم، قرار شد 
تا به جای جابجا شدن و تخلیه این خانه ها، دکل های 
برق جابجا شوند که هزینه جابجایی این دکل های 

برق فشارقوی ۱۱5 میلیارد تومان است.
سوی  از  رقم  این  درصد  افزود: 5۰  قم  استاندار 
دولت و از محل زمین های ۳۲ هکتاری و 5۰ درصد 

دیگر نیز از سوی وزارت نیرو تأمین می شود.
زائرسرا در ورودی شهر قم  احداث می شود

وی همچنین در خصوص موضوع کمک وزارت 
نفت به مسجد جمکران که در فضای مجازی منتشر 
شده، با بیان اینکه شکل طرح کمک وزارت نفت 
است  نبوده  مطلوب  جمکران  مقدس  مسجد  به 
افزود: مسجد مقدس جمکران همواره در خدمت 
از ۱۳۰  بیش  سال  طول  در  و  است  مردم  و  زائران 
روز، این مسجد میزبان زائران از سراسر کشور است. 
شاهچراغی اضافه کرد: سال ها است که شب های 

چهارشنبه هر هفته بسیاری از هیئت ها و گروه های 
هستند  مقید  کشور  مختلف  شهرهای  از  مذهبی 
که به صورت خانوادگی و گروهی در مسجد مقدس 
به جای  را  مسجد  اعمال  و  یابند  حضور  جمکران 
بیاورند و به همین دلیل این مسجد در زمینه فراهم 
از  آوردن زیرساخت های موردنیاز زائران می بایست 
حمایت های ملی برخوردار باشد. شاهچراغی عنوان 
نیز  مونوریل  گره  و  مشکل  حل  زمینه  در  داشت: 
تصمیماتی که گرفته شده است در راستای افزایش 
ماندگاری زائران حرم مطهر حضرت معصومه )س( و 
مسجد مقدس جمکران بوده و به دنبال آن هستیم 
تا در پشت مسجد اهل البیت )ع( واقع در عوارضی 
قم زائرسرا برای زائران احداث و از این طریق مشکل 
اسکان آنان برطرف شود و از طرفی نیز با راه اندازی 
تردد  بتوانند  طریق  این  از  مطهر  حرم  تا  مونوریل 
داشته باشند و ترافیک هسته مرکزی شهر و اطراف 

حرم مطهر نیز کاسته شود.

استاندار قم:

مسجد جمکران برای توسعه زیرساخت ها نیازمند حمایت های ملی است

شهری  خدمات  بر  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
هشتگانه  ستادهای  اینکه  بیان  با  قم  شهرداری 
مناطق در سطح شهر همزمان با ایام اربعین استقرار 
پیدا می کنند، گفت: شهرداری قم از قرارگاه مردمی 
پشتیبانی  مهران  مرز  در  قم  شهر  موکب  و  اربعین 

می کند.
و  هماهنگی  جلسه  در  میرهادی  محسن  سید 
قم،  شهرداری   ۱۴۰۱ اربعین  ستاد  برنامه ریزی 
 گزارشی از اقدامات انجام شده برای میزبانی از زائران 
اربعین حسینی)ع( داد و اظهار داشت: شهرداری قم 

علاوه بر ارائه خدمات به مسافران و زائران، در حوزه 
کاری خود از قرارگاه مردمی اربعین و موکب شهر قم در 
مرز مهران نیز پشتیبانی می کند. وی مکان ستادهای 
هشتگانه در سطح شهر را  نام برد و افزود: در مجموعه 
شهرداری و ستادهای هشت گانه و کمیته های ۱۰ 
مکان  و  است  انجام شده  لازم  برنامه ریزی های  گانه 
مدیرکل  است.  مشخص شده  مناطق  در  ستادها 
هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم 
ادامه داد: ستاد منطقه یک در بلوار عماریاسر و ابتدای 
بلوار پیامبر اعظم )ص(، ستاد منطقه دو در ورودی 

جاده اراک و در روز اربعین در بلوار پیامبر)ص( و ستاد 
منطقه سه در میدان بزرگ امام خمینی)ره( و بخشی 
شد:  یادآور  وی  است.  اعظم)ص(  پیامبر  بلوار  از 
همچنین ستاد منطقه چهار در خیابان انقلاب و بلوار 
پیامبر اعظم)ص(، ستاد منطقه پنج  در مسجد مقدس 
جمکران و بلوار پیامبر اعظم)ص(، ستاد منطقه 6 در 
امامزاده سید معصوم)ع( و در بخشی از بلوار پیامبر 
اعظم)ص(، ستاد منطقه هفت در میدان آستانه و بلوار 
سردار سلیمانی مستقر بوده و ستاد منطقه هشت در 

پارکینگ شرقی و بلوار پیامبر اعظم)ص( است.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم تاکید کرد:

استقرار ستادهای هشتگانه مناطق شهری در ایام اربعین حسینی


